
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر اباغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

در جلسه علنی دیروز مجلس سؤال از وزیر دفاع در دستور کار 
قرار گرفت و پس از آن نمایندگان به سراغ اصاح طرح موادی 
از قانون انتخابات ریاســت جمهوری رفتند که از سوی شورای 
نگهبان برگشت خورد.امیر سرتیپ حاتمی در پاسخ به عبدالرضا 
مصری که در خصوص علت عدم اجرا و اعمال قانون برنامه ششم 
توسعه در خصوص پرداخت فوق العاده مناطق جنگی به نیروهای 
مســلح سؤال پرسید، گفت: براساس قانون در کلیه مواردی که 
قانون متضمن بار مالی باشــد در صورتی قابل اجرا است که بار 
مالی آن تأمین شود. براساس قانون، سازمان برنامه و بودجه مکلف 
به تأمین اعتبار اســت و وزارت دفاع تنها نقش پیگیری کننده 
دارد. در طول یکســال گذشته بنده پیگیری های زیادی انجام 
دادم حتی در جلسه ای با حضور دکتر مصری و رئیس سازمان 
برنامه و بودجه این موضوع مطرح شد و همه قول مساعد برای 
حل این مشکل را دادند. بعد از آن نیز بنده چندین بار به صورت 
کتبی و حضوری از رئیس ســازمان برنامه این موضوع را دنبال 
کردم. اما مسأله ای که وجود دارد این است که سازمان برنامه و 
بودجه می گوید من این بودجه را درون بودجه نیروهای مسلح 
در اختیار ستاد کل قرار دادم. ستاد کل نیز می گوید از آنجا که 
برای اجرای قوانین دیگر از جمله پرداخت حقوق سربازان کسری 
دارد، نمی توانــد این هزینه را از محل بودجه جاری تأمین کند. 
متأســفانه این اختاف نظر باقی مانده است. او در پایان تأکید 
کرد: اگر مجلس می خواهد که وزارت دفاع در اینگونه موضوعات 
پاسخگو باشد اختیارات وزارت دفاع را در بحث بودجه که به مرور 
زمان مستهلک شده است  به وزارتخانه بازگرداند که بنده و سایر 
وزرای آینده در اینگونه موارد شرمنده شما و مردم نباشیم. پس از 
این صحبت های امیر حاتمی، نماینده کرمانشاه از پاسخ های وزیر 
دفاع قانع شد. به گزارش ایسنا، در ادامه جلسه دیروز نمایندگان 
مجلس به منظور تأمین نظر شورای نگهبان تغییراتی در طرح 
اصاح موادی از قانون انتخابات ریاست جمهوری اعمال کردند. 
طبق نظر نمایندگان، در تبصره )۲( ماده ۳۵ قانون موضوع ماده 
)۱( بــا توجه به اصاح به عمل آمده در جزء )۷( بند )ب( ماده 
)۱۱( و )۱۲( اصاح و یک ســطر به ماده ۳۵ مکرر ۱ موضوع 

ماده ۲ به شرح زیر اصاح می شود.
ماده ۳۵ مکرر ۱- شــورای نگهبان در اجرای مصوبه مورخ 
۲۰دی ۹۶ این شــورا در خصوص تعریــف و اعام معیارها و 
شرایط ازم برای تشخیص رجال مذهبی، سیاسی و مدیر و مدبر 
بودن نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری موضوع بند )۵-۱۰( 
سیاست های کلی انتخابات موارد زیر را مدنظر قرار دهد. ۲- در 
جزء ۳ بند الف ماده ۲ عبارت »مذهب جعفری اثنی عشــری« 
جایگزین »مذهب تشیع« می شود. ۳- در جزء ۳ بند ب ماده ۲ 

قانون واژه »جریان های« قبل از واژه »غربگرا« اضافه می شود.
ماده )۱۱( به شــرح زیر اصاح می شود: یک تبصره به ماده 
)۵۹( قانون به شرح زیر الحاق می شود؛ وزارت اطاعات، سازمان 
اطاعات سپاه پاســداران انقاب اسامی، سازمان بازرسی کل 
کشــور، دیوان محاسبات کشور و سایر مراجع ذیصاح مکلفند 
ظرف مدت ۱۵ روز از تاریخ درخواست شورای نگهبان مدارک و 
سوابق داوطلبان ریاست جمهوری را به صورت کامل و مستند ارائه 
کند و تأخیر، مخل به کشف صاحیت ها، تخلف از اجرای حکم 
این ماده توسط هر یک از مقامات و کارمندان دستگاه های ذکر 
شده مستوجب یکی از مجازات های تعزیری در ذیل موضوع ماده 
)۱۹( قانون مجازات های اسامی مصوب اول اردیبهشت ماه سال 
۹۲ در دادگاه ها است. این قانون از زمان تصویب ازم ااجرا است. 
همچنین در جلسه دیروز مجلس بیانیه ۲۰۴ نفر از نمایندگان در 
خصوص مذاکرات هسته ای قرائت شد. در بخشی از این بیانیه 
آمده: در هفته های اخیر با از ســرگیری مذاکرات هسته ای بین 
ایران و کشورهای ۱+۴ نگرانی هایی در خصوص احقاق حقوق 
ملت شــریف ایران به وجود آمده است. امروز با شعار پرهیز از 
فرصت ســوزی در حال ورود به خســارت دیگری هستیم تا با 
دادن امتیازهای نقد، وعده های نسیه ای دریافت کنیم، از این رو 
نمایندگان مجلس شورای اسامی با تأکید بر رفع تحریم های 
ظالمانه اعام می دارند سیاســت های قطعی جمهوری اسامی 
و فصل الخطاب در این زمینه بیانات رهبر معظم انقاب اســت، 
جمهوری اســامی ایران تنها زمانی به تعهدات برجامی خود 
بازمی گردد که تحریم ها به صورت واقعی و کامل برداشته شده 
و مورد راســتی آزمایی قرار گیرد، بازی با لفظ راستی آزمایی و 
سخن گفتن از راستی آزمایی سریع نشان از تله جدیدی است 

که امریکا و طرف غربی برای مذاکرات تدارک دیده اند.
در پایان این بیانیه هم آمده است: نقش مجلس شورای اسامی 
در راستی آزمایی واقعی رفع تحریم ها و تحقق شاخص های انتفاع 
اقتصاد ایران از محل رفع تحریم ها حیاتی و غیرقابل خدشه است، 
بررسی نص صریح و روح ماده ۷ قانون اقدام راهبردی برای رفع 
تحریم ها و صیانــت از منافع ملت ایران و همچنین تدقیق در 
مشروح مذاکرات مجلس شورای اسامی در روند تثبیت قانون 
مورد بحث، دال بر آن است که بازگشت ایران به اقدامات هسته ای 
ذیل برجام پس از رفع تحریم ها و تحقق شاخص های سنجش پذیر 

متوقف بر تعیین تکلیف توسط مجلس شورای اسامی است.
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ضرورت مقابله با یکجانبه گرایی امریکا با توسعه 
همکاری های منطقه ای

حسن روحانی در دیدار وزیر خارجه روسیه مطرح کرد

 سرگئی اوروف، وزیر امور خارجه روسیه روز گذشته در حالی میهمان مقام های 
بلندپایه ایران بود که ایران و کشورهای طرف توافق هسته ای در بحبوحه گفت وگوهایی 
هســتند که قرار است تکلیف تحریم های امریکا را تعیین و وضعیت این کشور را در 
قبال برجام مشخص کنند. روسیه از جمله کشورهایی بوده  که در سال ها و ماه های 
اخیر همواره با حمایت از برجام، از اقدامات تافی جویانه ایران در چارچوب این توافق 

حمایت کرده و از امریکا خواسته که تحریم های ضد ایرانی را لغو کند. 
جز دفاع روســیه از موجودیت برجام در برابر دســت اندازی ها و بهانه تراشی های 
دولت ســابق امریکا که با بدعهدی های مســتمرش کوشــید این توافق را در مسیر 
اجرا با مخاطره ای جدی مواجه ســازد، روند همکاری های دوجانبه تهران و مسکو و 
تصمیم به تمدید موافقتنامه جامع نشان دهنده این است که دو کشور بااترین سطح 
رابطه را تجربه می کنند. وزیر خارجه روســیه در آستانه این سفر به تهران، از امکان 
عملیاتی کردن راهکارهایی سخن گفت که می تواند همکاری های اقتصادی دو کشور 

را تسهیل کند.
 او  تأکید کرد دو کشــور می توانند در جهت دارزدایی تدریجی از اقتصاد ملی، 
استفاده از ارزهای ملی در تسویه حساب های متقابل و ممانعت از استفاده سیستم های 
پرداخت بین المللی کنترل شونده از سوی غرب، گام هایی بردارند. اوروف در جریان 
ســفر به تهران با حســن روحانی، رئیس جمهوری، محمدجواد ظریف، وزیر خارجه 
و محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شــورای اسامی دیدار و گفت وگو کرد. بررسی 
ابعــاد مختلف تحوات جاری از جمله مذاکرات برجام، موضعگیری درباره حادثه در 
تأسیسات هسته ای نطنز، همکاری های اقتصادی و سیاسی دوجانبه و همکاری های 
دو کشور در زمینه تبادات واکسن کرونا و راه اندازی خط تولید واکسن در ایران، از 

جمله محورهای گفت وگوهای دیروز بود.
روحانی در دیدار وزیر امور خارجه روسیه، با اشاره به عاقه مندی جمهوری اسامی 
ایران برای توسعه همکاری های منطقه ای، از توسعه این همکاری ها با هدف کمک به 
برقراری صلح و ثبات در منطقه به عنوان اقدامی راهبردی در مقابله با یکجانبه گرایی 
امریکا و مداخله در امور منطقه از ســوی این کشــور استقبال کرد. به گزارش پایگاه 
اطاع رســانی دولت، رئیس جمهوری با تأکید بر ضرورت حفظ امنیت، صلح و ثبات 
در منطقه و اینکه امنیت منطقه باید از سوی کشورهای خود منطقه حفظ شود، بر 
لزوم توسعه همکاری های دفاعی و نظامی ایران و روسیه با توجه به پایان تحریم های 

تسلیحاتی ایران از ماه اکتبر سال گذشته، تأکید کرد.
روحانی با قدردانی از مواضع و حمایت های مسکو از مذاکرات هسته ای، بر تداوم 
تاش ها برای حفظ و احیای برجام به عنوان یک توافق چندجانبه بین المللی که الگویی 
برای حل و فصل مشکات از مسیر مذاکره و دیپلماسی بوده است، تأکید کرد و گفت: 

امروز امریکا و همه دنیا به این نتیجه رسیده اند که فشار حداکثری شکست خورده و 
تنها راه امریکا برای بازگشت به برجام، لغو تحریم ها است. او افزود: حرکت دو کشور 
در این خصوص نشان دهنده نگاه مشترک در مورد مسائل بین المللی از جمله برجام 
اســت و همچنین امروز برای اینکه بتوانیم برجام را احیا و فعال کنیم، همکاری دو 
کشــور به طور قطع بســیار مؤثر خواهد بود. رئیس جمهوری تأکید کرد: ما در واقع 
می خواهیم فضا و روابط به تعهدات و توافقات سال ۲۰۱۵ برگردد و همه طرف های 
برجام، همان قول ها و گفتارهای خود را عملیاتی کنند و هر آنچه در آن زمان توافق 
شده پذیرفته شود، نه حاضریم کمتر از آن را بپذیریم و نه دنبال آن هستیم که بیش 

از آن را بدست آوریم.
روحانی در ادامه با اشاره به مشکات و بحران های منطقه ای از جمله بحران یمن 
و سوریه بر تداوم همکاری ها و تبادل نظر ایران و روسیه به عنوان دو کشور تأثیرگذار 
منطقه برای حل و فصل بحران ها و مشکات منطقه ای تأکید کرد و افزود: باز کردن 
پای رژیم صهیونیستی به عنوان یک عنصر بی ثبات کننده و تنش زا، در منطقه خلیج 

فارس، اقدامی خطرناک است. 
رئیس جمهوری همچنین با اشــاره به همکاری های خوب دو کشور در حوزه های 
سیاسی و منطقه ای، بر ضرورت تقویت مناسبات اقتصادی و همچنین تسریع در اجرایی 
و عملیاتی شدن توافقات و پروژه های مشترک اقتصادی دو کشور در حوزه های نفت، 
انرژی و حمل و نقل و همکاری دو کشور در حوزه هسته ای در ساخت دو نیروگاه در 
بوشهر و همچنین سوخت نیروگاه ها و ایزوتوپ ها،  با استفاده از ظرفیت شرکت های 

خصوصی تأکید کرد. 
روحانی در این دیدار با اشــاره به موفقیت های روسیه در زمینه کرونا و توفیق در 
ساخت واکسن، تسریع در ارسال محموله های واکسن ساخت این کشور به ایران را مورد 
اشاره قرار داد و بر لزوم تسریع در راه اندازی خط تولید مشترک واکسن در کشورمان 
تأکید کرد. وزیر امور خارجه روســیه نیز در این دیدار با بیان اینکه دو کشــور برای 
توسعه و تعمیق روابط مصمم بوده و اراده قوی دارند، گفت: برای توسعه همکاری های 

مسکو – تهران  از جمله همکاری های فنی و دفاعی هیچ محدودیتی وجود ندارد. 
اوروف با بیان اینکه ایران و روسیه در زمینه همکاری های منطقه ای و بین المللی 
اهداف مشــترک و نزدیک دارند، به مذاکرات هسته ای اخیر در وین و تمایل امریکا 
برای بازگشت به برجام  اشاره کرد و افزود: تنها راه حل مسأله از نظر مسکو بازگشت 
بی قید و شرط و کامل امریکا به برجام با اجرای قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان 
ملل متحد و عمل به تعهدات از سوی این کشور است. اوروف تصریح کرد: از نظر ما 
این کاماً غیرمفید است که از ایران خواسته شود در چارچوب برجام شرایط جدیدی 

را بپذیرد یا فراتر از تعهدات خود در قالب برجام عمل کند.

نمایندگان همچنان مشغول اصاح 
قانون انتخابات ریاست جمهوری

پیک چهارم کرونا برای جامعه دانشگاهی هم بسیار نگران کننده است 
چرا که در این پیک میزان نارضایتی مردم و خستگی آنها برای اجــــرای 
پروتکل هــــای بهداشتی بیشتر از پیک های گذشته شده است و به نظر 
می رســد در حال حاضر باید مسئوان از جامعه دانشگاهی و صاحبنظران 
اجتماعــی برای عبور از این بحران کمک بگیرند چرا که آثار بحران کرونا 
فقط به مسأله سامت و درمان ختم نمی شود. هرچند معتقدم مسئوان 
وزارت بهداشت بویژه کادر درمان در این یک سال گذشته تاش بسیاری 
کردند و همه باید قدردان آنها باشند اما مسائل اجتماعی دیگری هم بر اثر 
این بحران ایجاد شده که باید مورد توجه قرار گیرد. یکی از آن مسائل این 
است که مسئوان در بحران کرونا از همه ظرفیت های کشور استفاده نکردند. 
موضوع مهم در بحران کرونا ارتباط با مردم بوده است که ما به عنوان مسئول 
در این زمینه ضعیف عمل کرده ایم. در جلساتی که با استادان علوم پزشکی 
داشتم بارها مطرح کردم که ارتباط با مردم امری تخصصی است و باید در 
این بحران برای بهبود حال مردم از افراد متخصص در حوزه روانشناسی و 
کارشناسان اجتماعی هم بهره مند شویم تا آنها با مردم ارتباط برقرار کنند.

این متخصصان می توانند مردم را نسبت به تصمیماتی که گرفته می شود 
مطمئن کنند. کارشناسان اجتماعی می توانند پشتیبانی مردم را از تصمیمات 
گرفته شده افزایش دهند. ما وقتی فعالیت صاحبنظران اجتماعی را در بحران 
سیاب و همچنین زلزله بررسی کردیم متوجه شدیم این افراد در مواجهه 
با مردم بسیار موفق عمل کردند. در همین بحران سیل دستگاه های دولتی 
نمی توانستند مردم را برای یک تصمیم قانع کنند اما ما به عنوان مسئوان 
دانشگاه ورود کردیم و با مردم صحبت کردیم. مردم حرف های ما را راحت تر 
قبول می کردند. از آن طرف هم اگر حس می کردیم تصمیمی به نفع مردم 
نیست به دولت می گفتیم این موضوع را مطرح نکند. در بحران کرونا هم 
فکر می کنم دانشگاه باید از طرف مردم یک گفتمانی را با ستاد ملی مقابله 
با کرونا برقرار کند. این را از آن جهت می گویم که گفتمان ثابت و تکراری 
در بحران برای مردم عادی می شود. ما باید شیوه گفت و گو و فرایند متناسب 
با شــرایط را متفاوت انجام دهیم. اینجاست که کارشناسان اجتماعی باید 
ورود کنند. بحران کرونا فقط فعالیت پزشکی نمی خواهد. البته که ستون 
اصلی مبارزه با این بیماری را پزشکان و کادر درمان تشکیل می دهند اما 
این بیماری تبعات اجتماعی، سیاسی و اقتصادی هم دارد. ما باید مردم را 
قانع کنیم لذا اگر این اتفاق نیفتد مردم توجهی به پروتکل ها و سیاست های 
ســتاد ملی مقابله با کرونا نمی کنند. در اینجا ازم است به گزارش بحران 
سیاب اشاره کنم که فقط برای این بحران تدوین نشد بلکه الگویی برای 
بحران هایی اســت که کشور با آن روبه رو می شود. مسئوان هم می توانند 
از آن برای مســأله کرونا استفاده کنند. در این گزارش بحران را به قبل از 
بحران، حین بحران و بعد از بحران تقسیم کردیم و گفتیم برای هر بخش 
چه روش هایی باید به کار بگیریم. برخی از بحران ها مثل سیاب اتفاقش دو 
یا سه روز رخ می دهد و بعد ما وارد بحران می شویم که همان تخریب ها است.
بعد از آن هم بازسازی را داریم. درباره بیماری کرونا موضوع فرق می کند. 
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 خبر

از ابتدای اردیبهشت دریافت درخواست متقاضیان برای طرح در کارگروه 
های اســتانی فقط از طریق ســامانه الکترونیکی خواهد بود تا ضمن تسهیل 
در ارائه خدمات به فعالین اقتصادی، امکان نظارت بر اجرای مصوبات توســط 
دستگاه های اجرایی فراهم شود.به گزارش شاتا، سید مهدی نیازی در اولین 
جلسه کارگروه تسهیل استان تهران با اعام اینکه از ابتدای اردیبهشت دریافت 
درخواست متقاضیان برای طرح در کارگروه های استانی فقط از طریق سامانه 
الکترونیکی خواهد بود گفت: این تصمیم در راستای تسهیل در ارائه خدمات 
به فعالین اقتصادی و همچنین فراهم شدن امکان نظارت بر اجرای مصوبات 
توسط دستگاه های اجرایی اجرا خواهد شد.دبیر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 
با اعام این خبر اذعان داشت: طرح درخواست ها و موضوعات مرتبط با تسهیل 
و رفع موانع تولید در ستاد و کارگروه های استانی خارج از سامانه قابلیت پیگیری 
و اجرا ندارد و دستگاه های اجرایی مکلف هستند در زمانبندی تعیین شده در 
سامانه نسبت به حل و فصل مشکات واحد های تولیدی اقدام کنند.نیازی با 
اشــاره به شعار ســال تصریح کرد: با توجه به شعار سال، از روز اول کار ستاد 

آغاز شد تا به منظور تحقق فرمایشات مقام معظم رهبری و با تمرکز بر تولید، 
اتفاق ویژه ای در حوزه تولید و جهش تولید رقم بخورد.وی با تاکید بر ضرورت 

فعالیت مستمر کارگروه های تسهیل استانی تصریح کرد : این کارگروه ها باید 
به صورت مستمر فعال باشند و در صورت نیاز بصورت روزانه جلسه کارگروه را 
برگزار و برای حل چ مشکات واحدهای تولیدی اتخاذ تصمیم کننددبیر ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید در بخش دیگر صحبت های خود خاطر نشان کرد: 
از ابتدای اردیبهشت دریافت درخواست متقاضیان برای طرح در کارگروه های 
استانی فقط از طریق سامانه الکترونیکی خواهد بود تا ضمن تسهیل در ارائه 
خدمات به فعالین اقتصادی، امکان نظارت بر اجرای مصوبات توسط دستگاه های 
اجرایی فراهم شودنیازی در ادامه با یادآوری نقش کارگروه های استانی گفت: 
از آنجا که حجم ورودی پرونده های به دبیرخانه های استانی زیاد است، طبق 
قانون، دبیرخانه نباید تشکیات جدید ایجاد کنند، بلکه می بایست از ظرفیت 
دستگاه های اجرایی در بخش نیروی انسانی و تجهیزات و امکانات استفاده نمایند.

دبیر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در خاتمه با اشاره به اقدامات ستاد و 
کارگروه های استانی در سال ۹۹ گفت: نتایج و ارزیابی اقدامات انجام شده، اطاع 

رسانی خواهد شد تا از دستگاه ها و کارگروه های برتر تقدیر شود.

 بانک ها نرخ مصوب سود سپرده و تسهیات را رعایت کنند
وزیر امور اقتصادی و دارایی روز گذشته در نامه ای به ۱۲ بانک بر ضرورت رعایت دقیق 
نرخ سود سپرده و تسهیات مصوب شورای پول و اعتبار )معادل ۱۶ درصد( تاکید کرد.

 »فرهاد دژپسند« در این نامه که مدیران عامل بانک های دولتی ارسال شد، نوشت: 
با توجه به لزوم حمایت از تولید در راســتای تحقق شعار سال »تولید، پشتیبانی ها و 
مانع زدایی ها« و پیرو تاکیدات قبلی، همه بانک ها موظف هستند نرخ های سود سپرده 

و تسهیات شورای پول و اعتبار )معادل ۱۶ درصد( را رعایت کنند.
وی در ادامــه تاکید کرد: نرخ های بااتر از نرخ مصوب شــورای پول و اعتبار جزو 
هزینه های قابل قبول مالیاتی نیست و سازمان امور مالیاتی موظف است مطابق گزارش 
ســازمان حسابرســی درباره رعایت این موضوع اقدام ازم را انجام دهد. رهبر معظم 
انقاب امســال با انتخاب شعار »تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها« بر اهمیت جهش 

تولید و حمایت از تولیدکنندگان و رفع موانع پیش روی تولیدکنندگان تاکید کردند.

 ایران ایر از ارسال نامه به بویینگ برای اجرای تعهداتش خبر داد
 مدیرعامل شــرکت هواپیمایی جمهوری اسامی ایران از ارسال نامه به بویینگ با 
هدف اجرای تعهدات این شرکت هواپیماساز در قبال ایران خبر داد.علیرضا برخور، درباره 
امکان احیای قرارداد خرید هواپیما از شرکت بویینگ به خبرنگار اقتصادی ایرنا، گفت: در 
پایان سال گذشته میادی نامه ای را به شرکت هواپیماسازی آمریکایی بویینگ ارسال 
کردیم که بر اجرای تعهدات و بحث حقوق بشر که آمریکا همواره مدعی آن بوده، اشاره 
داشتیم.وی ادامه داد: در این نامه متذکر شدیم که بویینگ باید به گونه ای رفتار کند که 
مردم ایران از امتیازات مربوط به هواپیما و قطعات مناسب و ایمن که براساس قرارداد 
حق مسلم ماست، بهره مند شوند. محمد اسامی وزیر راه و شهرسازی نیز روز گذشته 
از امــکان پیگیری حقوقی قراردادهای خرید هواپیما از بویینگ که با خروج آمریکا از 
برجام متوقف مانده، خبر داد و گفت: بویینگ باید نسبت به قرارداد خود با )ایران ایر( 
پاسخگو باشد.پس از امضای برجام و اجرایی شدن این توافق بین المللی، ایران ایر اقدام 
به ســفارش ۸۰ فروند هواپیما از نوع B۷۳۷ مکس و B۷۷۷ از شــرکت هواپیماسازی 
بویینگ کرد و موفق شــد مجوز اوفک، دفتر کنترل سرمایه های خارجی که زیر نظر 

وزارت خزانه داری آمریکا فعالیت می کند را برای خرید این هواپیماها به دست آورد.
همچنین دو شــرکت هواپیمایی آسمان و قشم ایر به ترتیب برای خرید ۳۰ و ۱۰ 
هواپیما با بویینگ قراردادهایی امضا کرده بودند. اما با خروج آمریکا از برجام در دوره 
دونالد ترامپ و لغو مجوزهای اوفک، این قراردادها به حالت تعلیق درآمد و عما بویینگ 

هیچ هواپیمایی را به شرکت های ایرانی تحویل نداد.

 اخذ مالیات، جذابیت سرمایه گذاری را از مناطق آزاد سلب می کند
 مدیــر هماهنگی امور نهادهای مالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی گفت: مصوباتی 
که منجر به اخذ مالیات از ســرمایه گذاران این محدوده ها شــود، جذابیت آن را برای 

سرمایه گذاری، تولید و سکونت کاهش می دهد.
 در ســال ۹۹ بر اســاس حکم دیوان عدالت اداری مقرر شــد تا بر اساس حقوق 
کارکنان مناطق آزاد مالیات از آنها اخذ شود و این در حالی بود پیش از این کارکنان 
بنگاه های اقتصادی و واحدهای مشــغول فعالیت در این محدوده ها معاف از مالیات 
بودند.این حکم دیوان عدالت اداری، قوانین تصویب شــده پیشــین را نقض کرده در 
حالی که شــورای عالی مالیاتی به عنــوان بااترین تصمیم گیرنده در این زمینه این 
حق را لغو نکرده است.در همین راستا، »الهام سخایی« گفت: دو مزیت اصلی معافیت 
 مالیاتــی و گمرکــی، مناطق آزاد تجاری - صنعتی و ویــژه اقتصادی را برای فعالیت 

جذاب کرده است.
وی با بیان اینکه هفت منطقه آزاد در در مجاورت مرز کشور مشخص شده است، 
خاطرنشــان کرد: این مناطق ضریب نسبی توســعه یافتگی را دارند و از مناطق کم 
برخوردار و درحال توسعه محسوب می شوند اما واحدهای تولیدی برای فعالیت، این 
مکان ها را به دور از مرکز انتخاب می کنند و هزینه جا به جایی بیشتر را می پذیرند 

زیرا مشمول مزیت معافیت هستند
سخایی با بیان اینکه معافیت مالیاتی در دو دسته تقسیم بندی شده است، تصریح 
کرد: بر اساس قوانین، چگونگی اداره مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، شرکت های حقیقی 
و حقوقی در این محدوده ها به مدت ۲۰ ســال از آغاز فعالیت از پرداخت مالیات بر 

درآمد و دارایی معاف شده اند.

رئیس کمیســیون انرژی مجلس گفت: 
همکاری ۲۵ ساله ایران و چین یک مشتری 
مطمئن را برای نفت و برخی از فرآورده های 
نفتــی ایران به همراه دارد و این خود یک 
اقدام ضدتحریمی اســت و در ادامه آمریکا 

دیگر نمی تواند ایران را تحریم کند.
فریدون عباسی  در رابطه با همکاری ۲۵ 
ســاله ایران و چین، گفت: ابتدا باید تاکید 
کــرد مطابق قانون اساســی این همکاری 
که مکتوب شــده، »قــرارداد« یا »توافق 
نامه« نیست لذا باید در بکارگیری کلمات 
دقــت کرد چراکه قــرارداد و توافق نامه با 
هر کشــوری نیازمند مصوبه مجلس است 
بنابرایــن این همکاری تمایلی به همکاری 
های راهبردی میان دو کشــور است البته 
زمینه های دیگری  راهبردی  همکاری های 
نیز نیاز دارد درواقع دو کشور یکدیگر را در 

تمام ابعاد شریک راهبردی بدانند.

 همــکاری ایــران و چین یک 
مشــتری مطمئن را برای نفت ایران 

به همراه دارد
نماینده مــردم کازرون و کوهچنار در 
مجلس شــورای اسامی با بیان اینکه باید 
مشخص شود ما به چین نیاز داریم یا این 
کشور به ما، ادامه داد: باید بدانیم نیازهای 
هر کشــور به طرف مقابل بــه چه میزان 
اســت تا بر مبنای آن روابــط راهبردی را 
تعیین کرد، البته این همکاری یک مشتری 
مطمئن را برای نفت و برخی از فرآورده های 
نفتــی ایران به همراه دارد و این خود یک 
اقدام ضدتحریمی اســت و در ادامه امریکا 

دیگر نمی تواند ایران را تحریم کند.
وی بــا بیان اینکه اگر مفاد این ســند 
همــکاری در اختیار نماینــدگان مجلس 
قرار گیرد، به یقیــن مجلس کمک فکری 
ازم را برای تکمیل این همکاری به دولت 
خواهــد داد، گفت: تاکید دارم؛ این تمایل 
به همــکاری باید منجر به روابط راهبردی 
در تمامــی جوانب با حفــظ منافع هر دو 

کشور شود.
نباید اشتباه بزرگ مذاکره را تکرار کرد

عباســی همچنین معتقد اســت نباید 
اشتباه بزرگ مذاکره را در زمان رفتن تحریم 
به ســمت خنثی سازی و فروپاشی تحریم 
ها-  زمانی که کشورهای تحریم کننده در 
موضع ضعف قرار گرفته اند- تکرار کرد بلکه 
باید امتیازات بیشتری را از کشورهای مانده 

در برجام گرفت.  

 دولت حاضر به پذیرش شکست 
خود در موضوع برجام نیست

ایــن نماینــده مجلــس با یــادآوری 
صحبت هــای اخیر وزیر امــور خارجه به 
صــورت ویدئو کنفرانس با اعضای کشــور 
های کــه در برجام هنوز بــا ایران ارتباط 
دارند، گفت: متاســفانه از گزارشات خبری 
این طور برداشــت می شــود که به مصوبه 
مجلس مبنی بر »اقدام راهبردی برای لغو 

تحریم ها و صیانــت از حقوق ملت ایران« 
توجه ای نشده، این مصوبه مشخص می کند؛ 
باید تحریم ها برداشــته شــوند تا ایران به 
تعهــدات خود عمل کند اما مصوبه مذکور 
ازســوی دولت مورد تصحیح واقع شده لذا 
اســتنباط می شــود دولت نظریه خود را 
در مذاکرات علیرغم شکســت خوردن رها 
نمی کند، درواقع حاضر به پذیرش شکست 

خود در موضوع برجام نیست.

 آغاز مجدد مذاکرات و طرح گام 
به گام؛ اشتباهی راهبردی برای کشور

رئیس کمیسیون انرژی مجلس با تاکید 
بــر اینکه دولت هنوز برجــام را موضوعی 
ثمربخش برای کشــور القا می کنند، آغاز 
مجدد مذاکرات و طرح گام به گام را اشتباه 
راهبردی برای کشور دانست و گفت: حتی 
اگر نماینده آمریکا در اتاق مذاکرات نباشد 
باز هم نباید در شرایط فعلی آمریکا را وارد 

مذاکرات کرد، چراکه آمریکایی ها به فضای 
مجازی دسترســی دارند و می توانند ویدئو 

کنفرانس ها ببیند.

 اظهارنظر معاون وزیر امورخارجه 
برداشتن  نحوه  فنی خواندن  بر  مبنی 

تحریم ها مغلطه کاری است!
وی تصریح کــرد: درحالی معاون وزیر 
امورخارجه نحوه برداشــته شدن تحریم ها 
را جزو مباحث فنــی می خواند که ما این 
نوع اظهارنظر را مغلطــه می دانیم چراکه 
به معنای وارانه نشــان دادن مسائل است، 
درواقع باید از مسئوان وزارت امور خارجه 
پرســید امریکا چطــور تحریم ها را اعمال 
کردند؟ آیا جلســه فنی برگزار یا اینکه به 
یکباره تحریم ها را اعمال کردند؟ بنابراین 
همانطور که با یــک خط و امضای ترامپ 
تحریم ها اعمال شد رئیس جمهور جدید با 
همان خط و امضاء می تواند تمامی تحریم ها 

را لغو کند لذا نیاز به جلسات فنی ندارد.
عباســی ادامــه داد: همچنیــن بایــد 
ایران،  تحریم کننده  پرســید کشــورهای 
چطور انرژی هســته ای همچــون راکتور 
ســانتریفیوژ  فــرودو،  ســنگین،  آب 
 و...  را تعطیــل کردنــد آیا جلســه فنی و 

کارشناسی تشکیل دادند؟

 پیش کشــیدن بحث مذاکره و 
برجام مانور انتخاباتی دولت است

نماینــده مــردم کازرون در مجلــس 
همچنین در زمینــه بازی کردن در زمین 
آمریکای هــا دقیقا زمانی -که تحریم ها در 
حال بی اثر شــدن هستند-، هشدار داد و 
افزود: به نظر می رســد این اقدامات نوعی 
راه انــدازی مجدد  برای  انتخاباتــی  مانور 
بحث دو قبطی مذاکره و معیشــت است، 
متاســفانه دستگاه اجرایی در حال شرطی 

کردن جامعه است.
وی معتقد اســت دســتگاه اجرایی در 
۸ سال گذشــته به تعهدات خود همچون 
کنترل قیمت ها، کنترل نرخ ارز، ساماندهی 
بــورس و... عمل نکــرده و قیمت ها عنان 
گســیخته باا رفته و اکنون می گوید؛ اگر 
می خواهید کمی فشــارها کم شود مجددا 

با برجام همراهی کنید.

 تحریم های اصلی در دولت آقایان 
هاشمی رفســنجانی و خاتمی اعمال 
شد/ در دولت نهم و دهم تحریم های 

خاصی اتفاق نیفتاده
به گفته رئیس کمیسیون انرژی مجلس 
اساســا تحریم های اصلی در دولت آقایان 
هاشمی رفسنجانی و خاتمی بر کشور اعمال 
شــده و در دولت نهــم و دهم تحریم های 
خاصــی اتفاق نیفتاده درواقع ممکنه زمان 
قطعنامــه در دولت نهم و دهم باشــد اما 

موضوع آن برای قبل است.

همکاری ایران و چین یک مشتری مطمئن برای نفت

»جامعیت«، »ارایه برنامه عملیاتی« و »ضمانت اجرایی« 
سه اصل مورد نیاز طرح جامع فواد

 دریافت درخواست متقاضیان برای طرح در کارگروه های استانی
 صرفا از طریق سامانه الکترونیکی

رئیس هیات عامل ایمیدرو تاکید کرد: به روز آوری 
طرح جامع فواد سه نکته اساسی دارد که نیاز است 
قبل از اباغ رســمی، به طور دقیق مشخص و تبیین 
شوند. جامع و کامل بودن، ارایه برنامه عملیاتی و نیز 
ضمانت اجرایی برای تمامی دستگاه های مرتبط، جزو 

اصول این طرح جامع است.
به گزارش شــاتا، وجیه اله جعفری در نشســت 
ویدئوکنفرانس پایش نسخه هفتم )فروردین ۱۴۰۰( 
طرح جامع فواد گفت: در گام نخست، سیاست های 
این طرح باید تمام ابعاد توســعه صنعت فواد شامل 
به روز آوری دانش و اســتفاده از نسل چهارم انقاب 
صنعتی، زیرســاخت ها،  تامین مالی، توســعه صنایع 
پایین دســتی و ارزش افزوده و ... را به صورت جامع 

در نظر گرفت.
رئیس هیات عامل ایمیــدرو پس از ارایه گزارش 
طرح جامع فواد از سوی مشاور طرح و همچنین بحث 
و بررسی درباره طرح، افزود: قابلیت تبدیل طرح جامع 
به برنامه عملیاتی، یکی از ارکان این طرح باید باشد 
که نقش ایمیدرو، شــرکت ملی فواد، تهیه و تولید، 
تشــکل ها و نیز نهادهای مرتبط که مجوز ارایه می 

کنند را تعیین و تبیین کند.
معاون وزیر صنعت معدن و تجارت همچنین پس 
از تبادل نظر با ســعید زرنــدی معاون طرح و برنامه 
وزارت صنعت معدن و تجارت، اظهار داشت: مقرر شده 
موضوعات فوق دوباره بررسی و بازبینی و در نهایت به 

وزیر صنعت معدن و تجارت ارایه شود.

 ضمانت اجرایــی، رکن نهایی طرح جامع 
فواد

جعفــری تاکید کرد: هدف از ارایه طرح به وزیر و 

پس از آن دولت، مشــخص شدن ضمانت اجرایی به 
عنوان رکن نهایی طرح جامع فواد است به گونه ای 
که شاهد اقدامات هماهنگ و یکپارچه در مسیر اجرای 
طرح جامع فواد شــویم.رئیس هیات عامل ایمیدرو 
تصریح کرد: نســخه به روز شده طرح جامع، صفر تا 
صد زنجیره فواد را پوشــش خواهد داد و با ضمانت 
اجرایی که خواهد داشت، مبنایی برای تصمیم گیری 

و توسعه صنعت فواد خواهد شد.

 فواد جزء ۹ صنعت پیشرو کشور
سعید زرندی معاون وزیر صنعت معدن و تجارت 
نیز طی سخنانی کوتاه اعام کرد: پس از نهایی شدن 
مباحث فوق در طرح جامع فواد، صورتجلسه ای آماده 

و به امضای وزیر می رسد.
معاون طــرح و برنامه یادآور شــد: فواد جزو ۹ 
صنعت پیشرو است که از سوی وزارت صنعت معدن 
و تجارت، مشخص شده و در حال نهایی شدن است. 

وی افزود: پیشتر طرح جامع سرب و روی، آماده شده 
که از جامعیت قابل توجهی برخوردار است و با اهداف 

ترسیم شده، تطابق دارد.
محمد آقاجانلو، معاون ایمیدرو نیز در این جلسه 
گفت: هدایت سرمایه گذاری ها، اولویت بندی پروژه 
ها، نحوه تامین زیرســاخت، امور زیســت محیطی، 
تغییــرات تکنولوژیکی و ... از جمله مواردی در طرح 
جامع فواد است که نیاز به تبیین از سوی مشاور دارد.

علی رضا رشــیدی، مدیر عامل شرکت ملی فواد 
در بخش دیگر این جلســه گفت: شــاکله کلی مواد 
اولیه طرح جامع فواد، تامین از داخل کشــور است، 
اما باید تمام ابعاد پــروژه هایی که در مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی )خلیج فــارس و چابهار( نیز در حال 

اجرا یا طراحی است، دیده شود.

 زنجیره فواد، متوازن حرکت می کند
در این نشســت، شــرکت فواد تکنیک به عنوان 

مشــاور طرح جامع فواد، گزارشــی از بخش های 
مختلف طرح جامع ارایه داد. طبق این گزارش زنجیره 
فواد به رغم اینکه تا سال ۹۲ از توازن برخوردار نبود 
طی سال های گذشته به صورت متوازن در بخش های 
کنسانتره و گندله سنگ آهن، آهن اسفنجی و فواد 
خام رشد پیدا کرده است. همچنین این توازن تا افق 

۱۴۰۴ نیز ادامه خواهد یافت.
ایــران طی ســه ســال اخیــر در جایــگاه دهم 
تولیدکنندگان جهانی فواد قرار داشته است. ظرفیت 
تولید فواد خام ایران )بر اساس عملکرد انتهای سال 

۹۹( ۳۹.۴ میلیون تن است. 
ظرفیت تولید گندله ســنگ آهن ۶۶.۷ میلیون و 

کنسانتره سنگ آهن ۶۴.۱ میلیون تن است.
همچنین ۴.۴ میلیارد یورو برای طرح های توسعه 
و ۹.۲ میلیارد یورو برای بخش زیرســاخت مورد نیاز 
است که مجموع سرمایه مورد نیاز را به ۱۳.۶ میلیارد 
یورو می رســاند. از سوی دیگر نکاتی که باید بر روی 
آن تاکید کرد شــامل حضور کنسرسیوم های بخش 

خصوصی در اکتشاف است.
عــاوه بر ایــن، تاکید بــر انجام اکتشــافات در 
عمق، رشد اســتفاده از قراضه آهن برای جلوگیری 
از فشــار بــر بیــش از حد بــر تامین کنســانتره، 
 گندله ســازی و آهن اســفنجی و نیــز  تامین مواد

 اولیــه بــه ویژه کم عیــار از معــادن کوچک، جزو 
نکات مورد توجه نســخه جدید طــرح جامع فواد 
اســت. یکی دیگر از نکات این طــرح، دوری گزینی 
از نگاه بخشــی و جلوگیری از احداث کارخانه های 
 زنجیــره فــواد در مناطق کم آب اســت. از همین

 رو باید توسعه در مناطق جنوبی و سواحل دریاهای 
آزاد، متمرکز شود.

علم اقتصاد بومی نمی شود
می تــوان اعتقادات و باورها را در سیاســتگذاری ماک عمل قرار داد و گفت که 

شرایط خاصی داریم، اما این به معنای بومی سازی علم اقتصاد نیست.
علم به معنای اساسی و پایه ای به مفهوم دانستنی هایی است که قابل استدال و 
اثبات باشد. در این صورت این علم و دانسته در تمام مناطق دنیا یکسان است. برای 
مثال اینکه آب در ۱۰۰ درجه سانتیگراد به نقطه جوش می رسد، در تمام نقاط دنیا 

یکسان است و تفاوتی درشرق و غرب ندارد.
بخشی از دانستنی هایی اقتصاد که در قالب علم جای می گیرد نیز در حکم علم 
است و بومی و غیربومی ندارد. حال اگر قصد استفاده سیاستگذاری از علم اقتصاد را 
داشته باشیم، ممکن است که چند قاعده اثبات شده در هر بخش داشته باشیم که 
تنها تعدادی از آنها به درد سیاستگذاران بخورد. بدین ترتیب از دانسته های اثبات شده 
علم اقتصاد بهره می بریم. برای مثال علم اقتصاد می گوید، اگر پایه پولی افزایش یابد 
تورم ایجاد می شود. اگر پایه پولی اندک افزایش یابد با تورم کمتری مواجه می شویم 
و اگر همزمان تولید از پایه پولی رشــد بیشتری داشته باشیم، تورمی هم نخواهیم 

داشت. این قاعده در ایران و تمام کشورهای دنیا وجود دارد.
ایــن بخش از علم اقتصاد هیــچ تفاوتی در مناطق مختلف دنیا ندارد و بر همین 

اساس امکان بومی سازی آن نیز وجود ندارد.
ممکن است بگوییم که در کشور ما مردم فرهنگ خاصی دارند و رفتارهای خاصی 
در شرایط معین از خود نشان می دهند که عواقب خاصی نیز به دنبال دارد. اگر این 
موضوع را اثبات کنیم، به یک قاعده علمی تبدیل می شــود که براســاس مشاهدات 
تجربی به دست آمده است. اما این یافته به معنای بومی سازی نیست، بلکه به معنای 
یافته های علمی براساس تجربیات خاص دراقتصاد ایران است. ممکن است نتیجه آن 
فقط به درد سیاســتگذاران در ایران بخورد و در هیچ کشور دیگری چنین شرایطی 
وجود نداشته باشد و ممکن است درآینده برای برخی از کشورها نیز مصداق پیدا کند.

بــرای نمونه زمانی در اقتصاد می گفتند که اگر قیمت کاایی افزایش یابد تقاضا 
برای آن کاهش می یابد و برعکس. تصور می شــد که ایــن قاعده برای تمام کااها 
یکســان است. اما در انگلســتان، زمانی که قیمت سیب زمینی کاهش یافت، تقاضا 
برای آن افزایش نیافت. در واقع این قاعده برای کااهای خاص و در شــرایط خاص 
مصداق ندارد و بر همین اســاس نتیجه گیری شد که تنها برای کااهای عادی این 
قاعده کاربرد دارد، اما نمی توان گفت که این قاعده مختص انگلســتان است. به این 
معنا علم بومی وجود ندارد و نمی توانیم بگوییم که علم مختص اقتصاد ایران اســت 
مگر اینکه علم نباشد. در صورتی که دانسته ای علم باشد و امکان اثبات داشته باشد 

در تمام دنیا مصداق خواهد داشت.
ولی در سیاستگذاری می توان شرایط را بررسی کرد و بسته به شرایط از یافته های 
علمی دنیا اســتفاده کرد. گاه به جای علم از اعتقادات استفاده می شود. برای مثال 
در نظام کمونیســتی از باورها و اعتقادات رهبرانشــان در اقتصاد استفاده کردند که 
دربرخی از موارد موفق بود و دربرخی موارد نیزبه موفقیت نرسید. نمی توان گفت که 

این جزو علم اقتصاد سوسیالیستی است.
در مجموع هر موضوعی که جنبه عام داشــته باشــد و مفهوم علم به خود بگیرد 
در تمام کشورها یکسان است. می توان اعتقادات و باورها را در سیاستگذاری ماک 
عمل قرار دهیم و بگوییم که شرایط خاصی داریم، اما این به معنای بومی سازی علم 

اقتصاد نیست.

 
 

 بورس در انتظار تعیین تکلیف سه مساله مهم
شاخص کل بورس تهران امروز با کاهش ۹۱۵۱ واحد به رقم یک میلیون و ۲۴۰ هزار و ۷۵۸ واحد رسید. یک کارشناس بازار سرمایه گفت: واقعیت این است که بازار سرمایه هم نسبت به برنامه های دولت و هم نسبت به آینده اقتصادی 

ناامید است. بورس اوراق بهادار تهران امروز نیز روند ریزشی خود را ادامه داد و در پایان معامات با کاهش ۹۱۵۱ واحد به رقم یک میلیون و ۲۴۰ هزار و ۷۵۸ واحد رسید.
شاخص کل نیز با معیار هموزن ۹۳۹ واحد کاهش یافته و به رقم ۴۳۶ هزار و ۱۷۵ واحد رسید.امروز همه شاخص های بورس قرمزپوش شدند. با این حال میزان کاهش این شاخص ها زیر یک درصد ثبت شده است و شاخص کل و 
شاخص قیمت با معیار وزنی ـ ارزشی ۰.۷۳ درصد کاهش یافتند.بیشترین اثر منفی بر دماسنج بازار سهام در روز جاری به نام نمادهای معاماتی شرکت های فواد مبارکه اصفهان، ملی صنایع مس ایران و سرمایه گذاری تامین اجتماعی شد 
و در مقابل شرکت های تامین سرمایه امین، لبنیات پاک و بانک پاسارگاد با افزایش خود مانع افزایش بیشتر نماگر بازار سهام شدند.حمید میرمعینی، کارشناس بازار سرمایه در گفت و گو با خبرآناین با اشاره به روند کاهشی بازار سرمایه 
اظهار کرد: واقعیت این است که بازار سرمایه هم نسبت به برنامه های دولت و هم نسبت به آینده اقتصادی ناامید است.وی افزود: همچنین بازار نگران از این است که بعد از اوضاع و احوال سیاسی چه تصمیماتی در خصوص سیاست گذاری 

اقتصادی، چه در حوزه تعیین نرخ ارز و نرخ بهره و چه در حوزه تامین کسری بودجه چه تصمیماتی گرفته میشود.این سه فاکتور برای بازار سرمایه اهمیت دارند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1400/01/23

شماره : 1064

رییس ســازمان بورس در نشست خبری 
برگزاری مجامع الکترونیکی شــرکت های 
سرمایه گذاری استانی سهام عدالت تصریح 
کرد: این شرکت ها عاوه بر مدیریت دارایی 
های مردم، می توانند به عنوان بازوی توسعه 
ای استان ها موجب افزایش اشتغال و تولید 

شوند.
به گزارش شبکه اخبار اقتصادی و دارایی 
ایران )شــادا(، رییس سازمان بورس و اوراق 
بهادار طی سخنانی در نشست خبری برگزاری 
مجامع الکترونیکی شرکت های سرمایه گذاری 
اســتانی سهام عدالت با اعام خبر تاریخ ۲۸ 
فررودین مــاه بعنوان آخرین مهلت ثبت نام 
متقاضیان عضویت در هیئت مدیره شرکت 
های ســرمایه گذاری اســتانی و تعیین حد 
فاصل نیمه اریبهشت تا نیمه خرداد ماه برای 
برگزاری انتخابات اعضای این هیئت ها توسط 
سهامداران سهام عدالت، از رسانه ها درخواست 
کرد نسبت به اعام و اطاع رسانی این موضوع 

برای مردم اقدام کنند.
وی با تشریح روند آزاد سازی سهام عدالت 
به دستور مقام معظم رهبری در سال ۱۳۹۹ 
و اینکه بیش از ۳۰ میلیون نفر از سهامداران، 
شیوه غیر مســتقیم را برای اداره سهام خود 
انتخــاب کردند، گفت: این ســهام در قالب 
۳۶ سهم داخل شرکت های سرمایه گذاری 
استانی ریخته شد و مردم با انتخاب اعضای 

هیئت مدیره این شرکت ها می توانند بطور 
غیر مستقیم، آن را مدیریت کنند. 

دهقان دهنوی با یــادآوری اینکه با آزاد 
سازی سهام عدالت، سرمایه بعضی از شرکت 
های ســرمایه گذاری اســتانی از سه تا ۳۰ 
هزار میلیارد تومان افزایش یافت، گفت: این 
شرکت ها عاوه بر مدیریت دارایی های مردم، 
می توانند به عنوان بازوی توســعه ای استان 
خودشان عمل کرده و موجب افزایش اشتغال 

و تولید شوند.
 وی تصریــح کــرد: به همیــن لحاظ ما 
معتقدیم، انتخاب یک هیئت مدیره قوی شامل 
کسانی که دانش و تجربه کافی و عایق بومی 
و محلی به استان محل سکونت خود دارند، 
برای شــرکت های ســرمایه گذاری استان، 
موجب افزایش روز افزون ارزش دارایی های 

سهامداران خواهد شد.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: 

به همین دلیل یکی از اولویت های ما، در حال 
حاضر، اطاع رســانی دقیق و کامل به مردم 
برای شرکت در انتخابات مجامع هیئت مدیره 
شرکت های سرمایه گذاری استانی و ثبت نام 
در سامانه سجام به عنوان شرط اصلی حضور 
در انتخابات اســت که بصورت الکترونیکی 

برگزار خواهد شد.
وی با اشــاره به شــرایط عمومــی احراز 
صاحیــت متقاضیان شــرکت در انتخات 

عضویت هیئت مدیره شــرکت های سرمایه 
گذاری استانی و نظارت ســازمان بورس بر 
نحوه انتخاب آنها تصریــح کرد: این نظارت 
بطور مســتمر و بعد از تشکیل هیئت های 
مدیره شرکت های ســرمایه گذاری استانی 
نیز ادامه خواهد یافت و تمام انتظاراتی که از 
دیگر شــرکت های سرمایه گذاری در بورس 
وجــود دارد، از جمله ارائه صورت های مالی 
منطبق بر استاندارد های سازمان، شفافیت 
 حســاب ها، ارائه گزارش هــای دوره ای به

 ســهامداران و ... در خصوص این شرکت ها 
نیز صدق میکند.

این گزارش حاکی اســت، حسن فهیمی 
مدیرعامل شرکت ســپرده گذاری مرکزی و 
تســویه وجوه اوراق بهادار نیز در سخنانی در 
ادامه این نشســت، گفت: تا نیمه خرداد ماه 
بایــد تعداد پنج عضو اصلی )به همراه دو نفر 
علــی البدل( و مجموعاَ حدود ۱۶۰ نفر برای 
هیئت مدیره ۳۱ شــرکت ســرمایه گذاری 
استانی توســط مردم انتخاب شوند که این 
شامل همه کسانی است که سهام عدالت به 
نام آنها صادر شده یا در بورس نسبت به خرید 

آن اقدام کرده اند.
وی با اشاره به مدارک مورد نیاز برای ثبت 
نام متقاضیان هیات مدیره، داشــتن حداقل 
مدرک لیسانس و سوابق تجربی و حرفه ای 

مرتبط با مسایل مالی را ضروری دانست.

حــذف ۴ صفر از پول ملی که از ســوی بانک مرکــزی با کم رنگ کردن 
صفرهای اســکناس در سال گذشــته وارد فاز جدیدی شده بود، به زودی 

عملیاتی خواهد شد.
، تورم های بی سابقه در اقتصاد ایران به خصوص در سال ۹۹ سبب شده که 
صفرهای قرار گرفته پشت عدد و رقم های اسکناس دیگر معنایی جز بی ارزش 
شــدن پول ملی نداشته باشد. حال دیگر تنها شاید حسابداران باشند که به 
صفرهای پولی ملی دل بسته اند و برای اینکه اسناد حسابداری و روش های 
سنتی خود را دچار تغییر نکنند؛ خیلی دل خوشی از حذف صفر از پول ملی 
نداشته باشــند؛ به خصوص اینکه سیاستگذار پولی از سال گذشته کم کم 
تاش کرده تا مردم را به شکل و شمایل دیگری از اسکناس آن هم با صفرهای 
کمرنگ شده و به نوعی بی ارزش شده، آشنا کند تا بلکه در صورت تصویب 
و تائید نهایی حذف صفرها از پول ملی، دیگر هزینه امحای اســکناس های 

کهنه و انتشار اسکناس جدید نداشته باشد.
خردادماه سال گذشته بود که شورای نگهبان برخی ایرادات را به ایحه 
حذف ۴ صفر از پول ملی وارد دانست و به همین دلیل مجدد ایحه به دولت 
بازگشت تا بتواند مراحل حک و اصاح را مجدد سپری کند و کار برای تبدیل 

شدن تومان به عنوان واحد پول ملی، یکسره شود.
در واقع آن روزها شــورای نگهبان از بنــدی در ایحه حذف چهار صفر 

از پــول ملی صحبت به میان آورده بود که بر اســاس آن، تعهداتی در برابر 
صندوق بین المللی پول ایجاد شــده بود که شورای نگهبان اعام کرد این 
تعهدات به روشنی مطرح نشده و دارای ابهام است. اینجا بود که جلساتی با 
رئیــس کل بانک مرکزی پیرامون ایحه حذف ۴ صفر از پول ملی برگزار و 
اعام شد تا زمانی که ابهامات نسبت به تعهدات به صندوق بین المللی پول 
رفع نشده، شورای نگهبان در مورد آن اظهارنظر قطعی نخواهد کرد.حاا اما 

مقامات مســئول در بانک مرکزی اعام می کنند که تمامی ایرادات شورای 
نگهبان برای عملیاتی کردن حذف ۴ صفر از پول ملی برطرف شده و کار از 

نظر بانک مرکزی تمام شده است.
پیگیری های خبرنگار مهر حکایت از آن دارد که هفته گذشــته جلســه 
مشــترکی میان رئیس کل بانک مرکزی با رئیس مجلس برگزار شده و در 
آن، عاوه بــر ارائه توضیحاتی در این خصوص، رئیس مجلس وعده داده تا 

این ایحه را مجدد در اولویت قرار داده و به صحن علنی مجلس بیاورد.
در واقع، اکنون حذف ۴ صفر از پول ملی به ایستگاه آخر رسیده و منتظر 

تائید نهایی در صحن علنی مجلس است.
یک مقام مسئول در نظام بانکی در این رابطه می گوید: هزینه انهدام پول 
در این حوزه وجود ندارد و فقط در سیســتم های حســابداری باید موضوع 
مورد اصاح قرار گیرد که ممکن است مساله ساز شود؛ اما پیش بینی نظام 
بانکی آن است که عملیاتی شدن کامل این کار، یکسال زمان ببرد تا بتوان 

سیستم ها را اصاح کرد و با واحد پولی جدید تطبیق داد.
بر این اساس این امیدواری وجود دارد که تا قبل از اتمام دولت یازدهم، 
حذف ۴ صفر از پول ملی که تا کنون حداقل سه رئیس کل )محمود بهمنی- 
ولی اه سیف و عبدالناصر همتی( را درگیر امور مربوط به خود کرده است، 

صورت گیرد و واحد پول ملی ایران رسماً به تومان تبدیل شود.

حذف ۴صفر از پول ملی در ایستگاه آخر

 افزایش اشتغال و تولید باشرکت های سرمایه گذاری استانی سهام عدالت

 تمدید مهلت تسویه بدهی بدهکاران شبکه بانکی به مدت شش ماه
معاون اقتصادی رئیس جمهور اعام کرد؛ با توجه به تداوم شیوع بیماری کرونا 
و آثار اقتصادی آن، ســتاد ملی کرونا با هدف مانع زدایی و پشتیبانی از تولید، با 
تمدید مهلت های تعیین شــده در قانون تسهیل تسویه بدهی بدهکاران شبکه 

بانکی به مدت شش ماه موافقت کرد.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی معاونت اقتصادی ریاســت جمهوری، معاون 
اقتصادی رییس جمهور اعام کرد: نهاوندیان در این رابطه گفت : بر اساس مصوبه 
سال قبل ستاد ملی کرونا، مهلت های تعیین شده در قانون تسهیل تسویه بدهی،تا 

آخر سال ۱۳۹۹ پایان می پذیرفت. 
وی تاکید کرد : با پیشنهاد وزارت صنعت، معدن و تجارت و ستاد تسهیل و 
رفع موانع تولید، موضوع در دستور کار کارگروه آثار اقتصادی مقابله با کرونا قرار 
گرفت و در جلسه هفته قبل کارگروه، بعد از بررسی و با توجه به شرایط اقتصادی 
ناشی از شیوع کرونا، تاکید شد این تمدید در جهت پشتیبانی از واحد های تولیدی 
و تحقق شــعار سال صورت پذیرد. لذا موضوع در جلسه امروز ستاد ملی مقابله 
با کرونا مطرح و با موافقت اعضا، تاریخ های تعیین شــده در مصوبه قبلی ستاد 
به مدت شش ماه تمدید شد تا واحد های تولیدی با شرایط مطلوبتری نسبت به 

تسویه بدهی اقدام کنند. 
معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت : بر اساس قانون مذکور اشخاص حقیقی با 
تسهیات زیر ۵۰۰ میلیون تومان و بنگاه های اقتصادی حقوقی با تسهیات زیر ۲ 
میلیارد تومان،  در رشته فعالیت های تولیدی شامل کشاورزی، شیات، استخراج 
معادن، صنعت، ساختمان و تامین برق، آب و گاز مشمول این قانون هستند. جریمه 
تأخیر این تولیدکنندگان بخشــوده می شود و بدهی آنان بر اساس نرخ قرارداد 
اولیه و به صورت ساده ) و نه مرکّب ( محاسبه می شود.  تولید کنندگانی مشمول 
تسهیات این قانون می باشند که بخواهند بدهی غیرجاری خود را نقداً تسویه 
نمایند. دولت و ستاد ملی کرونا تصمیم گرفت در جهت پشتیبانی از تولید و تسهیل 
تسویه بدهی، نسبت به تمدید مهلت های تعیین شده در این قانون اقدام نماید.

وی در خاتمه گفت بر اساس مصوبات ستاد اقتصادی دولت که به دستگاه ها اباغ 
شده است، رفع موانع تولید و پشتیبانی از این بخش در دستور کار ستاد قرار گرفته 
و همه پیشنهادهای دستگاهها و بخش خصوصی و تعاونی، در جهت مانع زدایی 
و پشتیبانی از تولید برای تصویب در هیات دولت و شورایعالی هماهنگی اقتصادی 

سران قوا در حال جمع بندی نهایی است و متعاقبا اطاع رسانی خواهد شد.

 اختصاص اعتبار۵۰۰ میلیارد تومانی جهت خرید تبلت، ویژه دانش 
آموزان کم برخوردار

معــاون حقوقی و امور مجلس وزارت آموزش وپرورش در نشســت تخصصی 
مشترک اعضای کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسامی با مدیران 
آموزش وپرورش خراسان رضوی از اختصاص اعتبار۵۰۰ میلیارد تومانی، جهت خرید 
تبلت ویژه دانش آموزان کم برخوردار از سوی مجلس شورای اسامی، خبر داد.

به گزارش مرکز اطاع رســانی و روابط عمومی وزارت آموزش وپرورش، قاسم 
احمدی اشکی در نشست تخصصی مشترک اعضای کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس شورای اسامی با مدیران آموزش وپرورش خراسان رضوی، ضمن تقدیر 
از مجموعه فعالیت های مجلس شورای اسامی در حوزه آموزش وپرورش، گفت: 
»اعمال مدرک بااتر فرهنگیان« در بودجه ســال جاری و همراهی در تصویب 
»طرح رتبه بندی معلمان«، نمونه ای از اقدامات شایسته مجلس شورای اسامی 

در حوزه آموزش وپرورش، است. 
وی با اشاره به دغدغه مندی مجلس شورای اسامی در حوزه آموزش وپرورش، 
گفــت: »اختصاص اعتبــار۵۰۰ میلیارد تومانی جهت خریــد تبلت ویژه دانش 
آموزان نیازمند به تجهیزات هوشمند آموزشی« و»تخصیص اعتبار جهت تجهیز 
هنرستان ها، سالن های ورزشی و پژوهش سراهای دانش آموزی«، از دیگر اقدامات 
مجلس شورای اسامی در راستای پیشبرد اهداف دستگاه تعلیم و تربیت برشمرد 

و این اقدامات را شایسته قدردانی دانست.

 عمده موانع بر سر راه تولیدکنندگان مسائل بانکی است
نماینده مردم همدان در مجلس با بیان اینکه عمده موانع بر سر راه تولیدکنندگان 
مسائل بانکی است،گفت: مشکات واحدهای تولیدی همدان با برنامه ریزی اساسی 

برطرف شود.
 به گزارش  خبرنگار خبرگزاری  خانه ملت، حجت ااسام احمدحسین فاحی 
نماینده مردم همدان در مجلس شورای اسامی با اشاره به نامگذاری سال جدید به 
نام سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی از سوی رهبر معظم انقاب گفت: از زمان 
آغاز به کار مجلس یازدهم پیگیری هایی برای رفع موانع بر سر راه تولیدکنندگان 

انجام شده و ۲۰ پرونده در دستور کار و در حال پیگیری است.
وی افزود: عمده موانع بر ســر راه تولیدکنندگان مسائل بانکی است که باعث 
توقف کار تولیدکنندگان شــده که در موارد مختلف پیگیری ها در این زمینه در 

حال انجام است و در مواردی هم به ثمر نشسته است.
نماینده مردم همدان در مجلس شــورای اسامی اظهار داشت: در یک مورد 
شرکتی که به دلیل وجود مشکات در حوزه بانکی فعالیتش متوقف شده بود که 
با رفع این موانع، این کارخانه کار خود را با ۲۰۰ نیروی کار از ســر گرفته است. 
فاحی خاطرنشــان کرد: در یک مورد هم با رفع موانع بانکی، یک تولیدکننده 
قارچ در همدان از ســرگرفته شد و به کار خود ادامه داد.وی افزود: یکی دیگر از 
مشــکات و احدهای تولیدی در دست بررسی، واگذاری این شرکت ها به بخش 
خصوصی است که خریداران این شرکت ها فاقد اهلیت ازم برای اداره آنها هستند. 
وی اظهار داشت: در یکی از این موارد شرکت  کیوان  است و پیش از آن یک 
برند به حساب می آمده، پس از واگذاری به بخش خصوصی، در آستانه تعطیلی 
قرار گرفته و با ظرفیت بسیار پایین کار می کند، این شرکت پیش از واگذاری ۷۰۰ 
نیروی کار داشــته که پس از واگذاری تعداد آنها به ۵۰ نفر رسیده است. فاحی 
خاطرنشان کرد: مورد بعدی، شرکتی است که به بخش خصوصی واگذاری شده 

که پس از واگذاری به بخش خصوصی با ظرفیت پایینی کار می کند.

 ۶۵۰میلیارد ریال برای مکانیزاســیون کشــاورزی چهارمحال و 
بختیاری جذب شد

رییس اداره امور فناوری مکانیزاسیون جهادکشاورزی چهارمحال و بختیاری 
گفت: از محل منابع خط اعتباری شماره هشت مکانیزاسیون در راستای تجهیز و 
نوسازی ناوگان ماشینی بخش کشاورزی استان در سال گذشته ۶۵۰ میلیارد ریال 
جذب شد که نسبت به سال ۱۳۹۸ رشد ۲۰۰ درصدی داشت. امراه اسماعیلی با 
اشاره به اجرای طرح حمایت از تجهیز و نوسازی ناوگان ماشینی بخش کشاورزی 
و افزایش سهم منابع خط اعتباری شماره هشت مکانیزاسیون افزود: ارتقا شاخص 
ضریب مکانیزاســیون استان در سال گذشته به میزان ۱.۹۵ رسید که نسبت به 
برنامه اباغی ۲۵صدم درصد رشد داشت. به گفته وی، پارسال ۳۴۰ دستگاه انواع 
تراکتور، ۱۶ دســتگاه انواع کمباین غات و ۸۵ دستگاه انواع تیلر باغی از محل 

تسهیات خط اعتباری مکانیزاسیون به ناوگان ماشینی استان افزوده شد.
اسماعیلی گفت: ارتقا درجه مکانیزاسیون استان در سال گذشته به میزان سه 
درصد بود که در این راستا تعداد ۷۰۰ دستگاه انواع کارنده، ادوات دنباله بند و تجهیزات 
از طریق تسهیات بانکی جذب شد. وی افزود: در سال گذشته مجموع اعتبارات 
 هزینه شده برای تجهیز و نوسازی ناوگان ماشینی استان از محل منابع خط اعتباری

 مکانیزاســیون و ســهم آورده متقاضیان و خرید نقدی ماشین آات مبلغ ۸۹۰ 
میلیارد ریال بود.

تعداد ادوات و تجهیزات موتوری بخش کشاورزی در استان بیش از ۵۶ هزار 
دستگاه برای ۶۷ بهره بردار باغی ، زراعی و گلخانه ای است که میانگین برخورداری 
کشاورزان این استان از ادوات مکانیزاسیون نسبت به سطح کشور مطلوب است.

هم اکنون ۶۷ هزار بهره بردار با تولید ساانه ۱.۵میلیون تن انواع محصوات در 
استان در حوزه کشاورزی فعال است.

 
برگزاری دوازدهمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 

دین پرســت گزارش دبیرخانه برای موانع بخش تولید و پیشنهادات 
اجرایی برای عملیاتی شدن شعار سال ۱۴۰۰ و اولویت بندی موضوعات 
بخش تولید برای پشــتیبانی و مانع زدایی با پیشــنهاد اعضای ستاد را 

تشریح کرد.
به گزارش پایگاه اطاع رسانی وزارت کشور؛ بابک دین پرست معاون 
هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای وزارت کشور اظهار داشت: 
دوازدهمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای 
نظام مالی کشور و آیین نامه اجرایی آن پیرامون نامگذاری سال ۱۴۰۰ 
از سوی مقام معظم رهبری مبنی بر تولید پشتیبانی ها و مانع زدایی ها 
و محوریت ستاد تسهیل و رفع موانع تولید به عنوان رکن سیاست گذار 
و تصمیم گیر مرتبط با این شعار برگزار و پس از بررسی و طرح نظرات 

اعضای ستاد تصمیمات اتخاذ شد.
قائم مقام ستاد تسهیل و رفع موانع تولید افزود: نقشه راه و پیشنهادات 
اولیه دبیرخانه برای بســته حمایتی و تشــویقی مرتبط با شعار سال که 
طی هفته اول ســال جاری تهیه شده بود در جلسه مطرح و محورهای 

آن تشریح شد.
دین پرســت ادامه داد: این بســته پس از رایزنی با فعالین اقتصادی 
واحدهای تولیدی انجمن ها و تشکل ها برای شناسایی موانع و چالش های 
حوزه تولید و ارائه پیشــنهادات برای مانع زدایی و پشتیبانی از تولید با 
رویکردهای پشــتیبانی از تولید و سرمایه گذاری شامل »تسهیل فضای 
تولید و تعیین و برقراری مشــوقها« و رفع موانع تولید و سرمایه گذاری 
شــامل »پیگیری رفع موانع کان و حذف موانع بخشی و بین بخشی« 

تهیه و دو گزارش در ستاد هماهنگی اقتصادی دولت ارائه شد. 
وی گفت: همچنین بسته تهیه شده شامل سه محور کلی پیشنهادات 
جدیــد »اقدامات کوتاه مــدت برای حذف مقررات و تعیین مشــوق« 
سیاســتگذاری و برنامه ریزی »میان مدت« و اجرای مصوبات قبلی »به 

ویژه قوانین تشویقی«  می باشد که بدین به شرح ذیل است:
پیشــنهادات جدید که شــامل: )ارزی و ریالی(،) مالیاتی(، ) تامین 
اجتماعی(،) حوزه کســب و کار(، )زیرساخت های تولید( و )تامین مواد 
اولیه و موضوعات گمرکی( و سیاستگذاری و برنامه ریزی میان مدت که 
شامل برنامه ریزی برای جهش تولید و صادرات از طریق توسعه و تقویت 
برندهای بزرگ ملی و بین المللی تأمین مطمئن مواد اولیه آزادی عمل 
در تجارت کنسرســیوم های فروش و صادرات بسط عمودی در زنجیره 
تولید توسعه فناوری سازمان دهی و توانمندسازی بنگاه های کوچک و 

متوسط از طریق اتصال به بنگاه های بزرگ برتر.
برنامه ریزی برای توســعه معدن و صنایع معدنی با محوریت توسعه 
اکتشاف و استخراج آزادسازی معادن محبوس بازچرخانی حقوق دولتی 
معــادن عوارض صادراتی و حقوق گمرکی وارداتی برای توســعه بخش 
معدن و صنایع معدنی توســعه صادرات و ارتقاء ســطح بهره برداری از 

توان داخلی و توسعه بومی سازی در معادن.
تهیــه ایحه برای تبدیل مالیات بر ارزش افزوده به مالیات بر مصرف 
و معافیت مالیاتی ۲۵ ساله برای سرمایه گذاری و تولید در کشور اعم از 

مناطق آزاد و ویژه و سرزمین اصلی.
تهیه ایحه امنیت و تضمین ســرمایه گذاری واگذاریهای ســازمان 

خصوصی سازی و مالکیت سرمایه.
اصاح ماده ۳۰ قانون رفــع موانع تولید برای افزایش بازدهی بخش 

تولید در برابر سایر بازارها و هدایت نقدینگی موجود به بخش تولید.
طراحی ســاز و کار غیر حضوری برای بررسی درخواست بنگاه های 

تولیدی و تجمیع کلیه تعهدات و پرداختهای بنگاه به حاکمیت.
پیگیری اجرای قوانین و مصوبات قبلی از دیگر پیشــنهادات بود که 

شامل:
آیین نامه پوشش نوسانات نرخ ارز بیش از ۱۰ درصد، تامین سهم ۴۰ 
درصــدی از منابع بانکی برای نقدینگی مورد نیاز بخش تولید، آیین نامه 

تشویق مشارکت اجرایی کردن 

آیین نامه سنجش اعتبار با هدف تسهیل و تنوع وثایق، اعمال ضریب 
حق بیمه جهت قراردادها و محاسبه و مطالبه حق بیمه بر اساس روش 
نســبت مزد به کل کارانجام یافته در قرارداد توســط تامین اجتماعی، 
اجرای مصوبات قانونی ســتاد تسهیل و رفع موانع تولید و کارگروه های 
استانی، دریافت نظرات مشــورتی بخش خصوصی در تهیه پیشنهادات 
لوایح مصوبات مقررات دستورالعمل ها و رویه های کاری مرتبط با بخش 
تولید و موضوعات کســب و کار، تامین زیرساخت های مورد نیاز بخش 
تولید در شهرک های صنعتی، تبدیل مجوزهای کسب و کار از پیشینی 
به پســینی و الکترونیکی شدن مراحل صدور مجوزها، عودت مالیات بر 
ارزش افزوده صادرکنندگان طی مدت حداکثر یک ماه، باز پرداخت حقوق 

دولتی معادن برای توسعه زیرساخت های معدنی.
دین پرســت افزود: همچنین با توجه به گزارش ارائه شــده از سوی 
دبیرخانه اعضا موارد زیر را به تصویب رساندند؛ در اجرای ماده ۶۱ قانون 
رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور و ماده ۳ آیین نامه 
اجرایی آن کلیه دســتگاه های اجرایی عضو و مرتبط با ستاد موظفند تا 
پایان فروردین ماه سال جاری به صورت داوطلبانه و مستقیماً تمهیدات 
ازم و اقدامات اجرایی مناسب را حول محور های زیر در راستای تحقق 

شعار سال اتخاذ و نتیجه را به دبیرخانه ستاد ارسال و اعام نمایند:
شناسایی، احصا و گردآوری لیســت دقیق قوانین، مقررات ،تصویب 
نامه های دولت بخشــنامه ها و دســتورالعمل های داخلــی، مرتبط با 
فعالیت های اقتصادی، تجارت، ســرمایه گذاری، اشــتغال؛ اقدام ازم در 
راستای حذف و اصاح قوانین، مقررات، تصویب نامه های دولتی، بخشنامه 
ها و دســتورالعمل های داخلی؛ اقدام ازم در راســتای اجرایی نمودن 
قوانین مقررات تصویب نامه های دولتی بخشنامه ها و دستورالعمل های 
داخلی که جنبه تشــویق و حمایت از تولید و اشتغال دارد؛ تهیه و ارائه 
پیشنهادات ازم در راستای حذف، اصاح و تنقیح قوانین مزاحم و موانع 
تولید و اشــتغال؛ تهیه و ارائه پیشنهادات ازم در راستای حذف، اصاح 
و تنقیح تصویب نامه های مزاحم و مانع تولید و اشتغال هیئت وزیران.

همچنین تفویض اختیارات ازم به رده های متناظر اســتانی با هدف 
تســهیل گری در فعالیت های اقتصادی، دبیرخانه ســتاد تا هفته اول 
اردیبهشت ماه سال جاری نسبت به بررسی و جمع بندی گزارش اقدامات 
ششگانه صورت گرفته توسط دستگاه ها و بررسی و اتخاذ تصمیم برای 
جمع بندی پیشــنهادات دســتگاه ها و تعیین زمان بندی مناسب برای 

اجرایی شدن محورهای پیشنهادی اقدام نماید.
دبیرخانه ستاد تا هفته دوم اردیبهشت ماه سال جاری اقدامات ازم را 
در جهت برگزاری جلسات ازم با حضور معاون اقتصادی رئیس جمهور 
وزیر امور اقتصاد و دارایی روسای کمیسیون های صنایع و معادن اقتصادی 
و کشاورزی مجلس شورای اسامی و دبیر هیئت دولت به منظور بررسی 
پیشنهادات دســتگاه ها برای طرح و تصویب در جلسات ستاد اقتصادی 
دولت، هیئت دولت، هیئت مقررات زدایی و تسهیل مجوزهای کسب و کار، 
مجلس شــورای اسامی و شورایعالی هماهنگی اقتصادی به عمل آورده 

و نتیجه مذاکرات و هماهنگی های انجام شده به جلسه ستاد ارائه شود.
همپنین مقرر شــد اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران با 
همکاری تشکل های بخش خصوصی عضو و مرتبط با ستاد از جمله اتاق 
اصناف ایران، اتاق تعاون ایران، خانه صنعت معدن و تجارت ایران نسبت 
به تهیه و ارائه لیست قوانین و مقررات تصویب نامه ها، دستورالعمل ها 
و بخشــنامه های مزاحم و موانع تولید اشتغال توسعه تجارت و سرمایه 
گذاری و همچنین ارائه محورهای حمایتی و مشبه های موثر در راستای 
تحقق شعار سال و جهش تولید اقدام و محورهای مرتبط پیشنهادی را 
حداکثر تا پایان فروردین ماه سال جاری به دبیرخانه ستاد ارسال نمایند.

دین پرســت تاکید کرد: اســتانداران و اعضای کارگروه های تسهیل 
و رفع موانع تولید نســبت به اجرای دقیق مفاد بخشــنامه مذکور اقدام 
و نتیجه اقدامات انجام شــده را در قالب گزارشــات نوبه ا ی به دبیرخانه 

ستاد ارسال نمایند.
وی ادامه داد: معاونت حقوقی رئیس جمهور گزارشــی دقیق از روند 
اجرایی تصویب نامه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی با موضوع شناسایی 
و حذف قوانین و مقررات مالی مزاحم برای اجرای سیاســت های اقتصاد 

مقاومتی را ظرف مدت یک هفته به دبیرخانه ستاد اعام نماید.
معاون اقتصادی وزیر کشــور در این راســتا ادامه داد: سازمان اداری 
و اســتخدامی کشور نســبت به انجام محورهای زیر اقدام و نتیجه را به 
دبیرخانه ستاد منعکس کند؛ انجام مطالعه تطبیقی در خصوص وضعیت 
مداخات دســتگاه های اجرایی دولتی و نهادهای عمومی غیردولتی در 
حوزه های اقتصادی تجاری سرمایه گذاری و اشتغال و مشخصات صدور 
مجوزها و مقایسه آن با دیگر کشورها و ارائه پیشنهادات ازم در راستای 

اصاح ساختار کنونی ظرف مدت حداکثر یک ماه؛ 
احصاء لیســت دقیق شوراهای عالی، شوراها، کمیته ها، کمیسیون ها 
و دیگر ســاختارهای قانونی که در حوزه های اقتصادی، تجاری، سرمایه 
گذاری و اشتغال و مشخصاً صدور مجوزها مداخله می نمایند. به همراه 
ارائه پیشــنهادات اصاحی برای کاهش میزان مداخات ارکان موصوف 
در فضای اقتصادی کشــور و در نتیجه بهبود فضای کســب و کار ظرف 

مدت حداکثر یک ماه.
ارائه گزارش دقیقی از انجام اقدامات انجام شــده در راستای اباغیه 
رئیس جمهور با موضوع ضرورت تعیین تکلیف قطعی شناسایی و حذف 
قوانین و مقررات مالی مزاحم تا قبل از پایان دولت ظرف مدت حداکثر 
۱۰ روز.کلیه وزارتخانه ها، ســازمانها ،موسســات و شــرکتهای دولتی، 
نهادهای انقاب اسامی و استانداری های سراسر کشور، موظف هستند 
در اجرای مواد ۲ و ۳ قانون بهبود مســتمر محیط کسب و کار مبنی بر 
لزوم بهره گیری از نظرات تشکل های اقتصادی غیر دولتی نظیر اتاق های 
بازرگانی صنایع معادن و کشاورزی تعاون ایران و تشکل های کارفرمایی 
و کارگــری اباغیه معاون اول رئیس جمهور عنوان اعضای هیئت دولت 
درخصوص الزام دســتگاه های اجرایی به اخــذ نقطه نظرات اتاق بخش 
خصوصی قبل از وضع مقررات و اباغ دستورالعمل ها و همچنین بخشنامه 
معاون حقوقی رئیس جمهور در این خصوص اقدامات ازم را معمول دارند 

و نتیجه را به دبیرخانه ستاد اعام نمایند.
همچنین تشکل های غیردولتی عضو ستاد نیز موظف هستند به هرگونه 
انحراف احتمالی از قانون مذکور به بخشنامه های ذکر شده را به همراه 

مستندات مربوطه به دبیرخانه ستاد اعام نمایند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی و رئیس هیئت مقررات زدایی و تســهیل 
مجوزهای کسب و کار، به نحوی برنامه ریزی نماید که با فعالیت حداکثری 
هیئــت موصوف، در مــدت کوتاه باقی مانده تا پایــان دولت دوازدهم، 
تمهیدات ازم در راستای تحقق حداکثری تکلیف قانونی هیئت مذکور 

انجام و نتیجه دبیرخانه ستاد اعام شود.
همچنین روسای کمیته های تخصصی ستاد موظف هستند، پیگیریهای 
ازم را در راستای اجرای مصوبات ذکر شده معمول و نتیجه را در قالب 

گزارشات نوبه ای به دبیرخانه ستاد مرکزی اعام شود.
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 خبر

چهارشنبه گذشته جلسه مجمع تشخیص مصلحت نظام برای بررسی مسأله 
تصویب یا عدم تصویب لوایح مرتبط با »اف.ای.تی.اف« لغو شد. اما یک روز 
پیش از این جلســه، محمد شریعتمداری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
در توئیتی خواســتار تصویب این لوایح و پیوستن ایران به »اف.ای.تی.اف« 
شد. شــریعتمداری در این توئیت دو اســتدال ارائه کرد؛ نخست اینکه با 
انتشــار تصویر نامه شمس الدین حسینی، وزیر اقتصاد دولت دهم نشان داد 
که پیوستن به »اف.ای.تی.اف« مسأله ای فراجناحی و خواست همه دولت ها 
بوده اســت، مضاف بر آن، او با تکیه بر تجارب شرکت های زیرمجموعه این 
وزارتخانه، هزینه انزوای ایران از نظام بانکی جهانی را باا توصیف کرد. درباره 
استدال ها و دغدغه های وزیر تعاون نسبت به پیوستن به »اف.ای.تی.اف« و 
تصویب لوایح باقی مانده، چهارشنبه گذشته در حاشیه دولت با او گفت و گو 
کردیم. محمد شریعتمداری معتقد است که درصورت تصویب نشدن این لوایح، 
ایران نه تنها از نظر اقتصادی منزوی خواهد شــد و این در شأن هجدهمین 
اقتصاد دنیا نیســت، بلکه هزینه خرید کاا یا خدمات و انتقال آنها به کشور 

نیز به مراتب افزایش خواهد یافت.
به گزارش پایگا ه اطاع رسانی دولت به نقل از روزنامه ایران، این گفت و گو 

را بخوانید.
شما سه شــنبه گذشــته با انتشــار توئیتی که حاوی تصویر نامه آقای 
شمس الدین حسینی، وزیر اقتصاد دولت دهم به مجلس شورای اسامی بود، 
اشاره کردید که پیوستن به »اف.ای.تی.اف« مسأله ای فراتر از این دولت و آن 
دولت است و درعین حال، گفتید بنا به مشکاتی که شرکت های زیرمجموعه 
وزارتخانه شما دارند، پیوستن به این نهاد مالی بین المللی ضروری است. چرا 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به این نتیجه رســیده است که باید دغدغه 

خود مبنی بر پیوستن ایران به »اف.ای.تی.اف« را مطرح کند؟
به طور کلی ضوابط بانکی و اقتصادی تعیین شده از سوی

»اف.ای.تی.اف« به عنوان قواعد بین المللی برای همه نظام های بانکی در 
دنیا ازم الرعایه است. اگر کشورها عضو این نظام یا رعایت کننده این مجموعه 
قواعد شناخته نشوند، در فهرست کشورهای خاکستری یا سیاه نظام بانکداری 
جهانــی قرار می گیرند، به این معنی که شــورای بانکداری »اف.ای.تی.اف« 
این کشورها یا بانک های این کشورها را در زمره بانک هایی تعریف و تعیین 
می کند که این کشــورها قوانین ذی ربط را تصویب نکردند و از نظر آنان  به 
این معنی است که این کشــورها نظام بانکی شفاف ندارند. بنابر فرض این 
سازمان، وقتی این قواعد یا ضوابط در این کشورها تصویب نشده و از سوی 
بانک های آنها اجرا نمی شــود، این احتمال وجود دارد که اقتصادهای سیاه 
مانند قاچاق در آن کشورها وجود داشته باشد. بنابراین براساس این ضوابط، 
نظام بانکی بین المللی را می ترســانند یا به آنان نســبت به همکاری با نظام 

بانکی این کشورها مانند ایران هشدار می دهند.
بنابراین، برای اینکه ایران متهم به داشــتن یک اقتصاد سیاه نشود، باید 

این مجموعه قواعد یا لوایح باقی مانده را تصویب کند؟
البته امروز وضعیت اقتصادی ایران، با توجه به تعامل سازنده ای که مورد 
تأکید رهبر معظم انقاب هست و هم از این جهت که در دنیای امروز امکان 
زندگی منزوی بدون ارتباط با دنیا، ااقل با همسایگان فعال اطراف خودمان 

وجــود ندارد، توجه به این مباحث ضروری اســت. ضمن اینکه دیگر امکان 
اینکــه ما پول خرید کاا و خدمــات را از طریق غیربانکی منتقل کنیم، آن 
هم به صورت کاماً ساده که مطمن شویم پول به دست خریدار یا فروشنده 
می رسد یا کامل حمل می شود، وجود ندارد. بنابراین تنها راه ممکن و سالم 
در عصر حاضر، مســیر مبادات بین بانکی است. اگر ما در چنین شرایطی، 
مســیر دیگری برویم، غیر از مسیری که همه دنیا یا بیش از ۱۸۰ کشور به 
مسیر دیگری رفتند و به قاعده ای پیوستند، اگر ما از این مسیر نرویم، استثنا 
شــویم و بگوییم ما یکی، این کار را نمی کنیم، نتیجه این خواهد بود که ما 

امکان همکاری بانکی با نظام جهانی را پیدا نمی کنیم.
اما مخالفان می گویند نپیوستن به »اف.ای.تی.اف« هزینه ای برای کشور 
نــدارد و ما می توانیم بــدون تصویب این لوایح هم کارهای اقتصادی خود با 

دنیا را انجام دهیم.
اگر ما کشور خود را از مجموعه قواعد پذیرفته شده نظام بانکی و به این 
ترتیب از خود نظام بانکی دنیا استثنا کنیم، در این صورت و البته به ناچار، 
واسطه هایی برای نقل و انتقال های پول بین ایران و جهان پیدا می شوند که 
صراف ها، مؤسسه های مالی گمنام و بانک های کوچکی که سرمایه آنها اندک 
اســت، از آن جمله هستند. یک ویژگی این مؤسسه ها، صرافی یا بانک های 
کوچک این است که اگر تحریم شوند یا با آنان برخورد شود، برایشان اهمیت 
فوق العاده ای ندارد. لذا اگر ما نتوانیم به صورت ســالم و براساس قواعد »اف.

ای.تی.اف« با نظام بانکی دنیا کار کنیم، این قبیل مؤسســات در زمینه نقل 
و انتقاات مالی منابع کشور مهمی مانند ایران فعال خواهند شد. آنها برای 
انجام این کارشــان حتماً پول های اضافه تری را از ایران درخواست کرده یا 
پول های بیشتری را صورت حساب می کنند. این افزایش هزینه مبادات در 
زمان تحریم گاه به ۲۰ درصد هم افزایش یافت. در کنار این، کسانی که در 
کشورهای مختلف دنیا به ما کاا می فروشند، از آنجایی که می دانند ما امکان 
پرداخت نقد و از طریق نظام بانکی به آنان نداریم، چیزی به نام »شیوه فروش 
ویــژه به ایران« یا به اصطــاح IRANIANTERM  مطرح می کنند که مطابق 
آن قیمت کاای خود را نســبت به یک معامله معمولی، به مراتب افزایش 
می دهند. همچنین در کنار فروشنده ها، کسانی که می خواهند کاایی را برای 
ما حمل کنند نیز به همین ترتیب، می گویند ایرانیان نمی توانند پول خود را 
به شیوه مطمئن پرداخت کنند، لذا هزینه نقل و انتقال بار و کاا را نیز برای 
ما افزایش می دهند. همه اینها در مجموع هزینه قابل ماحظه اقتصادی را به 
نظام و به مردم تحمیل می کند. مضافاً اینکه براساس این شیوه ها گاهی خرید 
کاا، خرید خدمات یا نقل و انتقال کاا اساساً غیرممکن می شود، یعنی در 
برخی خریدها که منابع خرید ما سنگین است، اگر نتوانیم از طریق سیستم 
بانک های جهان اقدام کنیم، عماً آن خرید غیرممکن می شود. به عنوان مثال 
در طرح های توسعه ای ما نیازمند یک مشارکت بین المللی هستیم که فقدان 
این ارتباط، این مشــارکت ها را متوقف می کند. اینها چیزهایی نیست که از 
نظر صاحبنظران اقتصادی دور باشد و آنها را نبینند و حتماً از این مشکات 
مطلع هستند. به همین دلیل  طی دوران گوناگون، وزرای مختلف، از آقای 
شمس الدین حسینی )در دولت آقای احمدی نژاد( تا آقای طیب نیا )در دولت 

آقای روحانی( برای پیوستن به »اف.ای.تی.اف« تاش کردند.

برخی ها نگران این هســتند که در صورت پیوســتن به »اف.ای.تی.اف« 
اطاعات ما به خارج منتقل شــود، بویژه اطاعاتــی که از نظر امنیت ملی 

برای ما مهم است.
ممکن اســت و می توان تحفظ هایــی در نظر گرفت. به هر حال می توان 
تبصره ها و موادی برای حمایت از شرایط خودمان، حفظ استقال و عدم امکان 
دسترســی آنان به اطاعاتی که ما نمی خواهیم به آنها دسترسی پیدا کنند 
پیشنهاد یا عملیاتی کرد. اما موضوع اصلی که باید به آن توجه کرد انتخاب 
بین دو گزینه است؛ پیوستن به اقتصاد جهانی یا نپیوستن به اقتصاد جهانی.

حوزه های کاری و عملکرد آقای شریعتمداری از ابتدای انقاب مشخص 
است. این نکته از این رو اهمیت دارد که برخی از مخالفان پیوستن ایران به 
»اف.ای.تــی.اف« به گونه ای برخورد می کنند که گویی افراد یا وزرای حامی 
پیوستن ایران به »اف.ای.تی.اف« خائن هستند یا در بهترین حالت، واقعیت ها 
را نمی دانند و مخاطرات را نمی بینند. چطور می شود به رغم همه فشارهایی 
که برای تصویب نشــدن »اف.ای.تی.اف« وجود ندارد، شما وارد شدید و از 

تصویب این لوایح حمایت کردید؟
من احساس تکلیف و وظیفه می کنم. به عنوان یک ایرانی که دل در گرو 
این ملت دارد و می داند بخشــی از مسائلی که امروز به مردم فشار می آورد، 
ناشی از هزینه های این نوع اتفاقات و مربوط به افزایش هزینه های مبادات 
اقتصادی است که باعث می شود کااها گران تر به دست مردم برسد، وظیفه 

خود می دانستم در این زمینه ورود کنم.
اما همان طور که گفتم، بســیاری معتقدند اساساً بدون »اف.ای.تی.اف« 

هیچ مشکلی برای اقتصاد ایران ایجاد نمی شود.
واقعیت این است که ما همچنان در تأمین بخشی از مواد اولیه مورد نیاز 
خود برای قراردادن آنها در فرایند تولید و تبدیل به یک کاای نهایی، نیازمند 
تعامل با دنیا و نیازمند واردات این مواد اولیه هستیم، همان طور که نیازمند 
صادرات هستیم و باید محصوات خود را بیش از نیاز جمعیت ۸۰ میلیونی 
کشــور تولید کرده، به کشــورهای دیگر صادر کنیم تا منابع ارزی کشور را 
تأمین کنیم و در ادامه، از طریق این منابع ارزی بتوانیم سایر نیازهای خود 
را تأمین کنیم. از ســوی دیگر، در کنار واردات مواد اولیه از خارج، نیازمند 
واردات برخی کااهای واســطه ای و سرمایه ای هم هستیم. در این صورت، 
قطع کردن ارتباط بانکی ما با دنیا غیرممکن است. قطع ارتباط اقتصاد ایران 
با نظام بانکی دنیا و انزوای ایران بزرگ، با ابعادی که اقتصاد ایران دارد، امر 
غیرمقدوری اســت. مگر می شود کشــوری با این ابعاد فعالیت اقتصادی، به 
عنوان هجدهمین اقتصاد جهان را منزوی نگه داشــت؟ حتماً کشور ما باید 
در تعامل با اقتصاد جهانی کار کند. از این رو این تکلیف من است. به عنوان 
یک کارگزار و به عنوان یک خدمتگزار نظام جمهوری اسامی ایران، که در 
جاهای گوناگون فعالیت کرده است، احساس می کنم اگر در این زمینه سکوت 
کنم، شــاید برخی از مؤمنین، رفقا و دوستان بگویند اگر این قضیه اینقدر 
اهمیت دارد، چرا فانی درباره آن صحبت نکرد؟ ما برای اینکه بگوییم نظر 
ما هم همین است، در این زمینه اظهار نظر کردیم. نظر ما این است که باید 
با رعایت همه قواعد، اصول و حفظ استقال جمهوری اسامی ایران، شرایط 

مطلوب برای همکاری با اقتصاد بین الملل را فراهم کنیم.

 صهیونیســت ها می خواهند انتقام توفیقات در مسیر لغو 
تحریم ها را بگیرند

وزیر امور خارجه با تاکید بر ضرورت توجه نخبگان و مردم برای نیفتادن 
در دام مکارانه طراحی شــده رژیم صهیونیســتی، گفته صهیونیست ها 
می خواهند انتقام توفیقات در مســیر لغو تحریم های ظالمانه را از مردم 
ایــران بگیرند ولی ما اجــازه نخواهیم داد و انتقام این اقدامات را از خود 

صهیونیست ها خواهیم گرفت.
به گزارش ایرنا، شــنیده های خبرنگار پارلمانی ابرنا از جلســه امروز 
ظریف با کمیســیون امنیت ملی مجلس حاکی از این اســت که در این 
 جلســه محمد جواد ظریف گــزارش کاملی از مذاکرات هفته گذشــته

 در وین ارائه داده و نحوه پیگیری مواضع قطعی کشور در این مذاکرات 
را تشریح کرده است. 

وزیر امور خارجه در این نشســت با اشــاره به حادثه دیروز در نطنز 
بر ضرورت حفاظت مناســب از تاسیســات و دانشــمندان هسته ای در 
این شــرایط حساس تاکید کرد.ظریف گفته اســت که مقامات سیاسی 
و نظامی رژیم صهیونیســتی صراحتا گفته بودند که اجازه پیشــرفت در 
رفــع تحریم های ظالمانه را نخواهند داد و اکنون تصور می کنند به هدف 
خود می رســند. ولی صهیونیست ها پاسخ خود را در پیشرفت های بیشتر 

هسته ای خواهند گرفت.
 وزیــر امور خارجه اضافه کرد: نطنز قوی تر از گذشــته با اســتفاده 
از ماشــین های پیشــرفته تر ســاخته خواهد شــد و اگر فکر می کنند 
دســت ما در مذاکره ضعیف شــده اســت، اتفاقا این عمل زبونانه موضع 
 مــا را در مذاکــرات قوی تر خواهد کرد و طرف هــای مذاکره باید بدانند

 اگر تاکنون با تاسیسات غنی سازی با ماشین های نسل اول مواجه بودند 
اان نطنز می تواند مملو از ســانتریفیوژهای پیشــرفته با چند برابر توان 

غنی سازی باشد. 
ظریــف  در این نشســت با تاکید بر ضرورت توجــه نخبگان و مردم 
بــرای نیفتادن در دام مکارانه طراحی شــده رژیم صهیونیســتی، گفته 
صهیونیست ها می خواهند انتقام توفیقات در مسیر لغو تحریم های ظالمانه 
را از مــردم ایران بگیرند ولی ما اجازه نخواهیم داد و انتقام این اقدامات 

را از خود صهیونیست ها خواهیم گرفت.

دویســت و شــانزدهمین جلسه ستاد 
هماهنگــی اقتصــادی دولت به ریاســت 
حجت ااســام والمســلمین دکتر حسن 
روحانی رئیس جمهور برگزار شد و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه، گزارشی از پیشرفت 
و تکمیــل پروژه هــای زیربنایی و خدمات 

عمومی کشور ارایه کرد.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی دولت، 
رئیس جمهور با اشاره به عزم و التزام دولت 
به اتمام پروژه هایــی که طبق برنامه ریزی 
می بایســت تا پایان کار دولــت دوازدهم 
بــه نتیجه و بهره برداری برســد، گفت: از 
مهمترین تصمیمات در دولت های یازدهم 
و دوازدهم اتمام پروژه ها در موعد مقرر بوده 
و بر این اساس تمام دستگاه ها و نهادهای 
دولتی همواره تــاش کرده اند پروژه های 
کشور براساس زمان بندی ها و برنامه ریزی ها 

به نتیجه و اتمام برسد.
دکتر روحانی با اشــاره بــه اثر منفی و 
سابقه طوانی شدن دوره ساخت پروژه های 
ناتمام در روند توســعه کشور، گفت: دولت 
تدبیر و امید تاش دارد به پدیده پروژه های 
ناتمام که خود متأسفانه میراث دار آن بوده 
پایان دهد و دولت آینده را با مشکات ناشی 
از آن مواجه نکند، از این منظر همانطور که 
بارها در جلسات گوناگون تأکید و تصریح 
شده همه دســتگاه ها موظفند پروژه های 
در دســت اجرا را در زمان مقــرر تمام و 

بهره برداری کنند.
رئیــس جمهور بــا بیان اینکه شــعار 
جهش تولید در سال گذشته نیز با اهتمام 
بر اتمام پروژه هــا در موعد مقرر و مطابق 
برنامه ریزی هــا تحقــق یافت، افــزود: در 
چارچــوب تأکید و توصیه های مقام معظم 
رهبری همه دستگاه ها باید به وظایف خود 

در ایــن زمینه عمل کننــد و این دولت تا 
آخرین روز فعالیت و مســئولیت خود این 
موضوع را ســرلوحه کار خــود قرار داده و 
هیچ دســتگاهی نباید در زمینه تکمیل و 

اتمام پروژه ها تعلل یا اهمال کند.
در این جلسه همچنین گزارش تحلیلی 
نوسانات بازار ســرمایه ارائه و راهکارهای 

بهبود شــرایط این بازار مورد بررسی قرار 
گرفت.رئیــس جمهــور پــس از ارائه این 
گزارش، با بیان اینکه سیاست مستمر دولت 
حمایت از بازار سرمایه بوده است، گفت: در 
سال جاری که سال پشتیبانی و مانع زدایی 
از تولید نامگذاری شده است، سعی دولت بر 
این است تا موانع رشد بازار سرمایه را مرتفع 

کند و تاش خواهد کرد همراه با آموزش ها 
و ایجاد تمهیدات ازم، مردم را برای ورود 

به بازار سرمایه تشویق کند.
رئیس جمهور با بیــان اینکه دولت در 
راستای چابک سازی و اجرای اصل ۴۴ قانون 
اساســی به ویژه هدایت نقدینگی به سوی 
اشتغال مولد و در مجموع برای مردم  محور 
کردن اقتصاد و شفاف ســازی اقتصادی، از 
بازار سرمایه حمایت می کند و سهام بنگاه ها 
و مؤسســات دولتی را عرضه کرده و ادامه 
خواهد داد، اظهار داشــت: حمایت از بازار 
ســرمایه به معنی هدایت دستوری نیست 
و دولت به وظیفه ساختارســازی و نظارت 
خود عمل می کند.دکتر روحانی با تأکید بر 
اینکه در شرایط جنگ اقتصادی می بایست 
همــه با حساســیت و مراقبــت در زمینه 
مســایل اقتصادی اظهارنظر کنند، گفت: 
فعاان سیاسی نباید اظهارنظر اقتصادی را 
با اظهارنظر سیاسی یکسان بپندارند.رئیس 
جمهور تصریح کرد: ایجاد فعالیت نهادها و 
ابزارهای مالی در بازار سرمایه و نقش آفرینی 
کامل و اثربخش آنها مقوله ای اســت که با 
آگاهــی و ارزیابی ، تنظیم و اجرای مؤثر و 
کامل قوانین و مقررات اجرایی و نظارتی و 
همچنین ایجاد ساز و کارهای یک بازار کارا 

می تواند مفید باشد.

تاش دولت برای پایان دادن به پدیده پروژه های ناتمام

دولت کره جنوبی در اسرع وقت منابع مالی ایران را آزاد کند

هزینه های اقتصادی کانی به نظام تحمیل می شود

معاون اول رییس جمهوری اسامی ایران و نخست 
وزیر کره جنوبی در مصاحبه مطبوعاتی مشــترک بر 
ضرورت تعمیق و گسترش مناسبات تهران وسئول در 

زمینه های مختلف تأکید کردند.
به گزارش پایگاه اطاع رسانی دولت، دکتر اسحاق 
جهانگیری در این مصاحبه مطبوعاتی مشترک با بیان 
اینکه سفر نخست وزیر کره جنوبی به تهران را به فال 
نیک می گیریم تا با اقدامات جبرانی کره جنوبی، جایگاه 
این کشــور در ایران بهبود پیدا کند گفت: با توجه به 
شــکاف ایجاد شده در روابط میان دو کشور، از دولت 
کره می خواهیم در اسرع وقت منابع مالی ایران را آزاد 
کرده و با اقدامات عملی جبرانی مشــکات سال های 

اخیر را حل کنند.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به روابط تاریخی 
ایران و کره جنوبی خاطرنشان کرد: دو کشور به طور 
ســنتی از روابط خوبی برخوردار بوده اند و سال آینده 
مصادف با شــصتمین سال برقراری روابط دیپلماتیک 

دو کشور است.
دکتر جهانگیری افزود: در طول این سال ها روابط 
دو کشور از سطح باایی برخوردار بوده و شرکت های 
کره ای در حوزه های مختلف در ایران حضور داشــته 
اند به طوری که در سال ۲۰۱۲ حجم مبادات فیمابین 

به ۱۷ میلیارد دار رسیده بود.
معاون اول رییس جمهــور با یادآوری اینکه ایران 
و کره جنوبی در غرب و شــرق آسیا می توانند نقش 
مکمــل اقتصادی را برای یکدیگــر ایفا کنند، تصریح 
کرد: متأســفانه در سه ســال گذشته به دلیل پیروی 
کره جنوبی از تحریم های غیرقانونی علیه ملت ایران 

که فاقد هرگونه مشروعیت بین المللی است، مناسبات 
دو کشــور دچار رکود شد.کاهش مناسبات دو کشور 
ایران و کره جنوبی در حالی است که هیچ تحریم بین 
المللی از جمله ســازمان ملل متحد علیه ملت ایران 

وجود نداشته است.
دکتر جهانگیری اظهار داشت: متأسفانه اقدام بانک 
های کره جنوبی در مســدود نمــودن بیش از هفت 
میلیارد دار منابع ارزی ایران که حاصل فروش قانونی 
و مشــروع فرآورده های نفتی و میعانات گازی به این 
کشــور بوده است روابط دو کشور را دچار رکود جدی 
کرده است. اقدام بانک های کره ای در مسدود نمودن 
منابع ارزی ایران در حالی است که ملت ایران به دلیل 
شرایط کرونایی و پیامدهای اقتصادی و بهداشتی آن، 

به شدت به این منابع ارزی نیاز دارند.
معاون اول رییس جمهور خاطرنشان کرد: این اقدام 

کره ای ها، دولت ایران را از منابع عمده ارزی خود برای 
خرید دارو، تجهیزات پزشکی و سایر نیازهای اساسی 
کشور محروم کرده است و حتی شرکت های کره ای 
از فروش دارو و تجهیزات پزشــکی نیز به ایران در این 

شرایط سخت خودداری کردند.
دکتــر جهانگیری ادامه داد: در نتیجه این اقدامات 
کشور کره جنوبی، وجهه و جایگاه این کشور که همواره 
نزد مردم ایران مثبت و دوستانه بود، آسیب زیادی دید 
که البته امیدوارم با ســفر نخست وزیر کره جنوبی به 
ایران و با اقدامات جبرانی، این امکان فراهم شــود که 

جایگاه کره جنوبی نزد مردم ایران بهبود پیدا کند.
معاون اول رییس جمهور افزود: طبعاً دولت جمهوری 
اســامی ایران نیز آمادگی دارد به شرط برداشتن گام 
های موثر و ملموس از سوی کره جنوبی، برای جبران 

گذشته به این کشور کمک کند.

چانگ سیه کیون، نخست وزیر کره جنوبی نیز در 
این مصاحبه مطبوعاتی مشترک با قدردانی از استقبال 
گرم از هیئت کره ای گفت: روابط ایران و کره جنوبی 
بیش از هزار ســال سابقه دارد و سال آینده شصتمین 

سالگرد روابط دیپلماتیک دو کشور خواهد بود.
نخست وزیر کره جنوبی با یادآوری اینکه سال ۲۰۱۷ 
به عنوان رییس مجلس به ایران سفر کرده بود گفت: 
سفر امروز به عنوان نخست وزیر کره جنوبی به تهران 
سفری معنادار اســت و حکایت از اراده جدی سئول 

برای توسعه مناسبات و روابط دوجانبه با ایران دارد.
وی افزود: روابط دوســتانه کره جنوبی و ایران طی 
نیم قرن گذشــته حتی در شــرایط بحرانی نیز ادامه 
داشــته اما اکنون این روابط با چالش روبرو شده است 
که البته در مذاکرات امروز تبادل نظر سازنده ای برای 
تقویت همــکاری دوجانبه و موضوعــات مورد عاقه 

طرفین انجام شد.
نخســت وزیر کره جنوبــی ادامــه داد: امروز که 
گفتگوهــای طرفین برجام به طور ســازنده در حال 
پیشرفت اســت آماده سازی برای توسعه روابط میان 

تهران و سئول ضروری و پراهمیت است.
چانگ ســیه کیون با تأکید بر اینکه پس از احیاء 
برجام همکاری های دوجانبه تهران و ســئول سریعاً 
در همه زمینه ها گســترش پیــدا خواهد کرد افزود: 
گفتگوهای ســازنده طرفین برجام و همکاری با ایران 
و کشورهای مختلف برای حل و فصل وضعیت دارایی 
های ایران در کره جنوبی ادامه خواهد داشت و این سفر 
باعث تقویت پایه های روابط دوستانه دو کشور خواهد 

شد و به سمت آینده ای روشن پیش خواهیم رفت.

راهکار پشتیبانی و مانع زدایی از تولید چیست؟
واپسین سال قرن جدید در حالی آغاز شده که در ادامه نام گذاری ها با مضامین 
اقتصادی دهه اخیر از سوی مقام معظم رهبری، امید می رود از کار تولیدکنندگان 
و فعاان اقتصادی گره گشایی شود؛ کسانی که به عنوان سربازان و افسران جهاد 
اقتصادی در صف نخست کارزار ملی مقابله با تحریم های ظالمانه و ساختن ایرانی 
قوی جای دارند و با توجه به موانع ســاختاری یا تنگناهای تحمیلی از داخل و 

خارج، در این راه دچار مصائب فراوان شده اند.
بــه هر حال با توجه به تاکیدات مقام های ارشــد نظام، اینک عموم فعاان 
اقتصادی اعم از دســت اندرکاران تولید یا فعاان بخش های تجارت و خدمات 
انتظار دارند گام های موثرتری در برطرف ساختن موانع ارتقای کمی و کیفی از 
سوی افراد شاخص و نهادهای تصمیم ساز برداشته شود. شکی نیست که سه قوه 
در این زمینه وظایف مهمی بر عهده دارند و می توانند و باید با تصویب قوانین 
تسهیل گر و اصاح ضوابط دست وپاگیر گذشته، ریل گذاری صحیح نظام اجرایی 
و برقراری امنیت اقتصادی و مبارزه با هرگونه رانت و رقابت ناســالم، در تحقق 

اهداف و شعار سال بکوشند.
رسیدن به اهداف تعیین شده در سال ۱۴۰۰ به برقراری و گسترش ارتباطات 
موثر در داخل و به ویژه در سطوح منطقه ای و بین المللی وابسته است. در سطح 
داخل، چه در اســتان ها و شهرســتان ها و چه در سطح کان ملی ازم است با 
بســط گفت وگوهای نمایندگان نهادهای دولتی و حاکمیتی و بخش خصوصی، 
مانع زدایی از فعالیت های ســالم و شفاف اقتصادی با سرعت بیشتری پیش رود 
و به واحدهای دچار مشکل در اثر تاطمات ارزی و اقتصاد تورم زای چند دهه 
اخیر تا جای ممکن کمک شود؛ بدین ترتیب ضمن صیانت از نیروی کار و حفظ و 
پایداری سرمایه های بخش خصوصی به رشد تولید و زمینه سازی برای جایگزینی 

تولیدات وارداتی با محصوات داخلی کمک به سزایی می شود.
از ســوی دیگر و هم زمان باید با اجماع سریع تر نهادهای تصمیم گیر و اتخاذ 
تدابیر موثر، برخی موانع سیاسی و اقتصادی بر سر راه گسترش مراودات بین المللی 
زودتر زدوده شود. امروز همگان واقفند که بازکردن زنجیر از دست و پای فعاان 
اقتصادی و جلوگیری از بروز نوسانات شدید ارزی و تورم سرسام آور در اقتصاد 
ملی که به کوچک شدن مداوم حجم آن و ظهور تسلسل وار ابربحران هایی مانند 
سقوط ارزش پول ملی، کاهش حجم تولید، فشار بر نیروی کار، کاهش فزاینده 
نرخ سرمایه گذاری های مولد، انباشت بدهی های بانکی فعاان اقتصادی و کاهش 
روزافزون قدرت خرید مصرف کننــده داخلی می انجامد، به برخی تصمیم های 

کان ملی نیاز دارد.
با این شــرایط، ضروریســت با اجماع راهگشای نهادهای حاکمیتی و ایجاد 
گشایش در تبادات بانکی و ارزی و ممانعت از تصمیمات خلق الساعه و بازگرداندن 
ثبات و پایداری نسبی در نظام تصمیم گیری، جهادگران عرصه اقتصادی به نوعی 
بتوانند برنامه ریزی در شرایط ثبات حداقلی سیاست های کان ملی را دنبال کنند 
و با گسترش تعامات خود با شرکای منطقه ای و فرامرزی به توسعه اقتصادی و 
اجتماعی کشور یاری برسانند و سهم ایران از تجارت جهانی و اقتصاد بین الملل 

را به اندازه ظرفیت های موجود ارتقا دهند.
گســترش ارتباطات موثــر در داخل و خارج، به معنای ایجاد و گســترش 
گفت وگوهای میان فعاان و تشکل های بخش خصوصی با یکدیگر، هم چنین با 
اجزای مهم تصمیم گیر و تصمیم ساز حاکمیت و از سوی دیگر، بسترسازی برای 
افزایــش ارتباطات برون مرزی اعم از گســترش تعامل دولت و بخش خصوصی 
کشور با همتایان خارجی به ویژه کشورهای منطقه به عنوان ضربه گیر و کاهنده 
تنش های اقتصادی ناشی از تحریم های غرب، موضوعی حیاتی قلمداد می شود.

برای گســترش تولید، مجلس و دولت و دســتگاه قضــا می توانند بیش از 
گذشــته پیش از تصویب و اجرای طرح ها و لوایــح اجرایی و حقوقی و تنظیم 
اســناد سیاستگ ذاری های کان توســعه ای، نظرات فعاان بخش خصوصی را 
جویــا شــوند و از تجارب آنان برای تصویب قوانین بهینه این بخش اســتفاده 

حداکثری داشته باشند.
در سطح بین الملل نیز اگر موانع پیوستن ایران به پیمان های سیاسی اقتصادی 
و حقوقی منطقه ای و جهانی با حفظ ماحظات نهادهای حاکمیتی تسهیل شود 
و از تصمیم های پیش بینی نشده ای مانند اعمال محدودیت و اعام ممنوعیت های 
ناگهانی واردات و صادرات خودداری شود، می توان امیدوار بود بازارهای از دست 
رفته کااها و محصوات ایرانی به ســرعت بازگردد و ضمن ارتقای ظرفیت های 
ارزی و ریالی کشور و بازگشت ثبات به بازار پرتاطم ارزی، توان و تمرکز فعاان 
اقتصادی برای ســرمایه گذاری های مولد مستقل یا مشترک با شرکای خارجی 
شــان افزایش یابد و چرخ تولید با شــتاب بیشتری بچرخد و منافع آن به کل 

زنجیره اقتصادی کشور برسد.
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نمایندگان مجلس شورای اسامی ایحه 
مالیات بــر ارزش افزوده را برای رفع ایرادات 

شورای نگهبان اصاح کردند.
به گزارش ایســنا، نمایندگان مجلس در 
جلســه علنی )یکشنبه( و در جریان بررسی 
ایرادات شــورای نگهبان به ایحه مالیات بر 
ارزش افزوده جزء )الف( ماده )۱۰( را به شرح 
زیر اصاح کردند: صــادرات کااها به خارج 
از کشــور از طریق مبادی خروجی رسمی با 
ارائه پروانه سبز گمرکی صادره توسط گمرک 
یا برگ خروجی )در مــورد صادرات کاا( و 
صادرات خدمات با ارائه قرارداد مربوط و گواهی 
انجام کار که به تأیید نزدیکترین نمایندگی 
رســمی جمهوری اســامی ایران در کشور 
مقصد رسیده باشد یا گواهی ارزآوری با تأیید 

بانک مرکزی یا سایر اسناد و مدارک مثبته .  
صادرات کااها و خدمات از قلمرو گمرکی 
سرزمین اصلی به مناطق آزاد تجاری- صنعتی، 
در صورتی کــه محصور بودن آنها به صورت 
ساانه به تأیید گمرک جمهوری اسامی ایران 

برسد، مشمول این بند خواهد بود.
همچنیــن بــا رای مجلس مــاده )۱۳( 
این ایحه به شــرح زیر اصاح شــد: پس از 
راه   اندازی سامانه مؤدیان، همه مشموان این 
قانون موظفند به ترتیبی که سازمان مقرر و 
اعام می کند، در سامانه مزبور ثبت نام نموده 
و معامات خــود را در آن ثبت نمایند. ثبت 
معامات )خرید و فروش( در سامانه مؤدیان، 
به منزله ثبت در دفاتر قانونی است. تا آن زمان، 
ترتیبات ثبت   نام، نحــوه ارائه اظهارنامه های 
مالیاتی و رســیدگی به آنها حسب مقررات 
قانون مالیات بر ارزش افزوده مصوب  ۱۷ /  ۲ 
/ ۱۳۸۷ و اصاحات بعدی آن است. در سایر 

موارد، مفاد این قانون جاری است.  
در ادامــه ماده ۱۵ مکرر بــه ذیل قانون 
مالیات بر ارزش افزوده الحاق شــد که در آن 
آمده است: ارائه اسناد، دفاتر و مدارک، ثبت 
قراردادهای پیمانکاری و معامات و اطاعات 
نیروهای مســلح و وزارت دفاع و پشتیبانی 

نیروهای مسلح و سایر دستگاه های انتظامی، 
اطاعاتی و امنیتی در سامانه مؤدیان موضوع 
تبصــره ) ۳ ( مــاده ) ۴ (، تبصره ) ۱ ( ماده 
) ۵ (  و مــواد ) ۱۳ ( و ) ۱۵ ( ایــن قانــون 
و همچنین ســایر اقام محرمانه در سامانه 
مذکور با رعایــت ماحظات امنیتی، مطابق 
دستورالعملی است که توسط وزارتخانه های 
امور اقتصادی و دارایی )سازمان(، اطاعات و 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح و ستاد کل 
نیروهای مسلح تهیه می  شود و حداکثر ۶ماه 
پس از ازم ااجرا شدن این قانون به تصویب 

شورای عالی امنیت ملی می رسد.
نمایندگان همچنین ماده ۴۰ این ایحه را 
اصاح و یک تبصره به آن اضافه کردند که در 
آن آمده اســت: تأخیر در پرداخت مالیات ها 
و عوارض موضوع این قانون در مواعد مقرر با 
رعایت مفاد ماده ) ۱۹۱ ( قانون مالیات های 
مستقیم مصوب ۱۳۶۶ با اصاحات و الحاقات 
بعــدی آن موجب تعلق جریمه ای به  میزان 
دو درصد   ) ۲% (   در ماه، نسبت به مالیات و 
عوارض پرداخت نشده و مدت تأخیر از زمان 

انقضای مهلت تسلیم اظهارنامه یا سررسید 
پرداخــت مالیات و عوارض، هریک که مقدم 

باشد، خواهد بود.
تبصره- چنانچه مؤدی خارج از اراده خود 
امکان پرداخت مالیات و عوارض موضوع این 
قانون را در مواعد مقرر نداشــته باشــد، می 
توانــد به هیئت های حــل اختاف مالیاتی 

اعتراض کند. 
در ادامــه ماده ۴۲ ایحه مالیات بر ارزش 
افزوده به شرح زیر اصاح شد: سهم شهرداری 
ها، دهیاری ها، روســتاهای فاقد دهیاری و 
مناطق عشایری، براســاس ترتیبات ذیل به 
حســاب تمرکز وجوه وزارت کشور و حساب 
تمرکز وجوه اداره کل امور مالیاتی استان ذی 
ربط نزد خزانه داری کل کشــور برای توزیع 
بین شهردار ی ها و دهیاری ها واریز می شود.

تبصــره )۹( این ایحه نیز برای رفع ایراد 
شورای نگهبان به شرح زیر اصاح شد: سازمان 
امور مالیاتی و وزارت کشور مکلفند که وجوه 
موضوع این ماده را حداکثر تا پانزدهم ماه بعد 
با تخصیص صددرصد ) ۱۰۰% ( به حساب 

شــهرداری ها، دهیاری ها، اداره امور عشایر 
شهرستان و فرمانداری ها ) روستاهای فاقد 

دهیاری ( واریز کنند.
همچنین ماده ۵۳ به شرح زیر اصاح شد: 
وزارت کشور موظف است با همکاری شورای 
عالی استان ها برای تأمین هزینه های شهر 
و روســتا نســبت به اباغ عناوین، مأخذ و 
حداکثر نرخ عوارض بــرای مواردی از قبیل 
اراضی، مستحدثات، تأسیسات، تبلیغات معابر 
و فضاهای شهری و روستایی و ارزش افزوده 
ناشــی از اجرای طرح های توسعه شهری و 
روستایی و دارایی های غیر منقول به مراجع 

ذیربط اقدام کند.
تبصره ۲ ماده ۵۳ نیز به شرح زیر اصاح 
شد: مراجع ذی ربط موظفند نسبت به وضع 
و تغییر عوارض محلی در چهارچوب اباغیه 
وزیر کشور تا پانزدهم بهمن ماه هر سال برای 
اجراء در سال بعد اقدام و پس از تصویب اعام 

عمومی نمایند.
نمایندگان ماده ۶۰ ایحه مالیات بر ارزش 

افزوده را به این شرح اصاح کردند:

متن زیر جایگزین مــاده ) ۲۴۴ ( قانون 
مالیات های مســتقیم و تبصره های آن می 
شود و به قانون مالیات بر ارزش افزوده تسری 

می یابد:
»مــاده۲۴۴- مرجع رســیدگی به کلیه 
اختاف های مالیاتی جز در مواردی که ضمن 
مقررات این قانون مرجع دیگری پیش بینی  
شده ، هیأت حل اختافات مالیاتی است. هر 
هیأت حل اختاف مالیاتی  از سه نفر به شرح 

زیر تشکیل می شود:
۱- یک نفر نماینده سازمان امور مالیاتی 

کشور
۲- یک نفر نماینده به انتخاب رئیس قوه 
قضاییه از میان اشخاص بصیر و مطلع در امور 
مالیاتی با شرط وثاقت و امانت که برای مدت 

سه سال منصوب می شود.
همچنین برای رفع ایراد شــورای نگهبان 
تبصــره )۵( و )۷( ماده )۶۰( به این شــرح 
اصاح شد: اســامی کلیه افراد معرفی شده 
توســط رئیس قوه قضائیه، مدیر کل مالیاتی 
استان و مراجع مذکور در بند ) ۳ ( این ماده 
به تفکیک شهرستان ها در سامانه ای که به 
صورت متمرکز و حداکثر ظرف مدت سه ماه 
پس از ازم ااجراءشــدن این قانون توسط 
سازمان امور مالیاتی کشور ایجاد می شود، درج 
می گردد. انتخاب افراد موضوع بندهای ) ۱ (، 
) ۲ ( و ) ۳ ( برای هر پرونده در مواردی که در 
شهرستان مورد نظر بیشتر از یک نفر وجود 
داشته باشد، به صورت تصادفی توسط سامانه 
مزبور انجام می شود. این سامانه مستقیماً زیر 

نظر رئیس کل سازمان، مدیریت می شود.
در تبصره ۷ ماده ۶۰ نیز آمده است: هریک 
از افراد مذکور در بندهای ) ۲ ( و ) ۳ ( این ماده 
در صورتی که بیشتر از سه جلسه متوالی یا 
چهار جلسه متناوب در یک سال از حضور در 
جلسات هیأت خودداری نمایند، حکم آنان لغو 
می شود و رئیس قوه قضائیه و مرجع مربوطه، 
حسب مورد، موظف است ظرف مدت ده روز 

کاری فرد جایگزین را معرفی کند .  

در گزارش مرکز پژوهش های اتاق ایران برای پشتیبانی و مانع زدایی از تولید 
راهکارهایی ارائه شــده؛ اصاح سیستم  انگیزشی به نفع تولید و بهبود محیط 
کسب وکار از الزامات اصلی حمایتی است.مرکز پژوهش های اتاق ایران جدیدترین 
گزارش خود را با عنوان »تولید؛ پشتیبانی ها و مانع زدایی ها: الزامات و راهکارها« 
منتشر کرد.در مقدمه این گزارش آمده است: انتخاب شعار سال تحت عنوان 
»تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« از میان سایر اولویت های موجود کشور در 
سال ۱۴۰۰ که در واقع آن را باید ادامه شعار »جهش تولید« و »رونق تولید« 
در دو سال گذشته دانست، عاوه بر آنکه به ضرورت توجه مضاعف مسئوان و 
مقامات دستگاه های اجرایی و قانون گذاری به ارتقای ظرفیت های تولیدی کشور 
به عنوان تنها عاج گذر از شرایط خطیر کنونی اشاره دارد، گویای آن است که 
سیاست گذاری برای بهبود ظرفیت های تولیدی و سرمایه گذاری، بدون  رفع موانع 
و چالش های این بخش و پیگیری برنامه های حمایتی هدفمند، موفقیت آمیز 

نخواهــد بود.مرکز پژوهش های اتاق ایران در این گزارش با موضوع الزامات و 
راهکارهای تحقق بخشی به شعار سال، »اولویت بندی موانع پیش روی تولید و 
هدف گذاری برای رفع مهم ترین  آنها«، »اصاح سیستم  انگیزشی به نفع تولید«، 
»بهبود محیط کسب وکار«، »ثبات بخشی به اقتصاد و ارتقای سطح اعتماد فعاان 
بخش خصوصی به حاکمیت«، »تعیین بخش ها و صنایع حائز اولویت برای اخذ 
انواع حمایت ها«، »تغییر در سیاست های مدیریت واردات و توسعه صادرات« و 
»برقراری تعامل سازنده با جهان و عضویت در معاهدات بین المللی« به عنوان 
مهم ترین الزامات تحقق بخشی به شعار سال بر شمرده است.در این گزارش با 
بهره گیری از دو شاخص  »سهولت انجام کسب وکار« و »شاخص پایش محیط 
کسب و کار«، این نتیجه حاصل شده است که »عدم ثبات و پیش بینی پذیری 
اقتصاد کشــور« و »ناهماهنگــی و ناکارایی در سیاســت گذاری ها« دو مانع 
اصلی پیش روی کسب وکارها استذکه با مخدوش  کردن چشم انداز پیش روی 

کسب وکارها، امکان برنامه ریزی بلند مدت را از آنها سلب کرده است. برخی از 
فعالیت های تولیدی و مولد اقتصادی را به ورطه تعطیلی کشانده و برخی دیگر 
را به تولید زیر ظرفیت بهینه سوق داده است.در ادامه گزارش آمده است: در این 
محیط کسب وکار بی ثبات که با تعدد قوانین و مقررات پیچیده و بعضاً متناقض، 
فرآ یندهای اداری طوانی و تعدد دستگاه های تصمیم گیری مواجه است، نه تنها 
بسیاری از مسائل پیش روی کسب و کارها از جمله در »شروع کسب وکار«، »اخذ 
اعتبار و تأمین مالی از بانک ها«، »پرداخت مالیات«،  »تجارت فرامرزی«، »الزام آور 
بودن اجرای قراردادها« و »حل مسائل ورشکستگی و پرداخت دیون« تشدید 
شده است، بلکه چالش هایی نظیر »فساد اداری«، »نفوذ و تبانی در معامات 
ادارات« و »جذابیت یافتن فعالیت های غیرمولد« گسترش بیش ازپیش یافته اند 
و از این  طریق نیز موانع و چالش های عدیده ای پیش روی فعاان اقتصادی و 

بخش های تولیدی و مولد اقتصادی کشور قرار گرفته است.

راهکار پشتیبانی و مانع زدایی از تولید چیست؟

ایحه مالیات بر ارزش افزوده اصاح شد

 تخلیه و بارگیری بیش از ۵ میلیون تن انواع کاا
مدیــر بنادر و دریانوردی غرب هرمزگان از تخلیه و بارگیری بیش از 

۵ میلیون تن انواع کاا در ســال گذشته خبر داد.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی،قاســم عسکری نسب، 
مدیــر بنادر و دریانوردی غرب هرمزگان در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 
خبری وزارتخانه متبوع با اشــاره به عملکرد بنادر غرب اســتان درسال 
گذشت، گفت: در سال ۹۹ حدود پنج میلیون و ۳۴۷ هزار تن انواع کاا 

در بنادر غرب اســتان هرمزگان تخلیه و بارگیری شده است.
وی ادامه داد: از مجموع عملیات تخلیه و بارگیری، دو میلیون و ۵۰۴ 
هــزار و ۶۹۷ تن مربوط به  فرآورده های نفتی  و همچنین دو میلیون و 
۸۴۲ هزار و ۳۰۶ تن کاا های غیرنفتی شامل )میوه و تره بار، خشکبار، 
مواد معدنی و مصالح ســاختمانی ( بوده که به کشــورهای حوزه خلیج 

فارس صادر شده است
وی افزود: در مجموع شاخص ها رشدی ۳۵ درصدی را نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته  نشان می دهد.
عســکری نســب به تدابیر اتخاذ شــده درجهت رفع تمرکززدایی و 
متنوع ســازی بــا هدف تقویت  بنادر کوچک  بــه عنوان یکی از اولویت 
مهم سازمانی اشــاره کرد و گفت: بندر چارک، بندر آقتاب، بندر شیو و 
بندرلنگه در ۱۲ ماهه ســال ۹۹ علی رغم وجود تحریم ها و شرایط متاثر 
از  ویروس کووید ۱۹ به عنوان کانون های مهم تخلیه و بارگیری در غرب 

استان هرمزگان رشد تصاعدی داشته اند .
شــایان ذکراســت، اداره بنادر و دریانوردی بندرلنگه به عنوان هسته 
مرکزی بنادر غرب هرمزگان و پایتخت ترانزیت خودرو کشــور با پوشش 
۱۰ بندر تجاری و مسافری، پشتیبانی نیمی از جزایر کشور را برعهده دارد.

 هزینه پیامک در بانک های دولتی همان ۱۵ هزار تومان
دبیر شــورای هماهنگی بانک های دولتی و نیمه دولتی درباره برنامه 
بانک های دولتی در زمینه افزایش هزینه ســرویس پیامکی آن ها، اعام 
کرد: تاکنون هیچ صحبتی مبنی بر افزایش هزینه ســرویس پیامک در 
بانک های دولتی مطرح نشده اســت و در این بانک ها همچنان حداکثر 
۱۵ هزار تومان برای این ســرویس از مشتریان دریافت می شود که البته 
اکثر بانک های دولتی  کمتر از ۱۵ هزار تومان از حســاب مشــتریان در 

این زمینه کسر می کنند.
به گزارش ایســنا، در روزهای اخیر گزارش هایی منتشر شد که برخی 
بانک ها از جمله بانک شهر اقدام به افزایش هزینه سرویس پیامکی خود به 
۳۰ هزار تومان کرده اند و علت آن افزایش هزینه های مخابرات اعام شد. 
پــس از طرح این موضوع، دبیر کانون بانک ها و موسســات اعتباری 
خصوصی به ایسنا گفت که هنوز تصمیمی برای افزایش هزینه سرویس 
پیامکی بانک ها گرفته نشــده اســت اما با توجه به تشــدید هزینه های 
مخابرات احتمال اینکه در آینده نزدیک این نرخ افزایش یابد، وجود دارد. 
طبق گفته جمشیدی، بانک شهر با تصمیم درون سازمانی این هزینه 

را به ۳۰ هزار تومان افزایش داده است. 
عــاوه براین، موضوع افزایش هزینه ســرویس پیامکی در بانک های 
دولتی نیز از علیرضا قیطاسی - دبیر شورای هماهنگی بانک های دولتی 

و نیمه دولتی - پیگیری شد. 
وی در گفت وگو با ایسنا، بیان کرد که هزینه سرویس پیامکی بانک های 
دولتی همچنان همان حداکثر ۱۵ هزار تومان اســت که در دو مقطع با 

اعام به مشتری از حساب آن برداشت می شود. 
قیطاسی افزود: بانک های دولتی براساس تعرفه و موافقتی که از سال 
گذشــته درباره افزایش نرخ ســرویس پیامکی  از ۱۰ به ۱۵ هزار تومان 
صورت گرفته اســت، تاکنون نیز مبتنی بر این نرخ عمل می کنند و این 

تعرفه همچنان به قوت خود باقی است.
دبیر شورای هماهنگی بانک های دولتی و نیمه دولتی در ادامه تاکید 
کرد: هیچ صحبتی مبنی بر افزایش هزینه سرویس پیامک در بانک های 
دولتی مطرح نشــده است. وی در پایان ســخنانش مطرح کرد که اکثر 
بانک های دولتی  کمتر از ۱۵ هزار تومان از مشتریان برای سرویس پیامک 
دریافت می کنند و در این زمینه برخی از بانک ها هستند که معادل ۱۱ 
یا ۱۲ و برخی دیگر نیز ۱۵ هزار تومان از حســاب مشــتریان برداشت 
می کنند که میزان برداشــت بسته به میزان و نوع تراکنش متغیر است. 

 بانک توسعه تعاون نمونه موفق یک بانک توسعه ای است
بانک توسعه تعاون با کارنامه موفقی که طی سال های فعالیت از خود 
به جا گذاشته، می تواند به نمونه قابل اتکایی از نسل بانک های توسعه ای 

در ایران تبدیل شود.
مومنی :گلستان - به گزارش روابط عمومی بانک توسعه تعاون، عضو 
هیئت رئیسه مجلس شورای اسامی گفت: عملکرد موفق و دستاوردهای 
بانک توسعه تعاون در اشتغال زایی و حمایت از تعاونی ها، افزایش سرمایه 
این بانک را به یکی از اولویت های مجلس تبدیل کرده است و نمایندگان 
بــر ضرورت تحقق این مهم در قالــب تصویب اختصاص ۱۰۰۰ میلیارد 

تومان برای افزایش سرمایه تصریح کردند.
علیرضا ســلیمی، عضو هیئت رئیســه مجلس شــورای اســامی در 
گفت وگوی اختصاصی با پایگاه خبری توســعه تعاون با تأکید بر ضرورت 
اجرای افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون افزود: ازآنجایی که نمایندگان 
مجلس برای این افزایش ســرمایه دست دولت را ازنظر زمانی طبق یک 
برنامه زمانی مشخص باز گذاشته اند، قاعدتاً نباید مشکلی در مسیر اجرای 
آن باشــد و مجلس قطعاً بر حســن اجرای مصوبه افزایش سرمایه بانک 

توسعه تعاون نظارت خواهد کرد.
نماینده مردم محات و دلیجان در مجلس شــورای اسامی در پاسخ 
به این سؤال که این افزایش سرمایه به چه شکلی می تواند بانک توسعه 
تعاون را در ایفای مسئولیت هایش یاری کند، گفت: عملکرد مثبت بانک 
توســعه تعاون طی سال های فعالیت با در نظر گرفتن سرمایه و تأکیدی 
کــه بر رعایت نســبت های مقرراتی بانک مرکزی وجــود دارد، مثبت و 

مؤثر بوده است. 
این موفقیت، انتظارات را از بانک باا برده اســت تا با انجام سلســله 
اقداماتی مانند حضور پررنگ تر در حوزه ســرمایه گذاری توسعه ای البته 
با پرهیز از بنگاه داری، اولویت بندی حوزه های نیازمند تأمین مالی مانند 
معادن، تســریع بیشتر در بانکداری نوین نقش بسیار مفیدتری در کمک 
به بخش های مولد اقتصاد کشــور ایفا کند و به نمونه ای موفق از نســل 

بانک های توسعه ای تبدیل شود.

 
جریمه مالیاتی برای متخلفان سود بانکی 

از آنجا که همواره بانک ها از ســودهای بانکی تمکین نمی کنند، در این 
زمینه وزیر امور اقتصادی و دارایی جریمه مالیاتی برای بانک های متخلف 
در نظر گرفته است. همواره بانک ها به تخلف در سود متهم می شوند به این 
صورت که آن ها معموا مصوبات شورای پول و اعتبار درباره سود سپرده ها 
و تســهیات را دور می زدند و ســودهای بااتر از نرخ های مصوب دریافت 
می کنند. در طول سال های گذشته سعی شده است تا با این تخلف بانک ها 

برخورد شود اما متاسفانه تاکنون کارساز نبوده است.
در ایــن راســتا، وزیر امور اقتصادی و دارایی بــه ۱۲ مدیر عامل بانک 
زیر مجموعه خود اعام کرده اســت: با توجه به لزوم حمایت از تولید در 
راســتای تحقق شعار سال و پیرو تاکیدات قبلی، بانک ها موظف به رعایت 
دقیق نرخ های سود سپرده و تسهیات مصوب شورای پول و اعتبار هستند.

دژپسند به بانک ها اخطار داده است که نرخ های بااتر از نرخ های مصوب 

شورای پول و اعتبار جز هزینه های قابل قبول مالیاتی محسوب نمی شوند 
و ســازمان امور مالیاتی را مطابق گزارش ســازمان حسابرسی موظف به 
انجام اقدام مورد نظر دانســته است.این در حالی است که وزیر اقتصاد در 
جدیدتریــن اظهارات خود درباره احتمال تغییر در نرخ ســود بانکی بیان 
کرده که تغییر این متغییر اقتصادی با توجه به شــرایط طبیعی اســت اما 
این امر باید مورد بررسی بیشتری قرار گرفته و به تدریج انجام شود.حال، 
عباس معمارنژاد- معاون امور بانکی وزیر اقتصاد - اعام کرده است که سود 
مصوب برای ســپرده های یک ســاله ۱۶ درصد و دو ساله ۱۸ درصد است 

ضمن اینکه سقف سود تسهیات ۱۸ درصد تعیین شده است.
طبق گفته وی، به میزانی که بانک ها سود بیشتر از نرخ مصوب پرداخت 
کنند عاوه بر اینکه به صاحب ســپرده، ســود پرداخت کرده اند مشمول 

پرداخت مالیات هم می شوند.

 
مابه التفاوت رقم افزایش حقوق بازنشستگان چه زمانی پرداخت می شود؟ 

 برخــی از بازنشســتگان در مرحلــه جدید اجرای 
همسان ســازی، مبلغ کمتری از رقم پیش بینی شده را 
دریافت کردند پیگیری ها نشان می دهد که این مشکل، 
فقط برای تعدادی از بازنشستگان تامین اجتماعی به علت 
مشکات فنی سامانه رخ داده و در اردیبهشت ماه قرار 

است ما به التفاوت حقوق آنها پرداخت شود.
 بازنشســتگان جزو گروه های کم برخوردار جامعه 
هســتند که حمایت از آنها با همسان سازی و متناسب 

سازی حقوق در دولت تدبیر و امید عملی شد. 
مطالبه هشــت ســاله ای که در طول این سال ها بر 
زمین مانده بود با تعیین تکلیف همسان ســازی حقوق 
بازنشستگان کشوری و لشکری در فروردین ۹۹ مطرح 
شــد و با دســتور رییس جمهوری در دستور کار قرار 
گرفت.براساس قانون همسان سازی حقوق بازنشستگان و 
مستمری بگیران تامین اجتماعی، اولین مرحله متناسب 
سازی در مردادماه سال ۹۹ اجرایی شد و حقوق ماهانه 
مستمری بگیران این ســازمان بین ۵۰۰ تا ۸۰۰ هزار 
تومان افزایش یافت، به این صورت که بازنشســتگان با 
۳۰ ســال خدمت ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان و با ۳۵ 

سال خدمت، سه میلیون تومان دریافت می کنند.
مرحله دوم متناســب سازی حقوق بازنشستگان در 
آخرین روزهای اســفندماه با واریز مبلغ یک میلیون و 
۲۰۰ هزار تومان به صورت علی الحساب به حساب سه 

میلیون و ۶۰۰ هزار نفراز بازنشستگان اجرا شد.
رئیس ســازمان برنامه بودجه ســال گذشته پس از 
اجرای مرحله دوم متناسب سازی حقوق بازنشستگان 
تامین اجتماعی گفت: در سال ۱۴۰۰ هم باز رقم هایی 
در جهت همســان ســازی حقوق های این افراد اضافه 

خواهیم کرد.
در ماه جاری پس از آنکه واریزی های تامین اجتماعی 
آغاز شد، بازنشسته ها که انتظار داشتند رقم حقوق آنها با 
توجه به افزایش دستمزد و لحاظ کردن قانون همسان 

سازی رشــد قابل توجهی داشته باشد، شوکه شدند و 
اعتراضاتی در این خصوص در رسانه ها منتشر شد.

البته مسووان ذیربط در این خصوص توضیحاتی را 
ارایه کردند که در ادامه به آنها می پردازیم.

رئیس سازمان برنامه و بودجه هجدهم فروردین ماه 
در گفت و گوی اینستاگرمی اظهارداشت: نگرانی بابت 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان لشگری، کشوری و 
تامین اجتماعی در سال جاری وجود ندارد و منابع ازم 
برای آن پیش بینی شده است؛ در همین راستا نیز قرار 
است بنا به درخواست بازنشستگان، به زودی ایحه ای در 
رابطه با دائمی شدن متناسب سازی حقوق بازنشستگان 

به مجلس ارائه شود.
وی در ادامه با اشاره  به اعتراض بازنشستگان تامین 
اجتماعی در خصوص نحوه اجرای همسان سازی حقوق 
آنان با شــاغلین، توضیح داد: بر اســاس بند )و( قانون 
بودجه، ۵۰ هزار میلیارد تومان برای متناســب سازی 
حقوق بازنشســتگان پیش بینی شده بود که ۳۲ هزار 
میلیارد تومان آن برای بازنشســتگان تامین اجتماعی 

و ۱۸ هزار میلیارد تومان برای بازنشســتگان لشگری و 
کشوری اختصاص داده شد.

»محمــد باقر نوبخت« افزود: در ســازمان برنامه و 
بودجه مبلغ مربوط به بازنشستگان لشگری و کشوری، 
به طور کامل توزیع کردیم و تاثیر آن محســوس بود. 
اما در مــورد ۳۲ هزار میلیارد تومان منبع متناســب 
ســازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی، مسئوان 
مربوطــه، حدود ۳۰ درصد از منابع را توزیع کردند که 
در نتیجه بازنشستگان این بخش احساس کردند کمتر 

دریافت کردند.
وی  با بیان اینکه ما برای حل مشــکل بازنشستگان 
تامین اجتماعی در پایان ســال گذشته ۶ هزار میلیارد 
تومان در اختیار این ســازمان قرار دادیم، افزود: برای 
ســال۱۴۰۰ به جای ۳۲ هزار میلیارد تومان ۹۰ هزار 
میلیارد تومان برای متناسب سازی حقوق بازنشستگان 

تامین اجتماعی پیش بینی شده است.
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی نیز در گفت و گو 
با رسانه ملی گفت: صدور احکام افزایش دستمزد سال 

۱۴۰۰ بازنشستگان تامین اجتماعی در حوزه ۶۰ درصد 
حداقل بگیران هیچ مشکلی پیش نیامده است.

»محمد شــریعتمداری« افزود: اما برخی از متوسط 
بگیران با اشکال نرم افزاری در سازمان تامین اجتماعی 
مواجه شده اند، بنابراین امکان دارد در فروردین ماه به 
بخشــی از آنها رقم هایی متناسب با مصوبه هیات امنا 
پرداخت نشده باشــد.وی اظهارداشت: سازمان تامین 
اجتماعی اطاعیه داده اســت کــه تمام تاش خود را 
برای اصــاح نرم افزار انجام دهد و مابه التفاوت و رقم 
قطعی این بخش از معدود دریافت کنندگان بازنشستگان 
متوسط بگیر که سقف پرداختی آنها به رقم مورد انتظار 
نرســیده است در اردیبهشت ماه پرداخت خواهد شد و 

مشکل برطرف می شود.
البته باید توجه داشــته باشــیم که افزایش حقوق 
بازنشستگان تامین اجتماعی دو بخش است و قسمتی 
مربوط به تصویب هیات امنای سازمان تامین اجتماعی 

و بخشی نیز مربوط به مصوبه هیات وزیران است.
براســاس این گزارش در جلسه ۱۸ فروردین سال 
۱۴۰۰ به پیشــنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
افزایش مســتمری بازنشستگان و مســتمری بگیران 
ســازمان تامین اجتماعی در سال ۱۴۰۰ توسط هیات 
وزیران پذیرفته شــد و بیست و یکم فروردین ماه این 
مصوبه به دستور اسحاق جهانگیری اباغ شد از ابتدای 
فروردین سال ۱۴۰۰ کلیه مستمری های بازنشستگی، 
از کارافتادگی و مجموع مستمری بازماندگان مشموان 
قانون تأمین اجتماعی که تا پایان ســال ۱۳۹۹ برقرار 
شده است، برای دریافت کنندگان حداقل مستمری، از 
کارافتادگی جزیی و سایر افرادی که مستمری آنان به 
نسبت سنوات پرداخت حق بیمه برقرار شده به میزان 
۳۹ درصد و برای سایر سطوح بااتر از حداقل مستمری، 
بــه میزان ۲۶ درصد )به عاوه مبلغ ثابت دو میلیون و 

۴۸۳ هزار و ۵۵۰ ریال( افزایش می یابد.
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راندمان نیروگاه های حرارتی ایران به 39 درصد رسید
مادرتخصصــی  شــرکت  مدیرعامــل 
تولید نیــروی برق حرارتی، گفت: راندمان 
برای نخستین  نیروگاه های حرارتی کشور 
بــار در تاریخ صنعت برق ایران به رقم ۳۹ 

درصد افزایش یافت.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی وزارت 
نیرو )پاون(، »محســن طرزطلب« با اعام 
این خبر افزود: راندمان نیروگاه های حرارتی 
ایران سال گذشته با رشد بیش از ۰.۴ درصد 
از ۳۸.۵۶ درصد به ۳۹ درصد افزایش یافته 
است؛ رقمی که بیشــترین میزان افزایش 
ساانه راندمان نیروگاه های حرارتی ظرف 
هشــت ســال اخیر بوده و موجب کاهش 
مصرف ۸۴۶ میلیون مترمکعب/لیتر سوخت 

معادل در سال ۹۹ شده است.
وی بــا تاکید بــر اینکــه افزایش ۰.۴ 
درصدی راندمــان نیروگاه ها بیش از یک 
درصد صرفه جویی ساانه سوخت مصرفی 
نیروگاه ها را به دنبال داشــته است، تاکید 
کرد: صرفه جویی ســاانه سوخت موجب 
ارزش افزوده و حفظ سرمایه ملی می شود، 
بر این اســاس اقدامات منجــر به افزایش 
راندمــان با حمایت ها و مشــوق های دیده 
شده در ضوابط، مقررات و قوانین باادستی 

از مهمترین اهداف این شرکت است.
طرزطلب یکی از عوامل مهم دست یابی 
به راندمان یاد شــده را اجرای کامل برنامه 
تعمیــرات واحدهای نیروگاهی دانســت و 
افزود: واحدها در طول بهره برداري بعضـــاً 
دچار اشــکااتي می شــوند که مي  تواند بر 
راندمان آن هـــا تاثیرگذار باشــد که این 

محدودیت ها در زمان اجراي برنامه تعمیرات 
واحدهــا مرتفع شــده و کاهــش راندمان 

واحدها جبران می شود.
مدیرعامل شــرکت برق حرارتی ادامه 
داد: بــر همین اســاس با بررســـي دقیق 
و تدویــن اســتراتژي نظام نگهـــداري و 
تعمیــرات واحدهاي نیروگاهي و همچنین 
انجام به مـوقع بازدیدهاي دوره اي و برنامه 
تعمیراتي اشــکاات ایجاد شــده در دوره 
بهره برداري از واحدهـــا مرتفع شده و این 
اقدام عاوه بــر رفع محدودیت هاي تولید، 

افزایش راندمـان واحدهـا را در پي دارد.
وی با اشاره به نقش احداث بخش بخار 
نیروگاه های ســیکل ترکیبی در دست یابی 
بــه راندمان ۳۹ درصــدی، گفت: راندمان 
واحدهاي گازي بزرگ به طور متوسط ۳۱ 
درصد است که با احداث واحد بخار متصل 
بــه آن ها و تکمیل بلوک ســیکل ترکیبي، 
راندمــان مجموعه به بیــش از ۴۵ درصد 
افزایش مي یابد. در همین راستا سال گذشته 
در مجمــوع یک هزار و ۹۳۶ مگاوات بلوک 
به ظرفیت شبکه سراسری  سیکل ترکیبی 

برق کشور اضافه شده است.
طرزطلــب به اجــراي برنامــه ارتقای 
واحدهاي گازي V۹۴.۲ اشاره کرد و افزود: 
اجراي عملیات ارتقا بر روي این واحدهاي 
گازي همزمان با تعمیرات اساسي واحدها، 
باعث افزایش ۱۰ مگاوات در توان تولیدي 
و ۰/۱ درصد افزایش راندمان برای هر واحد 
برق حرارتی  است.مدیرعامل شرکت  شده 
تاکیــد کرد: افزایش بهــره وری واحدهای 
نیروگاهی، کاهش میزان ســوخت مصرفی 
و اســتفاده بهینــه از ســوخت تخصیص 

یافته بــه نیروگاه های حرارتی کشــور از 
افزایش راندمان  جمله مهم ترین مزایــای 

نیروگاه های حرارتی است.
طرزطلــب بــا اشــاره بــه برنامه های 
این شــرکت به منظور افزایــش راندمان 
نیروگاه هــای حرارتــی کشــور، گفــت: 
جهت گیری به ســمت نیروگاه های چرخه  
ترکیبی با بازدهی باا و آایندگی کمتر با 
توجه به پیشرفت تکنولوژی و ساخت داخل 
تجهیزات این نوع نیروگاه ها، برنامه ریزی و 
اجـــراي کامل برنامه تعمیرات واحدهاي 
نیروگاهي و تبدیل واحدهاي گازي سیکل 
باز به واحدهاي ســیکل ترکیبي از جمله 
برنامه های صنعت برق حرارتی برای ارتقای 
راندمان واحدهای تولید برق حرارتی است.

وی تاکید کرد: بازنشسته کردن واحدهای 
فرســوده و با راندمــان پایین، ارتقـــاي 
بهره وري در فعالیت ها و مشــارکت بیشتر 
بخــش خصوصي، استفـــاده بیشتـــر از 
تکنولوژي روز دنیـا و هماهنگي  و همکاري 
با شرکت مدیریت شبکه برق ایران در جهت 
آرایش بهینه تولید نیز از دیگر برنامه هایش 
است که مجموعه برق حرارتی برای افزایش 
راندمــان نیروگاه های حرارتی کشــور در 
دستور کار قرار داده است.مدیرعامل شرکت 
برق حرارتی در پایان تاکید کرد: بر اساس 
آخرین سند شورای عالی انرژی کشور مقدار 
راندمان نیروگاه های حرارتی در سال ۱۴۲۰ 
برابر با ۵۰ درصد هدف گذاری شده است که 
در تاشــیم با اجرا و تحقق برنامه های یاد 

شده به این مهم دست پیدا کنیم.

 عملیات اجرایی احداث ســد »گابریک« در هرمزگان از سر گرفته 
می شود

سرپرست شرکت آب منطقه ای استان هرمزگان گفت: با هماهنگی های صورت 
گرفته، عملیات اجرایی احداث سد گابریک طی هفته جاری از سر گرفته خواهد 
شد.به گزارش پایگاه اطاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، »جمشید عیدانی« در جلسه 
بررسی و رفع موانع اجرای پروژه احداث سد »گابریک« که با حضور استاندار هرمزگان 
و مدیر پروژه احداث سد گابریک برگزار شد، با اشاره به همکاری بسیار خوب قرارگاه 
سازندگی خاتم اانبیاء در احداث این سد، گفت: ساانه مقدار زیادی از آب  باران و 
سیاب ها به رودخانه ها می ریزد که احداث سد در این مسیل ها می تواند زمینه ساز 

و تسهیل کننده افزایش اشتغال و توسعه متوازن منطقه شود.
وی اجرای این پروژه را سرمنشاء جهش تولید در حوزه های مختلف دانست و 
عنوان کرد: اجرای این طرح به مدیریت صحیح منابع آبی در شرایط نامساعد بارشی 
و خشکسالی و همچنین کنترل ســیاب های بزرگ مانند سال های اخیر کمک 
خواهد کرد.عیدانی با بیان اینکه سد گابریک در ۷۵ کیلومتری شرق جاسک واقع 
شده است، اظهار کرد: این سد ظرفیت ذخیره سازی ۲۷۰ میلیون متر مکعب آب را 
دارد.وی تامین آب اراضی کشاورزی را یکی از اهداف احداث سد گابریک دانست و 
افزود: حفاظت مجاورین این سد در برابر سیل های سهمگین مخرب و کاهش میزان 
تخریب خاک های زراعی از دیگر مزیت های احداث این سد برای مردم منطقه است.

سرپرســت شرکت آب منطقه ای استان هرمزگان در پایان با اشاره به همکاری 
و هماهنگــی موجود میان نهادهای مرتبط برای اجــرای این پروژه، گفت: وجود 
مشکات اجتماعی و تعارضات مردمی یکی از دایل تاخیر اجرای این پروژه بود که 
با همکاری مسئوان مرتبط از جمله استاندار هرمزگان، نماینده مردم شرق استان 
هرمزگان و مدیران دولتی، عملیات اجرایی احداث گابریک به سرعت آغاز می شود.

 قیمت نفت خام افت کرد
قیمت نفت خام در پایان معامات دیشب )بامداد شنبه به وقت تهران( در حالی 
افت کرد که چشم انداز افزایش عرضه نفت خوش بینی به رشد تقاضا را خنثی کرد.

به نقل از سی ان بی ســی، قیمت نفت خام در پایان معامات دیشب )بامداد شنبه 
به وقت تهران( در حالی افت کرد که چشم انداز افزایش عرضه نفت خوش بینی به 

رشد تقاضا را خنثی کرد.
در حالی که انتظار می رود با افزایش توزیع واکســن کرونا در جهان به زودی 
شاهد بازگشت تقاضای نفت خام باشیم اما توافق اعضای اوپک پاس برای افزایش 
تدریجی تولید نفت در آینده نزدیک باعث نگرانی سرمایه گذاران شده است.قیمت 
پیش خرید هر بشکه نفت خام برنت، بنچ مارک بین المللی قیمت نفت، ۲۵ سنت 

افت کرد و به ۶۲.۹۵ سنت رسید.
قیمت پیش خرید هر بشکه نفت خام نیمه سنگین تگزاس غرب آمریکا هم ۰.۲۸ 

سنت یا ۰.۴۷ دار افت کرد و به ۵۹.۳۲ دار رسید.
شاخص برنت این هفته ۲ درصد سقوط کرد اما با این حال فاصله خود را با رکورد 

پایین ۶۰.۴۷ داری که ۲ هفته قبل به ثبت رسانده بود حفظ کرد.
شاخص نفت آمریکا هم این هفته با سقوط ۳ درصدی روبرو شد.

 ایران و اوپک درباره بازگشت به بازار نفت تبادل نظر کردند
رئیس هیئت عامل و دبیرکل اوپک درباره بازگشت ایران به بازار نفت درصورت 

حصول توافق گفت وگو و تبادل نظر کردند.
 به نقل از وزارت نفت، امیرحسین زمانی نیا دیروز )پنجشنبه، ۱۹ فروردین ماه( 
پس از دیدار با محمدسانوسی بارکیندو، دبیرکل سازمان کشورهای صادرکننده 
نفــت )اوپک( در وین درباره محور این دیدار اظهار کرد: دبیرکل اوپک در این 
دیدار اظهار امیدواری کرد که در نتیجه مذاکرات کنونی درباره برنامه هسته ای 
ایران که در وین ادامه دارد شرایط غیرعادانه ای که بر ایران تحمیل شده است 
پایان یابد و تحریم ها برطرف شــود.وی افــزود: همچنین در این دیدار درباره 
مســائل جاری مدیریتی هیئت عامل اوپک از جمله استخراج نیروهای جدید 
در شــرایط کرونا با دبیرکل گفت وگو و خواهان انجام مصاحبه به صورت برخط 
شــدم.نماینده ایران در هیئت عامل اوپک افزود: در این ماقات که یک ساعت 
و نیم طول کشــید دبیرخانه اوپک یادواره مرحوم حسین کاظم پور اردبیلی را 
تقدیم کرد.زمانی نیــا، معاون امور بین الملل و بازرگانی وزیر نفت برای مذاکره 

در چارچوب گفت وگوهای ۱+۴ در وین به سر می برد.

 شرط هند برای خرید نفت از ایران
یک مقام هندی اعام کرد که هر زمان تحریم های آمریکا علیه ایران برداشته 

شود، دهلی نو واردات نفت از تهران را از سر می گیرد.
یک رســانه هندی به نقل از مقام ارشد دولت این کشور خبر داد که دهلی 
نو برای از ســرگیری خرید نفت از تهران به محض برداشته شدن تحریم های 
واشنگتن آماده است.روزنامه هندی »اکونومیک تایمز« گزارش داد، به محض 
برداشــته شــدن تحریم های آمریکا علیه ایران، دهلی نو واردات نفت از تهران 
را از ســر خواهد گرفت؛ این موضوع )احیای خرید نفت از ایران( به هند برای 

متنوع سازی فروشندگان نفتی کمک می کند.
یک مقام ارشد دولت هند که نخواست نامش فاش شود، منبع این گزارش 

روزنامه اکونومیک تایمز است.
هند در اواســط سال ۲۰۱۹ به دنبال اقدام غیرقانونی دولت وقت آمریکا به 
ریاســت جمهوری دونالد ترامپ در خروج از برجــام و اعمال تحریم ها، خرید 

نفت از ایران را متوقف کرد.
مقام ارشد هندی به اکونومیک تایمز گفت: »به محض اینکه تحریم ها برداشته 

شوند، ما می توانیم به سمت احیای واردات نفت از ایران برویم«.
بنا بر گفته این مقام دولت هند، »پاایشگاه های هندی کار مقدماتی را آغاز 
کرده اند و می توانند به محض برداشــته شــدن تحریم های )ایران(، به سرعت 

وارد توافقات شوند«ز
وی افزود: »ما در حال حاضر الگویی برای شرایط تجاری داریم و می توانیم 
در لحظه هموار شــدن )مسیر( ایران برای صدور نفت، به سرعت قراردادهایی 

را منعقد کنیم«.
طبق گــزارش اکونومیک تایمز، بعد از قطع صدور نفت ایران به هند، رتبه 
اول تا پنجم فروش نفت به هند در سال های ۲۰۲۰ و ۲۰۲۱، در اختیار عراق، 
عربســتان ســعودی، امارات متحده عربی، نیجریه و ایاات متحده آمریکا قرار 
داشته است. تا قبل از اقدام دهلی نو در توقف خرید نفت تهران تحت فشارهای 
واشــنگتن، هند دومین مشــتری نفت ایران بود و ۸۵ درصد از نیازهای نفتی 

خود را از ایران وارد می کرد.

 پیش بینی صندوق بین المللی پول از قیمت نفت در سال جاری
به نقل از تاس روسیه نوشت: صندوق بین المللی پول در گزارش جدید خود 
اعام کرد که قیمت نفت خام ۴۱.۷ درصد در سال جاری میادی در مقایسه 

با سال ۲۰۲۰ رشد خواهد کرد.
صندوق بین المللی پول در گزارش جدید خود اعام کرد که قیمت نفت خام 
۴۱.۷ درصد در سال ۲۰۲۱ در مقایسه با سال ۲۰۲۰ رشد خواهد کرد.صندوق 
بین المللی پول در گزارش قبلی خود که در ماه ژانویه منتشر شده بود پیش بینی 
کرده بود قیمت نفت در سال ۲۰۲۱ با رشدی بیش از ۲۰ درصد روبرو شود.

مؤلفان گزارش جدید اشاره کرده اند که قیمت نفت می تواند در سال ۲۰۲۱ 
به میانگین هر بشکه ۵۸.۵ دار برسد. این مؤلفان همچنین پیش بینی کرده اند 
قیمت ها نفت خام تا سال ۲۰۲۵ دوباره به ۵۰.۷ دار برای هر بشکه بازگردد.

صندوق بین المللی پول: قیمت نفت امسال ۴۲ درصد رشد می کند.

تصفیه خانه نیروگاه اصفهان پیش از تابستان امسال افتتاح می شود

نیروگاه سیکل ترکیبی افق بندر ماهشهر مستقل شود

مدیرعامل شرکت تولید نیروی برق اصفهان با اشاره 
به اینکه تصفیه خانه نیروگاه اصفهان قبل از تابســتان 
امســال به بهره برداری خواهد رســید، گفت: با افتتاح 
این پروژه ساانه پنج میلیون مترمکعب در مصرف آب 
صرفه جویی خواهد شد که معادل مصرف آب یک شهرک 

۱۰۰ هزار نفری در سال است.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی وزارت نیرو )پاون(، 
»سعید محسنی« با اشــاره به تجمع کشاورزان شرق 
اصفهــان مقابل این نیــروگاه، گفــت: در این تجمع 
کشــاورزان نسبت به اســتفاده از فاضاب خام توسط 
نیروگاه اصفهان معترض بودند؛ لذا با توجه به توضیحات 
ارائه شــده به کشاورزان و جلسات آنها با مسئوان این 
موضوع برای آن ها روشن گردید که با افتتاح تصفیه خانه 
مجموعه و متناسب با پساب استحصال شده، از میزان 
مصرف آب خام نیروگاه کاسته خواهد شد و کشاورزان 
نیز با آگاه شــدن از این موضوع به اعتراض خود پایان 
داده و عملیات اجرایی بخش باقیمانده خط انتقال لوله 

فاضاب به نیروگاه فعال شد.
محسنی تاکید کرد: رعایت حقوق کشاورزان و توجه 
به مطالبات آن ها جزو اولویت های اصلی صنعت برق و 
نیروگاه اصفهان است و همیشه نسبت به آن توجه داشته 

و خود را ملزم به رعایت کامل حقوق آنان می دانیم.

مدیرعامل شــرکت تولیــد نیروی بــرق اصفهان 
یادآور شــد: با توجه به خشکسالی های چند سال اخیر 
متخصصان این مجموعه درصدد کاهش مصرف آب در 
این واحد برآمده و احداث تصفیه خانه فاضاب شهری و 
استحصال آب صنعتی در دستور کار قرار گرفته است.وی 
افزود: این تصفیه خانه با هزینه ای بالغ بر یک هزار میلیارد 
ریال برای استحصال آب صنعتی با ظرفیت ۱۵۰ لیتر 

بر ثانیه و توان ســالیانه پنج میلیون مترمکعب احداث 
شده است و طی چند مرحله فاضاب خام را تبدیل به 
آب صنعتی قابل استفاده در تولید برق می کند.محسنی 
ادامه داد: احداث خط انتقال فاضاب به نیروگاه توسط 
شرکت آب و فاضاب در دست انجام بوده و هزینه توسعه 
شبکه جمع آوری فاضاب خام شهرستان درچه و انتقال 

آن به تصفیه خانه توسط نیروگاه پرداخت شده است.

مدیرعامل شرکت تولید نیروی برق اصفهان افزود: 
با اجرای این پروژه میزان آب صرفه جویی شــده حدود 
پنج میلیون مترمکعب خواهد بود که معادل مصرف یک 

شهرک ۱۰۰ هزارنفری در سال است.   
وی تاکید کرد: برای جانمایی این تصفیه خانه تمام 
مجوزهای مورد نیاز از اســتانداری، زیست محیطی و... 
از ســازمان های مربوطه دریافــت و پس از آن احداث 
این پروژه آغاز شــده است.محســنی اضافه کرد: این 
تصفیه خانه مجهز به سیســتم کنترل بو است و انتظار 
می رود با عملکرد مناسب آن بوی نامطبوعی در محیط 

منتشر نشود.
مدیرعامل شرکت تولید نیروی برق اصفهان یادآور 
شد: برخی از مقامات محلی از جمله امام جمعه، فرماندار، 
شهردار و اعضای شورای اسامی شهر درچه طی  بازدید 
خود از این تاسیسات با روند احداث و نحوه کار آن آشنا 
شده و طی هماهنگی کامل با مسئوان این طرح اجرا 
شده است.وی ادامه داد: کمتر از ۳۰۰ متر از خط انتقال 
فاضاب باقی مانده است که با اتمام آن فاضاب خام به 
نیروگاه می رسد و پیش از تابستان امسال با بهره برداری 
از تصفیه خانه به همان میزان یاد شــده در مصرف آب 
صرفه جویی خواهد شد و نیروگاه اصفهان می  تواند نقش 

خود را در تامین برق منطقه ایفا کند.

نماینده مردم بندر ماهشــهر در مجلس با بیان اینکه نیروگاه ســیکل 
ترکیبی افق بندر ماهشــهر یک نیروگاه مستقل و زیر مجموعه برق کشور 
شــود، گفت: با توسعه و راه اندازی دو توربین بخار، ظرفیت نیروی انسانی 

مورد نیاز نیروگاه افق ۲ برابر می شود.
 به گزارش خبرنگار  خبرگزاری  خانه ملت ،نماینده مردم بندرماهشهر، 
امیدیه، هندیجان و بخش جولکی در مجلس شورای اسامی در بازدید از 
نیروگاه سیکل ترکیبی افق بندر ماهشهر گفت: غیر مستقل بودن نیروگاه 
افق سبب بی توجهی به این نیروگاه شده است؛ لذا این نیروگاه باید مانند 
سایر نیروگاه های کشور، یک نیروگاه مستقل و زیرمجموعه برق کشور شود.

 نماینده مردم بندرماهشهر، امیدیه، هندیجان و بخش جولکی در مجلس 
شورای اسامی  تصریح کرد:  از نیروگاه ۹۶۰ مگاواتی سیکل ترکیبی افق 

بندر ماهشهر بازدید کرد.
وی عنوان کرد: نیروگاه ســیکل ترکیبی افق در ســال ۹۴ با ۴ توربین 
گازی به بهره برداری رسید و ۲ توربین بخار که خوراک آن از بخار دودکش 
توربین های گازی تامین می شود، از ابتدای تاسیس این نیروگاه تا کنون 

راه اندازی نشده است.
آقاجری ادامه داد: این موضوع سبب شده توربین های گازی نیروگاه افق 
حرارت ۶۰۰ درجه ســانتیگراد که بهترین خوراک برای توربین های بخار 
است را وارد اتمسفر کنند که این موضوع عاوه بر آسیب به محیط زیست، 

روزانه معادل ۲.۵ میلیون متر مکعب گاز را هدر می دهد.
وی افــزود: موضوع احداث دو توربین بخــار را قطعا در مجلس پیگیر 
خواهم شد؛ زیرا با احداث این دو توربین از هدررفت سرمایه ملی جلوگیری 
خواهد شــد و عاوه بر آن ۳۰۰ مگاوات بــه حجم تولید برق این نیروگاه 

اضافه خواهد شد.
نماینده بندر ماهشــهر در مجلس شورای اسامی در خصوص ساختار 
و سازمان نیروگاه افق خاطرنشان کرد: این نیروگاه زیر نظر پیمانکار اداره 

می شود. در کل کشور فقط این نیروگاه چنین وضعیتی دارد.
وی تصریح کرد: غیر مستقل بودن نیروگاه افق سبب بی توجهی به این 
نیروگاه شــده اســت؛ لذا این نیروگاه باید مانند سایر نیروگاه های کشور، 

یک نیروگاه مستقل و زیرمجموعه برق کشور شود.
آقاجــری در پایان تاکید کرد: با توســعه و راه اندازی دو توربین بخار، 
ظرفیت نیروی انســانی مورد نیاز این نیروگاه ۲ برابر می شــود و این امر 
باعث جهش تولید و اشــتغال زایی در منطقه می شــود که به طور جدی 

این موضوع را پیگیری خواهیم کرد.

امنیت غذایی کشور در سایه انتقال آب در خطر است
عضو مجمع نمایندگان خوزستان در مجلس شورای 
اسامی گفت: اولویت خوزستان به نفت نیست بلکه به 
کشاورزی آن است در حال حاضر هم اگر انتقال آب از 
سرشــاخه ها را ادامه بدهیم بدون شک امنیت غذایی 

کشور را به خطر می اندازیم.
مجتبی یوسفی در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاری 
خانه ملت در  انتقال آب به روش غیر کارشناسی گفت: 
انتقال آب با سیاســت های اشتباه نه تنها مشکل کم 
آبی استان های کویری را حل نمی کند، بلکه به جرات 
می توانیــم بگوئیم تاکنون نتیجه مثبتی از این انتقال 
آب به دست نیامده است و حتی شاهد مشکات زیست 

محیطی هم بوده ایم.
نماینــده مردم اهواز، بــاوی، حمیدیه و کارون در 
مجلس شــورای اســامی افزود: کم آبی در کشــور 
برای همه واضح و مبرهن اســت، اما همین مشــکل 
زیســت محیطی منجر به رشد ریزگردها شده است. 
برخی از اســتان ها کانون رشــد معضــل ریزگردها 
هســتند. البته نباید فراموش کنیم که بخش عظیمی 
از ریزگردها هم از کشــورهای همسایه وارد می شوند 
که نیازمند رســیدگی در ســطح فراملی هســتند. 
به فرض مثال در ســال های گذشــته مــا پدیده ای 
 به نــام ریزگردها در اســتان های جنوبی نداشــتیم

 اما در طی ســال های اخیر به دلیل کاهش منابع آبی 
اولین معضل اکثر اســتان های جنوبی رشد ریزگردها 

بوده است.

جلگه ای که فقط شهرتش باقی ماند
وی ادامه داد: در سال های گذشته استان خوزستان 
به دلیل منابع آبی عظیم به جلگه خوزســتان شهرت 
داشــت. این اســتان با تولید ۵/۱۷ تــن محصوات 
کشاورزی رتبه نخست تولیدات محصوات کشاورزی 
را داشــته است. اولویت خوزستان به نفت نیست بلکه 
به کشــاورزی آن است، در حال حاضر هم اگر انتقال 
آب از سرشــاخه ها را ادامه بدهیم بدون شک امنیت 

غذایی کشور را به خطر می اندازیم.
عضو کمیسیون عمران مجلس یادآور شد: در شرایط 
کنونی به دلیل اینکه در نهادهای دامی وابسته هستیم، 
بسیاری از کشــورها از این فرصت استفاده کرده و با 
دخل و تصرف در تامین ذرت و نهادهای دامی منجر 
به ایجاد انتشــاراتی در داخل شده و هر بار به بهانه ای 
از ذرت و مرغ گرفته تا نهادهای دامی باعث وابستگی 
کشــور به دیگر کشورها شده اند. خوزستان با ظرفیت 

باای تولیدات کشاورزی جزو رتبه های نخست تولید 
گندم ،ذرت، شکر، خرما و نهادهای دامی کشور است.

یوســفی تصریح کرد: در طرح ۵۵۰ هکتاری مقام 
معظم رهبری تمام ظرفیت های اســتان خوزستان در 
افق سال ۱۴۰۳ در نظر گرفته شده، پیش بینی شده 
که از ۵/۱۷ میلیون تن محصوات کشــاورزی به ۲۳ 
میلیون تن برســد یعنی امنیت غذایی کشور وابسته 
به اســتان هایی مثل خوزســتان و فارس است و ما با 
موضوعات غیر کارشناســی انتقال آب از سرشاخه ها 
باعث کاهش منابع آبی می شویم و کاهش بارندگی به 

این بی آبی بیشتر دامن می زند.
وی تاکید کرد: انتقال آب به صورت کارشناسی برای 
صنعت، آمایش سرزمینی برای کشاورزی، بی توجهی به 
آب شــرب استان هایی که در کنار منابع آبی هستند، 
سدسازی نادرست، انتقال آب از سرشاخه ها همگی از 
مشکاتی هستند که دست به دست هم داده و امنیت 

غذایی مردم را امروز به خطر انداخته است.
عضــو مجمــع نماینــدگان خوزســتان در پایان 
خاطرنشان کرد: مردم استان های خرمشهر،بوشهر و...

برای تهیه آب شرب دچار مشکل هستند، اما از طرفی 
دولت میلیاردهــا تومان برای انتقال آب برای صنعت 
هزینه می کند. این پارادوکس و سوء برداشتی که مردم 
دارند باید با عملکرد درست پاسخ داده شود. در کنار 
انتقال آب برای صنعت، به فکر آب شــرب روستاها و 

شهرهای جنوبی باشد.
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 سقوط فوتبال ملی زنان به لیگ یک!
در حالی که فوتبال زنان ایران در آستانه 
رویداد مهم جام ملت های زنان آســیا قرار 
دارد، تیــم ملــی تعطیل و ملی پوشــان و 
ســرمربیان این تیم هم در لیگ دسته یک 

مشغول فعالیت هستند.
باتکلیفی و بی توجهی به تیم ملی فوتبال 
زنان ایران باعث شده تا ملی پوشان با پایان 
لیــگ برتر، در لیگ دســته یک پا به توپ 
شــوند و سرمربیان تیم ملی زیر ۱۶ سال و 
بزرگسال هم در این سطح تیم داری کنند. در 
حالیکه تیم ایران تا کمتر از ۶ ماه دیگر باید 
در رقابت های مقدماتی جام ملت های زنان 
آسیا به میدان برود، اما بی توجهی مسئوان 
فدراسیون فوتبال باعث شده تا زنان در نبود 

تیم ملی به دسته یک وارد شوند.
ســمانه چهکندی، زهرا ســربالی، بهناز 
طاهرخانی، شــبنم بهشــت، ملیکا متولی، 
فاطمه متولی، افسانه چترنور)خانم گل لیگ 
برتر فوتبال زنان ایران(، عارفه سیدکاظمی، 
فاطمه امینــه برازجانــی و همچنین ژاله 
طوفانپور)خانم گل لیگ ساحلی( بازیکنان 
ملی پوش حاضر در لیگ یک هســتند که 
رقابت هــای آن در حــال برگزاری اســت. 

از طرفــی مریم آزمون ســرمربی تیم ملی 
بزگساان ایران در مقدماتی انتخابی المپیک 
و شــادی مهینی مربی تیم زیر ۱۶ ســال 
هم هدایت دو تیــم از لیگ یک را برعهده 

گرفته اند.

این اتفاق در پی اوضاع اســفبار فوتبال 
زنان افتاده است؛  آخرین باری که تیم ملی 
ایران در یک مسابقه رسمی به میدان رفت 
به  ۲۰ فروردین ۱۳۹۸ و مرحله دوم انتخابی 
المپیک برمی گردد که با شکست چهار بر یک 

برابر چین تایپــه از صعود به مرحله نهایی 
بازمانــد و حذف شــد. از آن زمان تیم ملی 
تعطیل شد و هیچ فعالیتی نداشت تا اینکه 
۲۸ آذر ۹۹ از رنکینگ فیفا هم بیرون رفت. 
بازیکنــان و مربیان در حالــی که باید 

در اردوی آماده ســازی تیم ملی برای جام 
ملت های آسیا باشند، درگیر لیگ یک شده اند 
که نتیجه بی توجهی مســئوان فدراسیون 
است. شــهره موســوی نایب رئیس جدید 
این فدراســیون ظاهرا به جای برنامه ریزی 
برای فوتبال زنان مشغله های کاری خود در 
باشگاه و شرکت بازاریابی خود را در اولویت 

قرار داده است. 
او که یک بــار در لیگ فوتبال و یک بار 
در لیگ فوتسال با دسته گل راهی ورزشگاه 
شد، نشان داده در زمینه تبلیغات به خوبی 
عمل می کند، اما مثل اینکه سررشــته ای از 
فوتبال و فوتسال زنان ندارد، چون هر مدیر 
ورزشی که اندکی از این بخش شناخت و از 
مشــکات آن آگاهی داشته باشد، می داند 
اکنون تیم ملی در موقعیتی حســاس قرار 
دارد و باید هر چه زودتر نســبت به تشکیل 

آن و آغاز اردوها اقدام شود. 
موســوی که این روزهــا کمتر در دفتر 
فدراسیون حضور دارد وحتی شنیده شده که 
فعالیت های فوتبال زنان را به دفتر کار خود 
در شرکت بازاریابی اش منتقل کرده است با 
بی توجهی خود فرصت آماده سازی را از تیم 
ملی می گیرد و به رســم مدیران سابق هم 

پاسخگوی عملکرد خود نیست.

 ابراهیم صادقی از سایپا جدا شد
سرمربی تیم فوتبال سایپا پس از کسب نتایج ضعیف، از این تیم کنار رفت. 
پس از نتایج ضعیف تیم فوتبال ســایپا، ابراهیم صادقی از سمت خود استعفا 

داد و مدیران باشگاه سایپا هم این استعفا را پذیرفتند.
تیم فوتبال سایپا در هفته بیستم لیگ برتر یک بر صفر برابر مس رفسنجان 

شکست خورد و در حال حاضر با ۱۸ امتیاز در جایگاه سیزدهم قرار دارد.

VAR لیگ قهرمانان آسیا بدون 
طبق اعام کنفدراســیون فوتبال آســیا لیگ قهرمانان آسیا بدون سیستم 

کمک داور ویدیویی برگزار خواهد شد.
به نقل از سعودی اسپورت، کنفدراسیون فوتبال آسیا امروز دوشنبه رسما 

اعام کرد که لیگ قهرمانان آسیا بدون VAR برگزار خواهد شد.
قرار اســت که فصل جدید لیگ قهرمانان آســیا از چهارشنبه هفته جاری 
برگزار شد و عربستان به عنوان میزبان سه گروه و امارات و هند هم به عنوان 

میزبان دیگر گروه ها انتخاب شده اند.

 سردار آزمون: آقای گلی نه، سومین قهرمانی پیاپی را می خواهم
مهاجم گلزن ایرانی زنیت هدف اصلی خود در این فصل را کسب قهرمانی 
در لیگ روسیه دانست تا آقای گلی. به نقل از سایت زنیت، تیم فوتبال زنیت 
مدافع عنوان قهرمانی با دو گل ســردار آزمون ســوچی را ۲ بر یک شکســت 
داد تا به قهرمانی در این فصل لیگ برتر روســیه نزدیک تر شود.سردار بعد از 
ایــن دیدار به عنوان بهترین بازیکن زمین انتخاب شــد و صحبت کوتاهی با 

خبرنگاران داشت.
سردار، پیروزی، زدن دو گل در این دیدار را تبریک می گویم. شما چندین 
ضربه خطرناک به ســمت دروازه زده اید که دروازه بــان گرفت. آیا مصمم به 

کسب ۳ امتیاز بودید؟
- در فوتبال هر اتفاقی می تواند بیفتد. بعضی اوقات به سمت دروازه خالی 
ضربه می زنید و توپ از دســت می رود و گاهی هر ضربه شما به یک پاس گل 
و گل تبدیل می شــود. این مســئله اصلی نیســت - نکته اصلی این است که 
بازیکن همچنان به خودش، به بازی و شــانس خود اعتقاد داشــته باشد و به 

کار خود ادامه دهد.
-در پایان دو گل در یک دیدار با ضربه ســر زدید. آیا این اولین بار اســت 

برای شما رخ می دهد؟
- یادم نیست، من قباً این همه گل زده ام! )می خندد(

- با ۱۵ گل زده در صدر جدول گلزنان لیگ هســتید و شــانس اول آقای 
گلی محسوب می شوید.

- قهرمانی تیم برای من از اهمیت بیشتری برخوردار است، تا سومین عنوان 
قهرمانی متوالی را کسب کنیم  و اصاً مهم نیست که چه کسی بهترین گلزن 

شود. مهمترین چیز قهرمانی است.

 موتور گلزنی طارمی روشن شد
تیم فوتبال پورتو با گلزنی مهاجم ایرانی اش به برتری رسید.

به گزارش خبرگزاری خبرآناین؛ در ادامه دیدارهای هفته بیســت و ششم 
رقابــت های لیگ پرتغال، تیم فوتبال پورتو که مهدی طارمی ســتاره ایرانی 
خط حمله اش را از دقیقه ۷۳ در اختیار داشــت توانســت با نتیجه ۲-۰ تیم 
توندا را شکســت دهد. طارمی گل دوم تیمش را در دقیقه ۸۳ به ثمر رساند 
تا در آســتانه بازی حساس مقابل چلسی در لیگ قهرمانان اروپا،آمادگی اش 
را نشــان دهد.پورتو با ۳ امتیاز این دیدار ۶۰ امتیازی شد تا به صورت موقت 
اختاف خود را با اســپورتینگ لیسبون که بدون شکست در صدر جدول قرار 

گرفته است به ۵ امتیاز کاهش دهد.

 طارمی بااتر از 3 استقالی
مهاجــم پورتو در صدر گلزنان ایرانی لیگ قهرمانان آســیا قرار دارد. لیگ 
قهرمانان آسیا برای تیم های ایرانی از روز چهارشنبه ۲۵ فروردین آغاز می شود 
و در روز نخســت پرسپولیس، تراکتور و فواد به مصاف رقبای خود می روند.

در میان مهاجمان ایرانی حاضر در لیگ قهرمانان آسیا امیرارسان مطهری با 
۱۱ گل زده بهترین عملکرد را داشــته است اما در مجموع این مهدی طارمی 
اســت که با ۱۴ گل در صدر بهترین گلزنان ایرانی رقابت ها قرار گرفته.بعد از 
طارمی فرهاد مجیدی با ۱۳ گل، آرش برهانی، امیرارســان مطهری، مرتضی 

تبریزی با ۱۱ گل و علی علیپور با ۱۰ گل قرار دارند.

 فرهاد مجیدی و اقتداری که واقعی بود
سرمربی استقال درنهایت نام محمد دانشگر را از لیست خود خط زد.

 در روزهای پایانی اسفند ۱۳۹۹ بود که بعد از برتری استقال مقابل پیکان 
در جام حذفی، با اعام فرهاد مجیدی، محمد دانشــگر مدافع وسط آبی ها به 
دلیل بی انضباطی از حضور در تمرینات منع شــد. بســیاری تصور می کردند 
که با گذشــت چند روز و عذرخواهی مدافع حاشــیه ساز استقال، مجیدی 
هم او را می بخشــد و دانشگر دوباره به اســتقال بر می گردد. این اتفاق اما 
در ســال ۱۴۰۰ رخ نداد و دانشگر تا نیمه فروردین ماه هم از سوی کادرفنی 

استقال بخشیده نشد.
با این حال هنگامی که موعد ارســال لیست آسیایی رسید، بسیاری انتظار 
داشتند با توجه به حساسیت و فشردگی بازی ها، فرهاد تیمش را با تمام قوا 
به عربســتان ببرد و دانشگر را هم در لیست نفراتش جا دهد. حتی در رسانه 
ها این مطلب ذکر شد که دانشگر قرار است عذرخواهی کند و با تیم به آسیا 
برود اما وقتی روز شــنبه لیســت نهایی آبی ها برای حضور در لیگ قهرمانان 
آســیا اعام شد، مشخص شد که فرهاد مجیدی همچنان بر سر همان حرف 
ابتدایی خودش ایســتاده و قصد ندارد مدافــع جنجالی و بی انضباط خود را 
به هیچ قیمتی به عربســتان ببرد. تصمیمی که نشــان از اقتدار واقعی فرهاد 
مجیدی دارد و قطعا باعث می شود تا سایر بازیکنان استقال هم حواس خود 
را جمــع کنند و فکر بی انضباطی را هم از ســر خود بیــرون کنند تا گرفتار 

چنین تنبیه سختی نشوند.

 امیر عابدزاده: ۸ فینال دیگر پیش رو داریم
دروازه بان ایرانی تیم فوتبال ماریتیمو پرتغال گفت: می خواهیم پیروزی های 

بیشتری کسب کنیم و هشت فینال دیگر پیش رو داریم.
در یکی از دیدارهای هفته بیست و ششم لیگ فوتبال پرتغال شب گذشته 
تیم ماریتیمو موفق شد با تک گل علی علیپور مهاجم ایرانی خود برابر فارنسی 
به پیروزی برسد. ماریتیمو با این برد ۲۴ امتیازی شد تا در رده شانزدهم لیگ 

۱۸ تیمی پرتغال قرار بگیرد و کمی از منطقه سقوط دور شود.
امیر عابدزاده دروازه بان ایرانی ماریتیمو در این مســابقه هم درون دروازه 
تیمش قرار داشــت و همانند بازی گذشته، عملکرد درخشانی داشت.عابدزاده 
در پایــان بــازی، به عنوان بهترین بازیکن زمین انتخاب شــد و جایزه اش را 
دریافــت کرد.وی در مصاحبه بعد از پایان مســابقه گفــت: قبل از هر چیز از 
جایزه شما تشــکر می کنم. در طول هفته خوب تمرین کردیم تا به امتیازات 
دلخواه برســیم. امروز این امتیاز را گرفتیم ولی اان باید روی بازی بعد فکر 
کنیم زیرا می خواهیم بردهای بیشتری کسب کنیم.وی افزود: باید به این روند 
ادامه بدهیم. هنوز تا پایان فصل هشــت فینال دیگر پیش رو داریم. برای ما 
همه بازی ها بدون توجه به حریف، مهم هستند. تاش می کنیم تا در هر بازی 

سه امتیاز را به دست بیاوریم.

 
 

 
 

 مجبور می شدم پابرهنه می دویدم

تصمیم گیرنده اصلی تیم ملی والیبال کیست؟ آلکنو یا ...

ســریع ترین مرد ایران با اشــاره به ماجرای سرقت کفش هایش قبل از 
مسابقه دوی ۱۰۰ متر جام امام رضا )ع( گفت: اگر کفشی هم پیدا نمی شد 
به خاطر کســانی که آمده بودند و من را تشــویق می کردند، شاید پابرهنه 
می دویدم.حسن تفتیان روز گذشته )یک شنبه( در دوی ۱۰۰ متر مسابقات 
بین المللی جام امام رضا )ع( زمان ۱۰.۴۷ ثانیه را ثبت کرد و پس از دونده 
عراقی در جایگاه دوم قرار گرفت اما نکته قابل توجه دزدیده شدن کفش های 

این دونده المپیکی قبل از مسابقه بود.
تفتیان به برگزاری جام امام رضا اشاره و بیان کرد: مسابقه خوبی بود و از 
حضور در آن خیلی خوشحال هستم. از طرفی اولین دوره مسابقات بین المللی 
فضای باز در ایران محسوب می شد که امیدوارم تداوم داشته باشد و چنین 
مسابقاتی را بیشتر  داشته باشیم چون قطعا به پیشرفت دوومیدانی کمک 
می کند.دونده المپیکی ایران به ماجرای دزدیده شدن کفش هایش اشاره کرد 
و گفت: اتفاق نادری افتاد و قبل از مسابقه هر چه تاش کردم، پیدا نشدند. 
از بلندگوی ورزشگاه هم اعام کردند کسی که اشتباهی کفش ها را برداشته، 
پس بدهد اما نیامد. مجبور شدم با کفش های ۸۰۰ متر بدوم که بزرگ تر بودند 
و در خط شــروع و پایان تعادلم را به هم زدند. استرسی که قبل از مسابقه 
به من وارد شــد و داستان کفش ها اتفاقی عجیب بود اما دوست داشتم هر 
طور که شــده مسابقه بدهم. اگر کفشی هم پیدا نمی شد به خاطر کسانی 

که آمده بودند و من را تشــویق می کردند، شاید پابرهنه می دویدم.او افزود: 
۱۰۰ درصد عملکرد ما روی کفش های مان است، مخصوصا دوی سرعت که 
صدم ثانیه اهمیت دارد. با همه این شرایط ۱۰.۴۷ ثانیه زمان بدی نبود. به 
هر حال اتفاقی بود که افتاد.تفتیان در ادامه بیان کرد: متاسفانه  کفش ها در 
مرحله بازرسی از کیفم بیرون افتاده بودند. قبل از مسابقه دیدم که نیستند 
و به محل بازرسی برگشتم. دوستان بازرسی کفش ها را در محلی که دستگاه 
ایکس ری قرار دارد، گذاشته بودند تا صاحب اصلی بیاید و تحویل بگیرد اما 
مثل این که قبل از من، کسی رفته و گفته بود کفش ها برای خودش است.

او در واکنش به این که برخی گفته اند به دلیل میزبانی ایران، نباید این ماجرا 

را رسانه ای می کرد؟ گفت: یعنی چه که نباید می گفتم؟ به هر حال اتفاقی 
اســت که افتاده است. در محل المپیک هم از اتاق ورزشکاران دزدی شده 
بود. خبرنگاران دقیقا بعد از مسابقه آمدند و من خیلی سعی کردم مدیریت 
کنم اما عصبی بودم و هنگام مســابقه و قبل از آن استرس به من وارد شد. 
به هر حال خبرش درز کرد.تفتیان با اشــاره به این که جام امام رضا اولین 
مسابقه فضای باز در سال ۱۴۰۰ بود، به روند آماده سازی خود اشاره کرد و 
گفت: اولین قدم در راه المپیک بود، خیلی خوشحال هستم  که در مشهد 
برگزار شــد و آن را به فال نیک می گیرم. هنوز تا مرز آمادگی فاصله دارم،  
قطعا ۱۰۰ درصد آماده نیســتم و تمرینات ســختی را انجام می دهم.  این 
مسابقه جنبه تدارکاتی داشت و در راستای تمرینانم شرکت کردم. در مدت 
۱۱۰ روز باقی مانده تا المپیک در هشت مسابقه دیگر هم شرکت می کنم 
و قدم به قدم به مرز آمادگی نزدیک می شوم تا هدف اصلی که همان توکیو 
اســت.تفتیان در مورد زمان آغاز اردوی خود در فرانسه بیان کرد: قرار بود 
اردویم از ۲۷ فروردین شروع شود اما حس می کنم تاخیری چند روزه داشته 
باشیم. امیدوارم بعد از این مسابقات هر چه سریع تر با مسووان فدراسیون 
جلسه ای داشته باشیم و تکلیف اردو را مشخص کنیم  تا تمریناتم را زودتر 
زیر نظر مربی شروع کنم. این اردو تا المپیک ادامه خواهد داشت و از آن جا 

هم مستقیم به توکیو می روم.

انتخاب نفرات تیم ملی والیبال و دستیاران وادیمیر 
آلکنو حواشــی زیادی را ایجاد کرده اســت چرا که هنوز 
مشخص نشده که چه کسی یا چه کسانی تصمیم گیرنده 

اصلی در این تیم هستند.
مریم روحــی: از برکناری کواکوویچ تا انتخاب آلکنو 
و برنامــه ریزی برای تیم ملــی والیبال جهت حضور در 
المپیک ۲۰۲۰ توکیو، همــه چیز حاکی از بی نظمی و 
عدم مدیریت صحیح از ســوی فدراســیون بود چرا که 
برخاف سال های گذشته که والیبالی ها به برنامه ریزی 
درســت و اصولی خود می بالیدند حاا هیچ خبری از آن 
روزها نیست و هرروز یک حاشیه جدید پیرامون تیم ملی 
خودش را نشان می دهد. هنوز ماجرای زمان ورود آلکنو 
 حل و فصل نشده که بحث انتخاب بازیکنان و کادرفنی به 
وجود آمده و هنوز هیچ اظهارنظر واحدی درباره این مباحث 

شنیده نشده است.

 چه کسی بازیکنان تیم ملی را انتخاب کرد؟
قبل از پایان لیگ برتر والیبال نه تنها داوزنی بلکه تقوی 

دبیر فدراسیون نیز اعام کرد که بازیکنان با نظر مستقیم 
وادیمیر آلکنو انتخاب می شــوند و مربیان فقط در حد 

مشاوره درباره نفرات توضیح می دهند.
بعد از اعام اسامی بازیکنان تیم ملی محمدرضا داورزنی 
رئیس فدراسیون والیبال اعام کرد که تک تک آن ها با 
نظر مربیانی که تیم هایشان در پلی آف لیگ حاضر بودند، 
انتخاب شده و وارد اردو می شوند تا آلکنو نفرات مورد نظر 
را انتخاب کند اما به نظر می رسد آن گونه نبود که رئیس 
گفت. چرا که محمدی راد و بهروز عطایی اعام کردند که 
هیچ دخالتی در لیست تیم ملی نداشته و اصا کسی نظر 

آن ها را نپرسیده است!
در آن سو پیمان اکبری که در کادرفنی تیم ملی حاضر 
است در گفت وگویی اعام کرد که تمام نفرات دعوت شده 
با نظر مستقیم آلکنو و توتولو انتخاب شدند و مربیان ایرانی 

دخالتی در انتخاب بازیکنان نداشتند!
 چند اظهارنظر بعد از انتشــار لیســت تیم ملی نشان

 می دهد که اعام لیست تیم ملی نه با نظر آلکنو بوده و 
نه با نظر مربیان لیگ! بنابراین شخص یا اشخاص دیگری 

بودند که لیست تیم ملی را برای سرمربی روس نوشتند. 
لیســتی که قهرمان لیگش فقط یک نماینده دارد، نایب 
قهرمان بیش از ۶ بازیکن! البته امیر خوش خبر سرپرست 
تیم ملی اعام کرد که درهای تیم ملی به روی بازیکنان 
باز است و هنوز خط خوردن یا اعزام کسی قطعی نیست، 
جمله ای که در هر مقطع زمانی برای کم کردن انتقادات 
گفته می شــود اما در نهایت فقط یک سری از بازیکنان 

شانس حضور در اردو را دارند.

 کادرفنی آلکنو یا کادرفنی دیگران؟!
برای انتخاب کادرفنی تیم ملی نیز همه چیز به اندازه 
لیســت تیم ملی ابهــام دارد. در ابتدا اعام شــد پیمان 
اکبری، ســعید رضایی، رحمان محمدی راد، محمدرضا 
 تنــدروان و عظیم جزیده به عنــوان مربی در کادر فنی

 تیم ملی حاضر هســتند اما به یک باره اعضا تصمیم به 
کناره گیری گرفتند.

محمدی راد که دوســت نداشــت نفر چندم نیمکت 
باشــد خیلی زود انصراف خــود را از حضور در تیم ملی 

اعــام کرد و ســعید رضایی هم که به نظر می رســد 
اختافاتی بــا یکی از اعضای تیم دارد، از تیم ملی کناره 
گیری کرد. بعد از رحمان محمدی راد و ســعید رضایی 
برخــی از اختاف نظر در میان دیگر مربیان نیز صحبت 
کردند اما با کنار رفتن این دو شــانس تندروان و اکبری 
 بــرای رفتن به توکیو باا رفته و بعید به نظر می رســد

 آن ها از تیم ملی کنار بروند.
در واقع گفته می شــود محمدی راد به خاطر اینکه 
شانس کمی برای اعزام به المپیک داشت از تیم رفت و نه 
تنها او بلکه همه مربیانی که برای دستیاری آلکنو انتخاب 
شدند به دنبال این بودند که بعد از توتولو به عنوان دستیار 
ایرانی فعالیت کنند و به نوعی خودشــان نفر اول مربیان 
ایران در کادر باشــند. البته محمدی راد در اظهار نظری 
گفت: ابهامی درباره انصراف من وجود ندارد. مســئوان 
فدراســیون لطف داشتند و نام مرا بین سایر مربیان قرار 
دادند، اما متوجه نشدم برنامه  آنها چگونه است. بعد از اینکه 
پیشنهاد به من داده شد روی این موضوع فکر کردم و به 

دایل شخصی این پیشنهاد را رد کردم.

سختی های یک زمامداری طوانی
 قیاس برانکو ایوانکوویچ که در عین حفظ متانت، 
یک مرد مقتدر و ستیزه جو بود، با یحیی گل محمدی 
کــه از فرط حفــظ ادب صدای حــرف زدنش را هم 
نمی توان شنید، از سخت ترین کارها در عرصه ورزش 
ما است. تنها وجه مشترک آنها توفیق شان در صحنه 
مسابقات و در فتح جام ها است اما فراموش نکنیم که 
گل محمدی باید راهی بســیار طوانی را طی کند تا 

در این زمینه به استاد کروات خود برسد.
 برانکو طی چهار ســال و نیــم زمامداری خود در 
جمــع قرمزها ۷ جام بــرد و تک قهرمانی یحیی اواً 
در فصلــی پدید آمد که او تنها ســرمربی تیم نبود و 
پرســپولیس در نیم فصل اول توسط گابریل کالدرون 
آرژانتینی هدایت می شــد و ثانیاً هر دوی این مربیان 
به واقع »تیم برانکو« را قهرمان کردند و این دســترنج 
ایوانکوویــچ بود که حاضر و آماده و فروزان در  اختیار 
کالدرون و ســپس یحیی قرار گرفت تا قهرمانی را به 

نام خود بنویسند.

 از وقتی »پرسپولیس یحیی« آمد
می توان )و باید( پرســید یحیی چه چیزهایی را به 
پرسپولیس اهدا کرده که سرمربی کروات این تیم در 
لیگ های پانزدهم تا هجدهم از فراهم آوردن آن غافل 
مانده بود؟ واقعیت امر این اســت که از شــکل گیری 
»پرســپولیس یحیی« و به میدان آمدن آن فقط ۱۷ 

ماه می گذرد.
 ســرخ ها پس از مطمئن شدن از قهرمانی شان در 
لیگ نوزدهم شــروع به جذب مهره هایی تازه کردند 
تا مهیــای مرحله حذفی لیگ قهرمانان غرب آســیا 
و همچنین دوره بیســتم لیگ برتر ایران شــوند و در 
این راســتا هفت بازیکن جدید به پرسپولیس آمدند. 
از ایــن نقطه به بعد بود که »پرســپولیس برانکو« تا 

حــدی مفهوم خود را از دســت داد و با بازی گرفتن 
یحیی از حامد لک، سعید آقایی، احسان پهلوان، علی 
شجاعی، میاد سرلک، عیسی آل کثیر و آرمان رمضانی 

»پرسپولیس یحیی« شکل گرفت.
 آن تیم به رغم وقت بسیار کمی که برای هماهنگ 
شدن نفرات جدید با بازیکنان قدیمی خود داشت و با 
وجود مشکات عظیم بازی کردن در محیطی بیگانه 
)قطر( و فشردگی شدید مسابقات غرب آسیا )برگزاری 
بازی ها در فاصله هر ســه روز یک  بار( به رتبه نخست 
این پیکارها رســید و اگرچه فینال کل قاره را با نوعی 
خودزنی آشکار به اولسان هیوندای کره جنوبی واگذار 
کرد اما با افتخار و سربلندی از آن میدان های حیثیتی 

خارج و فارغ شد.

 از ۱3 تا یک
»پرســپولیس یحیی« با چنان چرخه های کاری و 
آدم ها و عناصری لیگ بیســتم را با برخی مشــکات 
بزرگ آغاز کرد و عجز چشــمگیر مهاجمان این تیم 
در غیاب عیسی آل کثیر محروم سبب ثبت تساوی های 
مــال آور پرتعداد با حریفان در هفته های دوم تا نهم 
رقابت ها شد اما نوعی به  پاخیزی و بردهای اقتصادی 
و با کمترین اختاف )معمواً با نتایج صفر-یک( و بر 
 پایه خط دفاعی که به ندرت خطا می کرد، ســرخ ها را 
در مســیر جبران قرار داد و گل محمدی پس از یک 
دوره لرزان که تیمش حتی تا رتبه ســیزدهم جدول 
هم نزول کرد با کسب ۷ برد در ۸ بازی صدر جدول را 
مال خود کرد و یک  بار دیگر امیدوار به کسب قهرمانی 
شد. اینک و در فاصله فقط ۴۸ ساعت تا برگزاری هفته 
هجدهم لیگ، پرسپولیس با سپاهانی که فراتر از انتظار 
درخشــیده، »هم امتیاز« است و فقط به لطف تفاوتی 
یک گله در تفاضل گل صدرنشــین محسوب می شود 

امــا اندازه های تیم یحیــی و ظرفیت های باای آن و 
روحیه ایســتادگی و مبارزه جویی آن به حدی است 
که می توان ســرخ ها را تا پایان فصل همچنان یکی از 
سه مدعی اصلی قهرمانی تلقی کرد و پیکار طوانی و 
فرسایشی اش با طایی های اصفهان و آبی های تهرانی 
فرجام این ستیز را مشخص خواهد کرد. نتیجه نهایی 
البته مشــخص خواهد کرد که جربزه و میزان کارایی 
گل محمدی در مخمصه هایی از این دست به چه میزان 
می رسد و آیا او این شانس را دارد که روزی کارنامه ای 

همانند ایوانکوویچ را برای خود فراهم آورد یا خیر؟!

 چالش ژنرالی
برانکو در مخمصه ها مهارت چشــمگیری را برای 
عبور از مشــکات از خود بروز داده بود. قهرمانی های 
او و تیمش در لیگ های شانزدهم و هفدهم به قدری 
قاطعانــه و محرز و یک طرفه بود که او هرگز به خطر 
نیفتاد و چالش بزرگی را حس نکرد اما رقابت پروفسور 
کروات با »ســپاهان امیر قلعه نویی« در لیگ هجدهم 
حالتی دیگر داشت و در فازی کاماً متفاوت انجام شد. 
ایوانکوویچ در شروع مشکات تهاجمی سرخ ها و در 
شــرایطی که مهدی طارمی به خارج رفته بود و علی 
علیپور هم بنای رفتن در فصل بعدی را داشت و او به 
سبب محرومیت قرمزها از پنجره های نقل و انتقااتی 
حق اســتفاده از مهدی ترابی را هم نداشت اجرم به 
بردهایی اقتصادی و با حداقل گل روی آورد و از چند 
میدان مهم دیگر هم فقط با نتیجه تساوی بیرون آمد. 
ماریو بودیمیر هموطن برانکو که آمده بود مشکل 
گلزنی قرمزها را حل کند نیز  آش دهان ســوزی نشان 
نداد و اگرچه تک گل بسیار مهم آنان را در هفته آخر 
لیگ در زمین پارس جنوبی جم به ثمر رساند اما این 
هنر مدیریت و ظرافت فکر و البته اســتحکام درونی 

برانکو بود که این تیم را از معابر بسیار سخت لیگ و 
کارزارهای پایاپای آن عبور داد و پرسپولیس در نهایت 
با حفظ برتری ســه امتیازی اش بر مردان قلعه نویی و 
به واقع گذر از یک »چالش ژنرالی« سومین قهرمانی 

متوالی خود را حتمی و ثبت کرد.

 مرد میدان های جانکاه؟
قوه اداره ای از آن دســت و اراده ای راسخ که برای 
عبور از چنان فضاهای تنگی مورد  نیاز اســت، ساح 
مورد احتیــاج یحیی برای کســب قهرمانی در لیگ 
بیستم هم به شمار می آید و فقط ۱۳ هفته باقی مانده 
از این مســابقه ها نشان می دهد سرمربی صلح طلب و 
آرامش خواه پرسپولیس تا چه میزان در حفظ و استفاده 
از این ســاح ها موفق عمل خواهد کرد و آیا او اصواً 

مرد این میدان های جانکاه هم هست یا خیر.
 بــازی با تیم نفت مسجدســلیمان که هدایت آن 
از ۴۰ روز پیش به داریوش یزدی ســپرده شده، تنها 
دیدار دشــوار فراروی یحیی و شــاگردانش نیست و 
آنها باید نه صددرصد بلکه ۲۰۰ درصد)!( مهیای ۱۲ 
دیدار بعدی خود در لیگ هم بشــوند که جملگی در 
چارچوب زمانی سال ۱۴۰۰ و در بهار این سال انجام 
خواهند شد. هر یک از دیدارهای باقی مانده پرسپولیس 
و حتی مسابقه با تیم های قعرنشین لیگ بسیار سخت 
و نفســگیر خواهد بود و اگــر یحیی و مردانش آماده 
دیدارهایی بســیار فیزیکی و فرسایشــی و بازی هایی 
چرک و دفاعی نباشــند، صدرنشــینی در لیگ بسیار 
آســان از مشت شان خارج شده و به رقبای تشنه شان 
خواهد رسید و این مسأله ای است که می تواند تمامی 
تاش های عظیم پرســپولیس تا این نقطه از لیگ را 
بی اثر ســازد و خســتگی راه طوانی طی شده تا این 

نقطه را بر تن شان باقی بگذارد.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پاك 7  
 | کد پستی ۱۵۶۶7-۶۵3۵۱
 |  تلفن و  نمابر : ۶2۸۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: ۸۸3272۹۹
 | چاپ :نگار نقش 
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 چهارشنبه ۱4۰۰/۰۱/2۵-شماره ۱۰۶۶      اذان صبح ۰۵:۱۸:2۵    طلوع آفتاب۰۶:44:4۱     اذان ظهر۱3:۰7:۰۸     غروب آفتاب۱۹:3۰:۱۶     اذان مغر ب ۱۹:4۸:2۹     نیمه شب ۰۰:24:4۰     
امام باقر علیه السام :

بنُِيَ اإسامُ علی خَمْسَةِ أشْیاءَ : عَلی 
الصَاةِ ، و الزَکاةِ ، و الحَجِ ، و الصّومِ 
، و الوَایةِ. قالَ زُرارَةُ : فقلتُ : و أيُ 

شَيْءٍ مِنْ ذلکَِ أفْضَلُ ؟ فقالَ : الوَایةُ 
أفْضَلُ؛ أنهّا مِفْتاحُهُنَ ، و الوالي هُوَ 

الدَلیلُ عَلَیْهِنَ .
اسام بر پنج چیز استوار است: نماز، 
زکات، حج، روزه و وایت. زراره می 

گوید: پرسیدم: از میان آنها کدام 
برتر است؟ فرمود: وایت برتر است؛ 

زیرا وایت کلید آنهاست و صاحب 
وایت، راهنما به سوی آنها می باشد.
الکافي : 2 / ۱۸ /۵ .

 دار                           24۱,3۰۰ 
یورو                          2۸7,23۰ 
 پوند انگلیس             34۵,42۰
 درهم امارات               ۶۸,2۸۰   
 لیر ترکیه                     32,۹۰۰
 سکه امامی           ۱۰7,۶۰۰,۰۰۰
 بهار آزادی          ۱۰۵,47۹,۰۰۰
 نیم سکه               ۶۶,۵۰۰,۰۰۰

 ربع سکه                42,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی             24,۰۰۰,۰۰۰
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شهر افتاد دست کرونا!

فناوری
 فناوری جدید یک استارتاپ برای تشخیص کووید-۱۹

یک استارتاپ برای تشخیص بهتر کووید-۱۹ و بررسی واکنش های سیستم 
ایمنی نسبت به آن، از فناوری جدیدی رونمایی کرده است.

 به نقل از تک کرانچ، یک استارتاپ موسوم به »Serimmune« سعی دارد به 
درک بهتری در مورد روابط میان »اپیتوپ ها«)epitopes( و کروناویروس برسد. 
اپیتوپ ها، قسمتی از مولکول های آنتی ژن هستند که به پادتن ها متصل می شوند.

فناوری انحصاری این شرکت، روشی جدید و ویژه را برای نقشه برداری از کل 
پادتن های فرد به واسطه یک نمونه کوچک خون فراهم می کند. در این فرآیند، 
DNA پاسمید از باکتری های متصل به پادتن نمونه جدا می شوند و اطاعات ازم 

را درباره آنتی ژن هایی که ممکن است فرد در معرض آنها قرار بگیرد و همچنین 
نحوه واکنش سیستم ایمنی بدن به آنها فراهم کند. استارتاپ Serimmune، به 
تازگی از کاربرد جدید فنــاوری خود، کمک آن به درک حالت های بیماری و 

واکنش های ایمنی در برابر کووید-۱۹ خبر داده است. 
»نوح ناصر«)Noah Nasser(، مدیرعامل Serimmune گفت: ما می توانیم از 
مشخصات پادتن ساخته شده استفاده کنیم و به بررسی آمینواسیدهای مربوط 
به کروناویروس بپردازیم. ما دریافتیم که بیان پادتن، ارتباط زیادی با حالت های 
بیماری دارد؛ بنابراین ما می توانیم حالت های خفیف، متوســط، شدید و بدون 

عامت بیماری را براساس پادتن های موجود در نمونه تشخیص دهیم.
هرچه اطاعات جمع آوری شده بیشتر باشند، فناوری بهتر می تواند الگوهای 
متفاوت مربوط به آنتی ژن و شدت بیماری را تشخیص دهد. این الگوها نه تنها 
به پزشکان و پژوهشگران کمک می کند تا درک بهتری از عملکرد کروناویروس 
داشته باشند، بلکه به ارائه روش های جدید برای تشخیص، درمان و ابداع واکسن 

مناسب نیز کمک می کند.
ارائه این فناوری، داده های مورد نیاز مشــتریانی مانند شرکت های ساخت 
واکســن، سازمان های دولتی و آزمایشــگاه های دانشگاهی را که به درک بهتر 

واکنش ایمنی نسبت به کروناویروس عاقه دارند، در اختیار آنها قرار می دهد.
این استارتاپ قصد دارد یک برنامه بالینی را نیز در رابطه با کووید-۱۹ آغاز 
کند. نمونه خون شرکت کنندگان این بررسی، با کمک کیت های خانگی بدون 

درد گرفته و به Serimmune ارسال می شود.
ناصر ادامه داد: ما سعی داریم بفهمیم که واکنش ایمنی نسبت به تغییرات 
چگونــه اســت و با قرار گرفتن در معرض کوویــد-۱۹، چه اتفاقی در رابطه با 

واکنش های ایمنی رخ می دهد.

 تشخیص دقیق ناهنجاری ها با کمک اسکن ام.آر.آی
محققان »دانشگاه کینگز لندن« در مطالعه اخیرشان اظهار کرده اند اسکن 
ام.آر.آی با دقت بیشــتری می تواند برخی از ناهنجاری های بدن نوزادان متولد 

نشده را تشخیص دهد.
 به نقل از مدیکال اکسپرس، اسکن ام.آر.آی می تواند ناهنجاری های سر، گردن، 
قفسه سینه، شکم و ستون فقرات را با دقت باایی تشخیص دهد. در این مطالعه 
که اخیرا در مجله »Lancet Child and Adolescent Health« منتشر شده است، 
محققان و پزشــکان اظهار کردند که اسکن ام.آر.آی می تواند ناهنجاری ها را با 
جزئیات کامل نشان دهد. عاوه بر آن آنها خاطرنشان کردند که ام.آر.آی یک 

روش بسیار ایمن برای زنان باردار و نوزادانشان است.
تا به حال امواج فراصوت روش مناسبی برای تشخیص ناهنجاری ها بوده است 
اما گاهی اوقات توانایی امواج فراصوت در تعیین دقیق این ناهنجاری ها محدود 

است اما اسکن ام.آر.آی امکان بررسی دقیق ناهنجاری هایی را فراهم می کند.
اسکن ام.آر.آی می تواند بسیار دقیق ناهنجاری ها را تشخیص دهد و با این 

کار کمک بزرگی به پزشکان کند. 
اگرچه از ام.آر.آی   معمواً برای طبقه بندی ناهنجاری های مغز جنین استفاده 
می شــود اما باید گفت می توان از آن برای بررسی ناهنجاری دیگر قسمت های 
بدن نیز استفاده نمود. برای تشخیص توده های گردن جنین، ام آر آی یک روش 
بســیار مناسب نسبت به روش تشخیص با امواج فراصوت محسوب می شود و 
یک تصویر سه بعدی از تومور ارائه می دهد. ام.آر.آی همچنین ممکن است برای 
تشخیص بین بافت طبیعی و غیرطبیعی ریه و موارد دیگر مانند فتق دیافراگم 

بهتر از روش امواج فراصوت عمل کند.

 این دستگیره درب پس از هر بار استفاده خود را ضدعفونی 
می کند

یک دستگیره درب جدید با بهره گیری از قابلیت اینترنت اشیا می تواند پس 
از هر بار استفاده به صورت خودکار خود را ضد عفونی کند و می تواند راه حلی 
خوب برای رفع نگرانی نسبت به شیوع کووید-۱۹ از طریق سطوح پراستفاده باشد.

به نقل از آی ای، همه گیری بیماری کووید-۱۹ بیش از یک ســال است که 
مردم سراسر جهان را درگیر کرده است و مردم به شدت نگران همه سطوحی 
هستند که لمس می کنند، به خصوص سطوحی که در مکان های عمومی هستند 
و به دفعات توسط افراد مختلف لمس می شوند. دستگیره درب ها هم یکی از 
این سطوح است، چرا که افراد زیادی آنها را لمس می کنند و چاره ای هم نیست.

برخی کسب و کارها در حال بررسی ساخت و نصب درب بازکن هایی هستند 
که بتوان با اســتفاده از پا درب ها را باز کرد، اما آنها زمان بر و گران هستند. اما 
اکنون یک شرکت جدید به نام »Tweaq« راهی ابتکاری برای این امر ارائه داده 
اســت و آن، دستگیره ای موســوم به »تاچ ۱« است که پس از هر بار استفاده، 

خود را ضدعفونی می کند.
این شرکت می گوید: ما با »تاچ ۱« یک روش کاماً نوآورانه بهداشتی را به 
وجود آورده ایم. یک محلول بهداشتی ضد عفونی کننده قوی همراه این دستگیره 
است که به فناوری اینترنت اشیا)IoT( مجهز است و نصب آن آسان است و به 

نگهداری خاصی نیاز ندارد.
دستگاه این شرکت از یک دستگیره تشکیل شده است که پس از باز شدن 
درب و رها شدن، یک حلقه مکانیکی پر از مواد ضدعفونی کننده تمام آن را تمیز 
می کند. این شرکت می گوید این دستگیره منحصر به فرد، ۹۹ درصد باکتری ها 

و ویروس ها را در کمتر از سه ثانیه از بین می برد.
مهم تر اینکه نصب این دستگیره بر روی همه درب ها بدون تغییر در ساختار 
آنها ممکن و آســان است. این دستگیره با یک باتری لیتیومی کار می کند که 
حدود ۱۰۰۰ بار اســتفاده را با هر بار شــارژ فراهم می کند و هنگامی که شارژ 
باتری کم شود، از طریق یک اپلیکیشن به مسئوان هشدار می دهد. البته این 
باتری برای هر بار شارژ مجدد یا تعویض باید به شرکت سازنده برگردانده شود.

قیمت یک جفت از »تاچ ۱« حدود ۵۵۰ دار است و هر بار تعویض باتری 
۲۰ دار هزینه دارد. »تاچ ۱« از تاریخ ۹ ژوئیه در دسترس عموم قرار می گیرد.

 تمهیدات ایمنــی در پیاده روی فضایی پس از رهاشــدن 
غیرمنتظره ی آمونیاك!

فضانوردان ایستگاه فضایی بین المللی پس از انجام پیاده روی فضایی در روز 
شنبه مجبور به انجام تمهیدات ایمنی شدند زیرا امکان وجود آمونیاک سمی 

سیستم سردکننده ی ایستگاه بین المللی روی لباس هایشان وجود داشت.
 )Mike Hopkins( و مایک هاپکینز )Victor Glover(به نقل از فیز، ویکتور گاور
مشکلی در پاکسازی و تخلیه ی آمونیاک از روی کابل های قدیمی نداشتند اما از 
اولین لوله مقدار زیادی آمونیاک خارج شد که باعث نگرانی بخش کنترل ماموریت 

شد که شاید دانه های یخ روی لباس فضانوردان افتاده باشد.
هاپکینز از میزان آمونیاکی که در فضا رها شد شگفت زده شد و گفت: این 
بیشتر از چیزی است که فکر می کردم. اگرچه آمونیاک مستقیما از فضانوردان دور 
شده بود هاپکینز گفت ممکن است ذراتی از یخ روی کاهشان نشسته باشد در 
نتیجه بخش کنترل ماموریت گفت که باید محتاطانه عمل کنند و بازرسی شوند.

ناسا نمی خواست هیچ آمونیاکی وارد ایستگاه فضایی شود و فضای کابین را 
آلوده کند. فضانوردان از ابزارهای بلند برای تخلیه ی لوله ها استفاده کردند تا از 

نازل ها فاصله داشته باشند و خطر برخورد با آمونیاک را کم کنند.
هنگامی که لوله های آمونیاک تخلیه شدند فضانوردان یکی از آن ها را جابه جا 
کردند و به بخشی مرکزی تر نزدیک به دریچه ی ناسا منتقل کردند. این کابل ها 

سال ها قبل طی نشتی سیستم سردکننده به آن اضافه شدند. 
پس از نزدیک به هفت ساعت راهپیمایی فضایی مرکز کنترل اعام کرد که 
فضانوردان به اندازه ی کافی برای از بین رفتن آمونیاک از روی لباس هایشان زیر 
نور خورشید بوده اند. در حقیقت وقتی گاور و هاپکینز به داخل برگشتند خدمه 
گفتند که بوی آمونیاک را حس نمی کنند اما همچنان برای جابجایی لباس ها 
از دستکش استفاده کردند. کار این لوله ها باید هفته ی پیش انجام می شد اما از 

آن جا که ارتقای بخش نیرو زمان بیشتری بود زمان آن تغییر کرد.
اگرچه تاش های آن ها جواب داد اما مشکاتی نیز وجود داشت. راهپیمایی 
فضایی یک ســاعت با تاخیر آغاز شد تا فضانوردان کاه های ارتباطی زیر کاه 

فضایی را برای بهتر شنیدن تعویض کنند. 
چند ساعت بعد چشم راست گاور شروع به اشک ریختن کرد. این تحریک 
زود برطرف شد اما بعد از آن چشم چپش دچار مشکل شد. سپس هنگامی که 
گاور کار خود را به اتمام می رســاند یک پیچ جدا شد و همراه واشرها در فضا 
رها شد. او پس این اتفاق گفت که عذر می خواهد اما مرکز کنترل ماموریت به 
او اطمینان داد که مشکلی نیست.این ششمین و آخرین راهپیمایی فضایی برای 

این خدمه ی ۷ نفره ی ژاپنی، روسی، آمریکایی بود.

 بررسی دقیق فرایند متاستاز سلول های سرطانی
سرطان پستان به خودی خود برای فرد مبتا آزاردهنده است اما هنگامی که 
سلول های سرطانی شروع به متاستاز می کنند، شرایط بدتر نیز شده و بیماری 

کشنده تر و درمان نیز سخت تر می شود.
به نقل از تی ان، محققان مرکز سرطان دانشگاه »کلرادو« در مطالعه اخیرشان 
درک بهتری از مکانیسمی که توسط آن متاستاز اتفاق می افتد به دست آورده اند و 
می توانند از این اطاعات برای توسعه روشی برای کاهش سرعت آن استفاده کنند.

دکتر »هید فورد«)Heide Ford( یکی از محققان این مطالعه گفت: متاستاز 
مشــکل بزرگی اســت که هیچ کســی به خوبی از عهده آن بر نمی آید. مردم 
نمی دانند که چگونه فرآیند متاستاز را مهار کنند و همچنین نمی توانند از رشد 
سلول های متاستاتیک در دیگر نقاط بدن جلوگیری کنند و این همان چیزی 
اســت که جان بیشتر بیماران ســرطانی را می گیرد. بسیاری از روش ها مانند 
مصرف داروهایی خاص یا شیمی درمانی در مهار تومور اولیه بسیار خوب عمل 
می کنند اما با متاستاز سلول ها، آنها به اندازه کافی تغییر کرده اند که توسط این 

داروها مهار نمی شوند.
اتفاقی که فورد و دیگر محققان این مطالعه در حال مطالعه آن هستند، هنگامی 
رخ می دهد که سلول هایی به نام »سلول های اپیتلیال«)epithelial cells( که به 
یکدیگر چسبیده و احتمال گسترش آن به سایر قسمت های بدن کمتر است، 
ویژگی های همانند ویژگی  که در سلول های مزانشیمی وجود دارد را به دست 
می آورند و بنابراین بیشتر قابلیت انتقال دارند و بیشتر احتمال حمله به سایر 
قسمت های بدن دارند. از این تحول به عنوان انتقال اپیتلیال به مزانشیمی یاد 
می شود. فورد افزود: وقتی سلول های سرطانی اپیتلیال این خصوصیات سلول های 
مزانشیمی را به دست می آورند، توانایی تخریب غشاها را پیدا می کنند بنابراین 

می توانند راحت تر وارد جریان خون شوند.
در سال ۲۰۱۷، فورد مقاله ای را منتشر کرد و در آن گفت، فرآیند متاستاز در 
مواقعی رخ می دهد که سلول های اپیتلیالی که خصوصیات سلول های مزانشیمی 
را به دست آورده اند، شروع به ارتباط با سلول هایی که این خصوصیت را به دست 
نیاورده اند، می کنند تا این سلول ها نیز به خواص متاستاتیک دست می یابند. در 
مقاله جدیدی که در ماه دسامبر منتشر شد محققان اظهار داشتند که ارتباط 

توسط پروتئینی به نام VEGF-C انجام می شود.
فورد در این باره گفت: VEGF-C توسط سلول ها ترشح می شود و سپس به 
گیرنده های موجود در سلول ها متصل می شود و مسیری به نام مسیر سیگنالینگ 

را فعال می کند.
 این یک مکانیزم سیگنالینگ را روشن می کند که در نهایت به فعال شدن 
پروتئینی به نام GLI منجر می شود که این سلول ها را تهاجمی و مهاجرتر می کند. 
در این مقاله محققان نشــان دادند که اگر بتوانند از تولید VEGF-C جلوگیری 
کنند، می توانند متاستاز را به میزان قابل توجهی کاهش دهند. محققان اکنون 
در مراحل اولیه انجام آزمایشات حیوانی هستند. آنها می خواهند دریابند که آیا 
می توانند متاستاز را متوقف کنند یا روند پیشرفت آن را در بیمارانی که روند 
متاستاز در آنها شروع شده است، کند کنند و از رشد تومور در نقاط دیگر بدن 

جلوگیری کنند یا خیر.

 طراحی مولکولی برای درمان »ام.اس«
محققان برزیلی »بنیاد تحقیقات سائوپائولو« که در مطالعه اخیرشان به بررسی 
یک ماهی سمی بومی می پرداختند از راهی جدید برای تولید دارو برای درمان 

بیماری های التهابی مزمن مانند ام.اس و آسم خبر دادند.
 )TnP( حاوی یک پپتید»Thalassophryne« به نقل از تی ان، وزغ ماهی سمی
با پتانسیل ضد التهاب و ضد حساسیت است. محققان این موضوع را با بررسی بر 
روی گورخرماهی نیز متوجه شدند. گورخرماهی یک گونه آکواریومی محبوب 
بومی جنوب آسیا است که بیش از ۷۰ درصد با انسان شباهت ژنومی دارد و به 
عنوان مدل آزمایشی درون جانداری در تولید دارو مورد استفاده قرار می گیرد.

گروهی از محققان بین المللی با همکاری پژوهشگران روسیه فناوری جدیدی 
ابداع کردند تا با اســتفاده از گرمای هدر داده شده و گرمای بدن انسان گجت ها 
را شارژ کنند.  محققین دانشگاه ملی تحقیقاتی فناوری MISIS به عنوان بخشی از 
تیم علمی بین المللی، یک سلول الکتروشیمیایی مقرون به صرفه جدید مبتنی 

بر بافت کربن ارائه دادند.
ماژول های مبتنی بر چنین سلول هایی این امکان را فراهم می کند که گرمای 
هدر داده شده اضافی را به برق تبدیل کنند. به این ترتیب می توان در آینده گجت 
ها را مستقیماً با حمل روی دست و باطری های اتومبیل را با گرمای گازهای خروجی 

شارژ کرد. نتایج این تحقیقات در مجله علمی Sustainability منتشر شده است.
توســعه فناوری تبدیل مستقیم گرمای هدر داده شده به برق )برق حرارتی( 
یکی از جهات پیشرفته توسعه انرژی جایگزین است. بسیاری از محققین معتقدند 
یکــی از نویدبخش ترین انواع چنین فناوری مربوط به اســتفاده از ســلول های 
ترموالکتروشــیمیایی )ترموسل( است که باعث دریافت انرژی از منابع با حرارت 

 Seebeck باای ۱۰۰ درجه سانتیگراد می شود. عملکرد ترموسل اصطاحاً بر اساس
effect است؛ در یک مدار بسته متشکل از هادی های غیر مشابه، اگر محل تماس ها 

درجات حرارتی متفاوت داشته باشند، نیروی محرکه برقی ایجاد می شود. یک نقص 
جدی در طراحی های مدرن موجود در ترموسل ها، قدرت خروجی پایین آنهاست 

و این امر به طور قابل توجهی دامنه کاربرد آنها را محدود می کند.
محققان گروه نانوسیســتم های کاربردی و مواد با دمای باا در دانشگاه ملی 
تحقیقاتی فناوری MISIS با همکاری محققان دانشــگاه دولتی فناوری ساراتوف 
گاگارین، دانشگاه اقتصاد روسیه پلخانوا و دانشگاه نیجریه تحقیقات جدیدی را در 
خصوص افزایش ظرفیت و کارایی سلول های ترموالکتروشیمیایی قادر به تبدیل 

انرژی گرمایی تلف شده به جریان الکتریکی انجام دادند.
به طور خاص محققین مشکل انتقال از الکترودهای فعال مورد مطالعه بر پایه 
نانولوله های کربی به بافت های کربنی را حل کردند، ماده ای که در دســترس تر 
و ارزان تر است. یک گرم از نانولوله تقریباً ۱۰۰ روبل است در حالی که یک گرم 

بافت کربنی ۷.۵ روبل قیمت دارد.
ایگور بورمیستروف یکی از نویســندگان تحقیقات، کارشناس برجسته گروه 
 MISIS نانوسیستم های کاربردی و مواد با دمای باا دانشگاه ملی تحقیقاتی فناوری
در این باره می گوید: »کار ما بهبود کارایی سلول های ترموالکتروشیمیایی مبتنی 
بر الکترودهای فیبر کربن و یک الکترولیت اکســایش کاهش )Redox( بر اساس 

پتاسیم فروسیانید آزاد شده است. 
ما درباره چگونگی تأثیرگذاری ســطح الکترود فیبر کربن بر قدرت خروجی و 

پارامترهای ترمو الکتروشیمیایی تحقیق کردیم.«
محققــان دو نــوع طراحی ســلول را مورد بررســی قرار دادند: یک ســلول 
الکتروشیمیایی معمولی با یک پل نمکی و یک بدنه از نوع سلول سکه ای. در نتیجه 
آزمایشات مشاهده شد که اصاح سطح الکترود با اکسید تیتانیوم و تیتانیوم می تواند 

مقاومت داخلی سلول را سه مرتبه کاهش دهد.

گجت ها با گرمای بدن شارژ می شوند

خودرو برقی کیا EV6 معرفی شد

 یک کارشــناس حوزه فناوری با اشاره به اینکه ایجاد محدودیت در اینترنت 
ماهواره ای شرکت اسپیس ایکس امکان پذیر نیست، گفت: اینترنت استارلینک یا 
اینترنت ماهواره ای خیلی سریعتر از آنچه فکر می کنیم در ایران در دسترس خواهد 

بود و تا چند ماه آینده در آسمان ایران ظاهر می شود.
امید رهبر درباره پروژه اســتارلینک که در ایران به عنوان اینترنت ماهواره ای 
شناخته می شود، گفت: استارلینک، پروژه اینترنت فضایی »ایان ماسک« بنیان 
گذار شرکت »اسپیس ایکس« است. خدمات استارلینک ابتدا در سال گذشته در 
آمریکای شــمالی ارائه شد و به افراد این امکان را داد تا از شبکه پرسرعتی که از 
صورت فلکی ماهواره ای اسپیس ایکس ارسال می شد استفاده کنند. بیش از ۱۰۰۰ 
ماهواره استارلینک در حال حاضر در مدار هستند و طرحی در دست است که طی 
چند سال آینده ده ها هزار ماهواره دیگر نیز به آنها اضافه شود. رهبر با بیان اینکه 
اســتارلینک یک پروژه خصوصی است، گفت: اما آقای ماسک که اخیراً به عنوان 
ثروتمندترین فرد جهان شــناخته شد، اعام کرده که با دستیابی به رشد پایدار 
ســوددهی، می تواند عمومی شود. هر ثروتی که از این راه تولید شود می تواند به 
سرمایه گذاری در رویای جاه طلبانه او یعنی استقرار انسان در مریخ به کار گرفته شود.

وی در ادامه افزود: ایان ماسک و اسپیس ایکس امیدوارند که فناوری استارلینک 
در پر کردن شکاف اتصال به اینترنت، بین مناطق روستایی و شهری کارآمد باشد. 
ماهواره های استارلینک سیگنال اینترنت را مستقیماً به یک گیت وی یا کامپیوتر 
کاربر ارسال می کنند. این یعنی زیرساخت بسیاری کمتری برای دریافت سیگنال 
اینترنت در خانه های روستایی مورد نیاز است. عاوه بر این، اسپیس ایکس می گوید 
که اینترنت استارلینک، سریعتر و با تأخیرکمتر از اینترنت های ماهواره ای کنونی 

ارائه خواهد شد.
این کارشــناس حوزه فناوری در خصوص اینکه تأخیر در اینترنت استارلینک 
کمتر از ســایر اینترنت های ماهواره ای است، توضیح داد: تاخیر مدت زمانی است 
که برای ارسال داده ها از یک نقطه به نقطه دیگه ازم است. هنگامی که ماهواره ها 
از زمین دور هستند، تأخیر زیاد است در نتیجه عملکرد ضعیفی برای فعالیت هایی 
مثل تماس های تصویری یا بازی های آناین وجود دارد اما ماهواره های استارلینک 
۷۰ تا ۱۰۰ برابر از ماهواره های مخابراتی متداول به زمین نزدیک تر هســتند و به 

همین دلیل اینترنت استارلینک با تأخیر کمتری مواجه خواهد بود.
رهبر در ادامه با بیان اینکه اینترنت ماهواره ای پدیده ی جدیدی نیست و همین 
حاا نیز شــرکت هایی وجود دارند که خدمات اینترنت ماهواره ای ارائه می دهند 
گفــت: بزرگ ترین ارائه دهنده های اینترنت ماهواره ای درحال حاضر دو شــرکت 
ویاست )ViaSat( و هیوزنت )HughesNet( هستند. جالب است بدانید هر دو این 
شــرکت ها برای اولین بار در سال ۲۰۱۲ سرویس اینترنت ماهواره ای خود را ارائه 

دادند و هیوزنت یک میلیون و ۳۰۰ هزار مشترک در آمریکا دارد.
وی در پاسخ به اینکه چرا با وجود اینکه اینترنت ماهواره ای از حدود یک دهه 

پیش ارائه شــده ولی اکنون بســیاری از مردم دنیا با اشتیاق فراوان اخبار پروژه  
استارلینک را دنبال می کنند و بی صبرانه منتظر عرضه  اینترنت ماهواره ای اسپیس 
ایکس هستند هم اظهار کرد: یکی  از دایل این است که استارلینک سرعت بسیار 
بیشتر و تأخیر یا Latency بسیار کم تری نسبت به دیگر اینترنت های ماهواره ای 
دارد. استارلینک قرار است جهانی باشد و از لحاظ تئوری قابلیت سرویس دهی آن 
مختص منطقه  جغرافیایی خاصی نخواهد بود. استارلینک باتوجه به تعداد بیشتر 
ماهواره، پهنای باند بســیار بیشــتری خواهد داشت و درنتیجه به کاربران بسیار 

بیشتری سرویس خواهد داد.
وی در خصوص آخرین وضعیت پروژه استارلینک هم گفت: استارلینک تاکنون 
بیش از ۱۰ هزار کاربر در کشورهای استرالیا، نیوزلند، مکزیک و بخش هایی از آمریکا 
و کانادا داشته است. هدف این است که دیگر نقاط جهان نیز در سال ۲۰۲۱ مورد 

پشتیبانی قرار بگیرند. 
این کمپانی نخستین ماهواره های آزمایشی خود را در سال ۲۰۱۸ به فضا پرتاب 
کرد. بعد از این هم شــاهد ارسال ۶۰ ماهواره رسمی استارلینک در سال ۲۰۱۹ 
بودیم. اسپیس ایکس حدوداً ۱۰۰۰ ماهواره به مدار زمین فرستاده است. به مرور 
زمان، اسپیس ایکس می خواهد هر سه ماه یک بار حداقل یک موشک فالکون به 

مدار زمین بفرستد که ۶۰ ماهواره در هر کدام تعبیه شده است.
رهبر در خصوص ســرعت اینترنت استارلینک هم گفت: بنا به اعام وبسایت 
رسمی پروژه استارلینک، سرعت بین ۵۰ مگابیت بر ثانیه تا ۱۵۰ مگابیت بر ثانیه 

و تأخیر آن بین ۲۰ الی ۴۰ میلی ثانیه است.
وی در پاســخ به اینکه اینترنت استارلینک چه زمانی به ایران خواهد رسید و 
بهترین سیاست در قبال این موضوع چه باید باشد، هم گفت: اینترنت استارلینک 
خیلی سریعتر از آنچه فکر می کنیم در ایران هم در دسترس خواهد بود و تا چند 
ماه آینده در آسمان ایران ظاهر می شود اما باید صبر کرد تا دید شرایط ارائه سرویس 

اینترنت ماهواره ای اسپیس ایکس در ایران چگونه خواهد بود.

اینترنت ماهواره ای تا چند ماه دیگر به ایران می رسد

جدیدترین محصول کیا براساس زبان طراحی مدرن و خاقانه تولید می شود. 
این مدل برقی EV۶ نام دارد و هاچبکی خانوادگی اســت که اواخر ســال ۲۰۲۱ 

عرضه خواهد شد.
هنوز جزئیات دقیقی از توانایی های فنی EV۶ منتشر نشده است؛ اما از تصاویر 
موجود می توان نتیجه گرفت زبان طراحی کیا در آینده نزدیک متحول خواهد شد 
و جلوپنجره های ببر )Tiger Nose( دست کم برای مدل های برقی حذف می شوند.

براســاس اعام کیا، فلسفه جدید در زبان طراحی این شرکت خودروسازی از 

تضادهای موجود در طبیعت و زندگی انسانی نتیجه گرفته شده است. پنج شعار 
کیا برای خودروهای آینده، »برجسته برای طبیعت«، »لذت برای عقل«، »قدرت 

برای پیشرفت«، »فناوری برای زندگی« و »انبساط برای آرامش« هستند.
نمای ظاهری EV۶ ترکیبی از هاچبک و کراس اوری کم ارتفاع است که طیف 
وســیعی از عاقه مندان خودروهای اســپرت و خانوادگی را پوشش می دهد. این 
محصول، خصوصا در نمای پشت، فراتر از مدل های متداول در بازار جهانی است 
و حالتــی خاقانه با چراغ های باریــک LED دارد. Kia EV۶ کیا برقی نمای روبرو

Kia EV۶ کیــا برقی نمای باا Kia EV۶ کیا برقی نمای داخلیKia EV۶ کیا برقی 
فرمان و داشبورد

در فضای داخلی نیز، از سبک طراحی مدرن با فناوری های نوین بهره می برد. 
نمایشگر لمسی با پنل دیجیتال پشت فرمان پیوستگی دارد؛ درحالی که داشبورد 
 EV۶ و خروجی های تهویه مطبوع، نســبتا ســاده و عامه پسند هســتند. فرمان
پیش نمایشی از نمونه های بعدی در خودروهای آینده کیا است و برجستگی ویژه 
با رنگ مشــابه صندلی ها در مرکز خواهد داشــت. بسیاری از کلیدهای کنترلی 
شامل جوی استیک برای تغییر حالت رانندگی و کلید روشن و خاموش پیشرانه 

در کنسول میانی نصب شده اند.
اطاعات بیشتر مانند انواع پیشرانه  و ظرفیت باتری و شعاع حرکتی در یک ماه 

آینده اعام خواهد شد.


